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Yttrande över remiss - Förslag till ändringar i förordningen 
(2016:881) om statligt investeringsstöd för hyresbostäder 
och bostäder för studerande (KS/2019:471) 

 
Beslut 

Kommunstyrelsen ställer sig bakom yttrandet och överlämnar det som 
kommunens svar på Förslag till ändringar i förordningen (2016:881) om 
statligt investeringsstöd för hyresbostäder och bostäder för studerande. 
 
Sammanfattning 

Finansdepartementet har lämnat en remiss om föreslagna ändringar i förord-
ningen (2016:881) om statligt investeringsstöd för hyresbostäder och bostä-
der för studerande. Förändringarna som föreslås syftar till att effektivisera 
investeringsstödet genom olika åtgärder med fokus mot målgruppen unga 
under 27 år och personer i en socialt utsatt situation.  
 
Botkyrka kommun ser positivt på investeringsstödet. Principerna ligger i 
stora drag i linje med kommunens Bostadsförsörjningsprogram. Kommunen 
har även inhämtat AB Botkyrkabyggens synpunkter över remissen där de 
föreslagna ändringarna kommenteras i detalj. 
 
Kommunen anser slutligen att en av de föreslagna förändringarna som inne-
bär att bostadsprojekt innehållande fler bostäder på en given yta prioriteras 
främst, bör sättas i relation till flera aspekter. Det innebär att man strävar ef-
ter att bygga så små enheter som möjligt för att få ut maximalt antal bostä-
der, oavsett efterfrågan. Ytterligare en aspekt är att kommunalt väghållaran-
svar kan öppna upp för större markexploatering jämfört med kommuner be-
gränsade av infrastruktur som Trafikverket ansvarar för. Detta kan medföra 
att platser som är i störst behov av investeringsstödet inte prioriteras på 
grund av dessa begräsningar. 
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i tjänsteskrivelsen 2019-
08-13. 
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Yttrande över remiss - Förslag till ändringar i förordningen 
(2016:881) om statligt investeringsstöd för hyresbostäder 
och bostäder för studerande (KS/2019:471)  

 
Förslag till beslut 

Kommunledningsförvaltningens förslag till kommunstyrelsen: 
 
Kommunstyrelsen ställer sig bakom yttrandet och överlämnar det som 
kommunens svar på Förslag till ändringar i förordningen (2016:881) om 
statligt investeringsstöd för hyresbostäder och bostäder för studerande. 
 
Sammanfattning 

Finansdepartementet har lämnat en remiss om föreslagna ändringar i förord-
ningen (2016:881) om statligt investeringsstöd för hyresbostäder och bostä-
der för studerande. Förändringarna som föreslås syftar till att effektivisera 
investeringsstödet genom olika åtgärder med fokus mot målgruppen unga 
under 27 år och personer i en socialt utsatt situation.  
 
Botkyrka kommun ser positivt på investeringsstödet. Principerna ligger i 
stora drag i linje med kommunens Bostadsförsörjningsprogram. Kommunen 
har även inhämtat AB Botkyrkabyggens synpunkter över remissen där de 
föreslagna ändringarna kommenteras i detalj. 
 
Kommunen anser slutligen att en av de föreslagna förändringarna som inne-
bär att bostadsprojekt innehållande fler bostäder på en given yta prioriteras 
främst, bör sättas i relation till flera aspekter. Det innebär att man strävar ef-
ter att bygga så små enheter som möjligt för att få ut maximalt antal bostä-
der, oavsett efterfrågan. Ytterligare en aspekt är att kommunalt väghållaran-
svar kan öppna upp för större markexploatering jämfört med kommuner be-
gränsade av infrastruktur som Trafikverket ansvarar för. Detta kan medföra 
att platser som är i störst behov av investeringsstödet inte prioriteras på 
grund av dessa begräsningar. 
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Ärendet 

Förslag till ändringar i förordningen (2016:881) om statligt investeringsstöd 
för hyresbostäder och bostäder för studerande  

Förordningen (2016:881) om statligt investeringsstöd för hyresbostäder och 
bostäder för studerande beslutades i september 2016. Syftet med stödet är 
att öka byggandet samt göra det lönsamt att bygga hyresbostäder till en i 
jämförelse med annan nyproduktion lägre hyra. I utskickad promemoria pre-
senteras förslag till ändringar i förordningen. Syftet med förändringarna är 
att göra investeringsstödet effektivare och mer ändamålsenligt för byggande 
av hyresrätter i hela landet.  
 
De huvudsakliga förändringarna som föreslås är bland annat:  
 Bostadsprojekt som beviljats stöd ska påbörjas inom ett år från det att 

stödet beviljats. Om det finns särskilda skäl ska dock stöd kunna utbe-
talas trots att påbörjandet skett senare.  

 Ansökningar ska rangordnas efter en prioriteringsgrund. Projekt som 
innehåller fler bostäder på en given yta har företräde framför projekt 
med färre bostäder.  

 Två olika sätt att underlätta för fler människor som behöver ny- eller 
återetablera sig på bostadsmarknaden: 

o Tio procent av de nybyggda bostäderna, alternativt motsvarande antal 
bostäder i stödmottagarens befintliga bestånd, ska avsättas för personer 
under 27 år.  

o Fem procent av lägenheterna i projektet eller motsvarande antal bostä-
der i stödmottagarens övriga bestånd, ska erbjudas kommunen att hyra 
i syfte att underlätta inträde på den ordinarie bostadsmarknaden för 
personer i en socialt utsatt situation.   

 
Kommunledningsförvaltningens yttrande 

Positivt med investeringsstödet 

Botkyrka kommun ser positivt på investeringsstödet för bostadsbyggande 
med fokus mot personer under 27 år och personer i en socialt utsatt situat-
ion. Dessa ligger i linje med kommunens Bostadsförsörjningsprogram som 
lyfter fram behovet av fler målgruppsinriktade bostäder för ungdomar, stu-
denter, äldre, personer med funktionsvariationer, nyanlända med flera. Det 
är även positivt att befintligt bestånd ingår i stödet.   
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Inhämtade synpunkter från AB Botkyrkabyggen 

Det kommunala bostadsbolaget AB Botkyrkabyggen har inkommit med 
kommentarer på den utskickade remissen.  
 
Takhyran i förslaget (§8) innebär att det i praktiken blir svårt (på grund av 
höga bygg- och markpriser) att finansiera bostäder som byggs i storstadsreg-
ionerna med hjälp av stödet. Det innebär i sin tur att den rekommenderade 
uppdelningen av stödet till storstadsregionerna och övriga landet enligt 
promemorian (3.4.2) kan leda till att investeringsstödet inte utnyttjas fullt ut. 
Takhyran bör därmed indexeras och uppdelningen av stödet utgå. En ge-
mensam pott för hela landet bör ses över som ett förslag. 

 
Vad gäller frågan om att undvika överkompensation, så föreslås att ett be-
slut om utbetalning av stöd inte får fattas förrän sökande har lämnat in ett 
beslut om eventuellt stöd enligt annan författning (§17a). Stödet bör kunna 
betalas ut, dock avräknat med eventuellt stödbelopp enligt annan författning 
som ännu inte har beslutats. 
 
Av förslaget framgår att Boverket ska göra en gemensam rangordning för 
respektive region (§16). Meningen behöver förtydligas, görs rangordningen 
per region eller är det en gemensam rangordning som omfattar samtliga reg-
ioner? Enligt förslaget kan justering av bidragsbeloppet ske om förutsätt-
ningarna väsentligt förändrats mellan beslutstillfället och utbetalningstill-
fället (3.5 promemorian). Texten behöver förtydligas så att det framgår hur 
stor avvikelse som krävs och vilka förutsättningar som omfattas. 

 
Problematisk att prioritera projekt med fler bostäder på given yta 

Slutligen anser kommunen att rangordningen utifrån prioriteringsgrunden 
(företräde för projekt med fler bostäder på given yta, §8b) bör sättas i relat-
ion till flera aspekter. Det innebär att man strävar efter att bygga så små en-
heter som möjligt för att få ut maximalt antal bostäder, oavsett efterfrågan. 
Incitamenten för att bygga små lägenheter finns redan i stödets utformning 
(promemorian 2.2.4). Ytterligare en aspekt är väghållaransvaret och dess 
möjligheter/begränsningar till exploatering. I vissa kommuner där kommu-
nen är väghållare öppnar detta upp för fler möjligheter att exploatera marken 
vilket kan maximera bostadsbyggandet. I andra kommuner där exempelvis 
Trafikverket är väghållare begränsar detta möjligheterna till exploatering. 
Detta kan medföra att platser som är i störst behov av investeringsstödet inte 
prioriteras på grund av dessa begräsningar.  
 
Leif Eriksson Elif Koman André 

               Kommundirektör Hållbarhetsdirektör 
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Promemorians huvudsakliga innehåll 
 

I promemorian lämnas förslag till ändringar i förordningen (2016:881) om 
statligt investeringsstöd för hyresbostäder och bostäder för studerande. 
Ändringarna syftar till att göra investeringsstödet effektivare och mer 
ändamålsenligt för byggande av hyresrätter i hela landet.  

Det föreslås att bostadsprojekt som beviljas statligt investeringsstöd ska 
påbörjas inom ett år från det att stödet har beviljats. Om det finns särskilda skäl 
ska dock stöd kunna utbetalas trots att påbörjandet skett senare.  

För storstadsregionerna föreslås en ordning med ett antal beslutstillfällen per 
år där en viss andel av de totala medel som avsatts för det året ska fördelas vid 
varje beslutstillfälle. De ansökningar som är färdigberedda och uppfyller 
grundvillkoren för stöd ska enligt förslaget rangordnas utifrån en prioriterings-
grund, där ett projekt som innehåller fler bostäder på en given yta har företräde 
framför projekt med färre bostäder. Ansökningar om investeringsstöd som 
avser projekt i någon av de tre storstadsregionerna ska beredas av berörd 
länsstyrelse, men beslutet föreslås fattas av Boverket. 

Två olika sätt att underlätta för fler människor som behöver ny- eller 
återetablera sig på bostadsmarknaden redovisas. Enligt det första alternativet 
riktas åtgärden mot ungdomar och unga vuxna i storstadsregionerna medan 
åtgärden enligt det andra alternativet riktas mot personer i hela landet som 
befinner sig i en särskilt utsatt situation.  

Det första förslaget innebär att stödmottagaren vid den initiala uthyrningen 
ska avsätta minst tio procent av de nybyggda bostäderna, alternativt 
motsvarande antal bostäder i stödmottagarens befintliga bestånd, till personer 
under 27 år.  

Det andra förslaget innebär att fem procent av lägenheterna i projektet eller 
motsvarande antal bostäder i stödmottagarens övriga bestånd, ska erbjudas 
kommunen att hyra i syfte att underlätta inträde på den ordinarie bostads-
marknaden för personer i en socialt utsatt situation som behöver en boende-
insats beslutad med stöd av 4 kap. 1 eller 2 § socialtjänstlagen (2001:453). 

Promemorian innehåller inget ställningstagande till om endast ett av 
förslagen eller båda förslagen ska genomföras. 

Vissa ändringar avseende beräkningen av stödets storlek föreslås också. 
Slutligen föreslås att Boverkets beslut om stöd respektive utbetalningsbeslut 
ska kunna överklagas till allmän förvaltningsdomstol. 

Förslagen i promemorian bygger på en överenskommelse mellan regerings-
partierna, Centerpartiet och Liberalerna.  

Ändringarna föreslås träda i kraft den 1 januari 2020. 
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1 Förslag till förordning om ändring i 
förordningen (2016:881) om statligt 
investeringsstöd för hyresbostäder och 
bostäder för studerande 

Härigenom föreskrivs i fråga om förordningen (2016:881) om statligt inve-
steringsstöd för hyresbostäder och bostäder för studerande 

dels att 2, 8, 9, 15, 16, 17 och 27 §§ ska ha följande lydelse, 
dels att det ska införas tre nya paragrafer, 8 a, 8 b och 17 a §§, av följande 
lydelse. 

   
Nuvarande lydelse  Föreslagen lydelse 
  

2 §1 
   Stöd får lämnas 
   1. för bostäder som upplåts med 
hyresrätt i områden med befolknings-
tillväxt och bostadsbrist, 

      
   1. för bostäder som upplåts med 
hyresrätt i områden med bostadsbrist, 

   2. för bostäder för studerande i eller i anslutning till kommuner där det finns 
universitet, högskola eller annan eftergymnasial utbildning eller folkhögskola, eller 
   3. om det, i en kommun som inte har 
befolkningstillväxt, finns brist på en 
viss typ av bostäder och behovet inte 
kan tillgodoses på annat sätt. 

    3. om det i en kommun finns brist på 
en viss typ av bostäder och behovet 
inte kan tillgodoses på annat sätt. 

   Stöd får också lämnas om det finns behov av att bygga hyresbostäder och 
bostäder för studerande på grund av omfattande förändringar i en kommuns fysiska 
samhällsstruktur som har sin grund i omständigheter utanför kommunens kontroll. 
   

8 §2 
   Stöd får lämnas om 
   1. en ansökan om stöd har kommit in innan projektet påbörjas, 
   2. projektet kommer att färdigställas 
inom två år från den dag det påbörjats, 

     2. projektet kommer att påbörjas 
inom ett år från det att beslut om stöd 
enligt 16 § har fattats och färdigställas 
inom två år från den dag det har 
påbörjats, 

   3. projektet till sin karaktär är ägnat 
att säkerställa rimliga boendekost-
nader genom att normhyran per kvad-
ratmeter boarea per år inklusive, i 
förekommande fall, bostadens andel i 

     3. projektet till sin karaktär är ägnat  
att säkerställa relativt lägre boende-
kostnader genom att normhyran per 
kvadratmeter boarea per år inklusive, i 
förekommande fall, bostadens andel i 

 

1 Senaste lydelse 2017:23.  
2 Senaste lydelse 2018:157. 
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sådana areor för gemensamma aktiv-
iteter som avses i 6 § 2 vid tillträdet 
inte får överstiga 
      a) 1 550 kronor i Stockholms-
regionen, 
      b) 1 450 kronor i regionen kom-
muner nära Stockholm, i Göteborgs- 
och Malmöregionerna, i regionen 
övriga kommuner med hög och 
varaktig befolkningstillväxt, i regi-
onen övriga stora kommuner samt, 
utanför Stockholmsregionen, för 
bostäder för studerande, och 
      c) 1 350 kronor i övriga fall, 

sådana areor för gemensamma aktiv-
iteter som avses i 6 § 2 vid tillträdet 
inte får överstiga 
      a) 1 550 kronor i Stockholms-
regionen, 
      b) 1 450 kronor i regionen 
kommuner nära Stockholm, i 
Göteborgs- och Malmöregionerna, i 
regionen övriga kommuner med hög 
och varaktig befolkningstillväxt, i regi-
onen övriga stora kommuner samt, 
utanför Stockholmsregionen, för 
bostäder för studerande, och 
      c) 1 350 kronor i övriga fall, 

   4. den i 3 angivna hyran, när det är fråga om kooperativ hyresrätt, även omfattar 
värdet av hyresgästens egen insats, 
   5. projektet bidrar till ett långsiktigt hållbart byggande genom att byggnaden har 
låg energianvändning, motsvarande högst 88 procent av vad som den 29 september 
2016 följer av föreskrifter om byggnaders specifika energianvändning som 
Boverket har meddelat med stöd av 10 kap. 3 § 7 plan- och byggförordningen 
(2011:338), 
   6. projektet innehåller en blandning av lägenhetsstorlekar, med minst en lägenhet 
med tre eller fler rum och kök, 
   7. den som utför arbetet medverkar till utbildningen av nya yrkesarbetande inom 
byggsektorn genom aktiv samverkan med relevanta gymnasieskolor och Arbets-
förmedlingen samt genom att ta emot lärlingar i färdigutbildning, 
   8. den som utför arbetet tar ett huvudentreprenörsansvar som motsvarar vad som 
gäller enligt kollektivavtal, 
   9. den som utför arbetet eller tillverkar byggelement är godkänd för F-skatt eller, 
i fråga om utländska företagare eller företag, visar upp ett intyg eller någon annan 
handling som visar att företagaren eller företaget i sitt hemland genom registrering 
eller på annat sätt genomgår motsvarande kontroll i fråga om skatter och avgifter, 
   10. projektet har beviljats bygglov som fått laga kraft, och 
   11. byggnaden kommer att uppfylla de krav på permanentbostäder som följer av 
8 kap. plan- och bygglagen (2010:900). 
   Första stycket 6 tillämpas inte i fråga om bostäder för studerande eller bostäder 
som anordnas i syfte att underlätta ett inträde på den ordinarie bostadsmarknaden 
för personer med socialt utsatt situation eller om det aktuella byggsystemet inte 
medger den eftersträvade blandningen av lägenhetsstorlekar. 
   Om det finns särskilda skäl, får länsstyrelsen i ett enskilt fall besluta om undantag 
från första stycket 2, 3, 6 och 7. 
   

8 a § 
       Stöd till projekt i Stockholms-, 

Göteborgs- eller Malmöregionen får 
lämnas om stödmottagaren i ansökan 
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om stöd förbinder sig att genom 
erbjudande om överlämnande till 
kommunen eller på annat sätt förmedla 
minst tio procent av lägenheterna, 
dock minst en lägenhet, i projektet, 
eller motsvarande antal lägenheter i 
stödmottagarens befintliga bestånd 
inom samma kommun, till personer 
under 27 år.  
   Om lägenheterna har erbjudits kom-
munen att förmedla ska erbjudandet 
bifogas ansökan. Kommunen ska ha 
möjlighet att utnyttja erbjudandet fram 
till tre månader före planerat inflytt-
ningsdatum. 
   Kravet på förmedling till personer 
under 27 år enligt första stycket gäller 
inte för projekt avsedda för anord-
nande av kooperativ hyresrätt, 
bostäder för studerande eller bostäder 
i syfte att underlätta inträde på 
bostadsmarknaden för personer i en 
socialt utsatt situation. 

   
Alternativ 8 a §3 

       Stöd får lämnas om stödmottagaren 
förbinder sig att i projekt med fler än 
tio lägenheter erbjuda kommunen att 
hyra fem procent av lägenheterna, 
dock minst en lägenhet, eller 
motsvarande antal lägenheter i 
stödmottagarens befintliga bestånd 
inom samma kommun, i syfte att 
underlätta inträde på den ordinarie 
bostadsmarknaden för personer i en 
socialt utsatt situation som behöver en 
boendeinsats beslutad med stöd av  
4 kap. 1 eller 2 § socialtjänstlagen 
(2001:453).  
   Erbjudandet ska bifogas ansökan om 
stöd. Kommunen ska ha möjlighet att 
utnyttja erbjudandet fram till tre 

 

3 Bestämmelserna i 8 a § och den alternativa 8 a § kan även införas i kombination, se avsnitt 3.6. 
Om båda skulle införas föreslås den alternativa 8 a § betecknas 8 b § och den föreslagna 8 b § 
betecknas 8 c §. 
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månader före planerat inflyttnings-
datum. 
   Kravet på erbjudande till kommunen 
enligt första stycket gäller inte för 
projekt avsedda för anordnande av 
kooperativ hyresrätt, bostäder för 
studerande eller bostäder som redan 
anordnas i syfte att underlätta inträde 
på den ordinarie bostadsmarknaden 
för personer i en socialt utsatt 
situation. 

   
8 b §  

       I Stockholms-, Göteborgs- och 
Malmöregionen ska stöd i första hand 
beviljas till de projekt där kvoten av 
antalet lägenheter delat med den totala 
boarean är högst. 

   
9 §  

   Stöd får lämnas om stödmottagaren förbinder sig att under femton års tid från det 
att ett utbetalningsbeslut enligt 17 §   har fattats 
   1. när det gäller bostäder enligt 2 § 1 och 3, genom överenskommelse med den 
kommunala bostadsförmedlingen eller på annat sätt se till att de bostäder som 
anordnas med stödet förmedlas enligt öppna och transparenta allmännyttiga 
principer eller, om det är fråga om kooperativ hyresrätt, enligt ett öppet och 
transparent kösystem, 
   2. ställa rimliga krav på bostadssökandens ekonomi och inte tillämpa andra 
inkomstkrav än vad som följer av föreskrifter som har meddelats av Boverket med 
stöd av 29 §, 
   3. använda bostäderna för de ändamål och i enlighet med de villkor som 
förutsattes när stödet beviljades, 
   4. inte överlåta den byggnad eller de byggnader som innehåller bostäderna till 
någon som avser att använda bostäderna för annat ändamål eller med andra villkor 
än vad som förutsattes när stödet beviljades, 
   5. vid en överlåtelse, i överlåtelseavtalet ange att bostäderna har anordnats med 
stöd enligt denna förordning och att de inte får användas för annat ändamål eller 
upplåtas på villkor som avviker från denna förordning eller ett beslut som har 
meddelats med stöd av förordningen och att köparen vid en eventuell framtida 
överlåtelse inom femtonårsperioden ska ange samma information, och 
   6. säkerställa rimliga hyresnivåer 
genom att hyrorna fastställs enligt 12 
kap. 55 c § jordabalken och att 
hyrorna vid tillträdet inte överstiger 
den hyra som anges i 8 § första stycket 
3 och därefter inte ökar mer än 

    6. säkerställa relativt lägre hyres-
nivåer genom att hyrorna fastställs 
enligt 12 kap. 55 c § jordabalken och 
att hyrorna vid tillträdet inte överstiger 
den hyra som anges i 8 § första stycket 
3 och därefter inte ökar mer än  
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hyrorna i genomsnitt på orten eller, 
om det är fråga om kooperativ 
hyresrätt, dels att den hyresnivå som 
angetts i ansökan om stöd inte ökar 
mer än hyrorna i genomsnitt på orten, 
dels att under samma period inte höja 
den insats som tas ut av 
medlemmarna. 

hyrorna i genomsnitt på orten eller,  
om det är fråga om kooperativ 
hyresrätt, dels att den hyresnivå som 
angetts i ansökan om stöd inte ökar 
mer än hyrorna i genomsnitt på orten, 
dels att under samma period inte höja 
den insats som tas ut av  
medlemmarna. 

   Om bostäderna uppförs med tidsbegränsat bygglov, ska den tidsperiod som avses 
i första stycket i stället motsvara bygglovets längd. 

   
15 § 

   En ansökan om stöd ska vara skriftlig och ges in till länsstyrelsen i det län där 
fastigheten ligger. 
       Om en ansökan avseende ett projekt 

i Stockholms-, Göteborgs- eller 
Malmöregionen uppfyller kraven i 1–4 
och 8–10 §§ samt föreskrifter som har 
meddelats av Boverket med stöd av  
29 §, ska länsstyrelsen överlämna 
ansökningshandlingarna till Boverket 
tillsammans med ett eget yttrande. 
   Yttrandet ska innehålla länsstyrel-
sens bedömning av i vilken rang-
ordning enligt 8 b § ansökningarna 
bör beviljas.  

   
16 §4 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
   Länsstyrelsen prövar frågor om 
stöd. Ett beslut om stöd ska innehålla 
uppgifter om det preliminära stöd-
beloppet och det datum som bygg-
nadsprojektet ska vara färdigställt.  

     Avseende Stockholms-, Göteborgs- 
och Malmöregionen prövar Boverket 
andra frågor om stöd än de som avses 
i 15 § första stycket. Boverket ska göra 
en gemensam rangordning för 
respektive region. Boverket beslutar 
om antalet beslutstillfällen per år och 
ska publicera uppgifter om detta på sin 
webbplats.  
   I övriga regioner prövar läns-
styrelsen frågor om stöd. 
   Ett beslut om stöd ska innehålla 
uppgifter om det preliminära stöd-
beloppet och det datum som byggnads-
projektet ska vara färdigställt. 

 

4 Senaste lydelse 2019:476. 
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   Ett beslut om stöd får förenas med de övriga villkor som krävs för att syftet med 
stödet ska tillgodoses. 
   Prövningen av om förutsättningarna för att bevilja ett förhöjt stöd enligt 13 § 1 är 
uppfyllda ska göras vid utbetalningsbeslutet enligt 17 §. Sökanden ska upplysas om 
detta i beslutet om stöd. 

 
17 §5 

   När ett byggnadsprojekt är färdig-
ställt ska länsstyrelsen, efter särskild 
ansökan, fatta ett utbetalningsbeslut i 
vilket stödets storlek slutligt bestäms. 
Vid bestämmande av stödets slutliga 
storlek ska möjligheten till förhöjt stöd 
enligt 13 § 1 prövas. 
   En ansökan om utbetalning ska ha 
kommit in till länsstyrelsen senast sex 
månader efter det att projektet färdig-
ställts.  
   Stödet ska betalas ut till den som vid 
tidpunkten för länsstyrelsens utbetal-
ningsbeslut är antecknad i fastighets-
registret som lagfaren ägare, tomt-
rättshavare eller ägare av byggnad 
som inte tillhör fastighetsägaren. 

     När ett byggnadsprojekt är färdig-
ställt får stöd utbetalas om en särskild 
ansökan om utbetalning lämnas in till 
länsstyrelsen. En sådan ansökan ska 
ha kommit in till länsstyrelsen senast 
sex månader efter det att projektet 
färdigställts. 
   Om länsstyrelsen har beslutat om 
stöd ska den besluta om stödets 
slutliga storlek. 
   Om Boverket har beslutat om stöd 
ska länsstyrelsen överlämna ansök-
ningshandlingarna till Boverket till-
sammans med ett förslag till beslut. 
Boverket ska därefter besluta om 
stödets slutliga storlek. 
   Stödets storlek ska beräknas med 
utgångspunkt i de stödbelopp enligt 
11–13 §§ som gällde vid beslutet om 
stöd enligt 16 §. Vid bestämmande av 
stödets slutliga storlek ska dock 
möjligheten till förhöjt stöd enligt 
13 § 1 prövas. 
   Om det finns särskilda skäl får 
undantag beviljas från kravet i 8 § 
första stycket 2 på att projektet ska 
påbörjas inom ett år från det att beslut 
om stöd enligt 16 §har fattats. 

     
17 a § 

       Sökanden ska i ansökan om 
utbetalning upplysa om stöd enligt 
annan författning ansökts om eller 
beviljats för projektet.  
   Ett beslut om utbetalning av stöd får 
inte fattas förrän sökanden har lämnat 
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in beslut om sådant stöd som avses i 
första stycket.  
   Om projektet har beviljats sådant 
stöd som avses i första stycket ska detta 
räknas av från stödets slutliga storlek.  
   Stödet ska betalas ut till den som vid 
tidpunkten för länsstyrelsens eller 
Boverkets utbetalningsbeslut är an-
tecknad i fastighetsregistret som lag-
faren ägare, tomträttshavare eller 
ägare av byggnad som inte tillhör 
fastighetsägaren. 

  
27 §6 

   Länsstyrelsens beslut enligt denna förordning får överklagas till Boverket. 
   I 40 § förvaltningslagen (2017:900) 
finns bestämmelser om överklagande 
till allmän förvaltningsdomstol. Andra 
beslut av Boverket än beslut i 
överklagade ärenden enligt 17, 20 och 
26 §§ får dock inte överklagas. 

     I 40 § förvaltningslagen (2017:900) 
finns bestämmelser om överklagande 
till allmän förvaltningsdomstol. Andra 
beslut av Boverket än enligt 16 och 
17 §§ eller beslut i överklagade 
ärenden enligt 17, 20 och 26 §§ får 
dock inte överklagas. 

                       

1. Denna förordning träder i kraft den 1 januari 2020. 
2. Äldre föreskrifter gäller fortfarande för ansökningar som har beviljats 

stöd före ikraftträdandet. 
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2 Bakgrund 

2.1 Inledning 

Regeringen aviserade i mars 2015 att den avsåg att ta fram ett statligt 
investeringsstöd för hyresbostäder och bostäder för studerande. 
Departementspromemorian Investeringsstöd för anordnande av 
hyresbostäder och bostäder för studerande (Ds 2015:35) remitterades i 
början av sommaren 2015. Efter remitteringen omarbetades delar av 
förslaget, samtidigt som arbete pågick med att säkerställa att reglerna inte 
kom i konflikt med EU-rättens statsstödsregler. Förordningen (2016:881) 
om statligt investeringsstöd för hyresbostäder och bostäder för studerande 
beslutades i september 2016 och det blev möjligt att ansöka om 
investeringsstöd i november 2016. Boverket får meddela föreskrifter om 
verkställigheten av förordningen. 

Vid utgången av 2018 hade stöd beviljats till närmare 21 400 bostäder, 
varav ca 3 200 bostäder för studerande. Därutöver hade omkring 400 
ansökningar, omfattande uppskattningsvis uppemot 20 000 bostäder, 
inkommit till länsstyrelserna. Riksdagen beslutade i december 2018 att 
regeringen inte skulle bemyndigas att ingå några nya ekonomiska 
åtaganden för investeringsstödet under 2019 (bet. 2018/19:CU1, rskr. 
2018/19:83). Beslutet medförde att behandlingen av de inkomna ärendena 
stoppades.  

I propositionen Vårändringsbudget för 2019 föreslog regeringen att 
redan inkomna ansökningar om stöd bör kunna beviljas och att regeringen 
därför borde bemyndigas att ingå ekonomiska åtaganden som inklusive 
tidigare åtaganden medför behov av framtida anslag på högst 6 miljarder 
kronor 2020–2022. Regeringen aviserade också att man avsåg att 
återkomma i frågan om stödets framtida utformning. Riksdagen beslutade 
i enlighet med regeringens förslag (prop. 2018/19:99, bet. 2018/19:FiU21, 
rskr. 2018/19:288).  

2.2 Allmänt om investeringsstödets utformning 

2.2.1 Syftet med stödet  

Investeringsstödet syftar till att sammantaget öka byggandet samt att göra 
det lönsamt att bygga hyresbostäder till en i jämförelse med annan 
nyproduktion relativt lägre hyra i lägen där det annars inte är lönsamt att 
bygga, trots behovet av bostäder. Stödet har utformats för att det ska sänka 
byggkostnaderna samt att detta ska komma hyresgästerna till del genom 
en relativt lägre hyra (se Ds 2015:35 s. 75). Genom investeringsstödet ska 
möjligheterna att bygga öka där det bedöms finnas ett bostadsbyggnads-
behov, men där lönsamheten i dagsläget anses otillräcklig. 

Stöd lämnas i mån av tillgång på medel.  
Vissa förändringar har skett sedan stödet först infördes, se avsnitt 2.2.6.  
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 2.2.2 Stödberättigade bostäder 

Stöd får lämnas 
1. för bostäder som upplåts med hyresrätt i områden med 

befolkningstillväxt och bostadsbrist, 
2. för bostäder för studerande i eller i anslutning till kommuner där 

det finns universitet, högskola eller annan eftergymnasial 
utbildning eller folkhögskola, eller 

3. om det, i en kommun som inte har befolkningstillväxt, finns brist 
på en viss typ av bostäder och behovet inte kan tillgodoses på 
annat sätt. 

Bostäderna ska vara avsedda för permanent bruk och självständigt boende 
som garanteras genom hyresavtal utan inskränkningar i besittningsskyddet 
eller hyresavtal om kooperativ hyresrätt.  

För bostäder för studerande och bostäder som anordnas i syfte att 
underlätta inträde på den ordinarie bostadsmarknaden för personer med 
socialt utsatt situation får stöd lämnas även om hyresavtalen för bostäderna 
innehåller begränsningar i besittningsskyddet. 

Bostäderna kan inrymmas i såväl småhus som flerbostadshus. 

2.2.3 Regionindelningen i förordningen 

Storleken på investeringsstödet är differentierat utifrån ett regionalt per-
spektiv där en utgångspunkt är att produktionskostnaderna, i synnerhet 
markpriserna, är betydligt högre i storstadskommunerna, särskilt då i 
Stockholm och lägst i kommuner utanför de större städerna. En annan 
utgångspunkt har varit att stödet ska beakta bostadsmarknadernas faktiska 
utbredning och inte begränsas av administrativa gränser. I stor 
utsträckning sammanfaller en bostadsmarknadsregion med en 
arbetsmarknadsregion (dvs. hur människor pendlar mellan bostad och 
arbetsplats) geografiskt. Tillväxtanalys tar fram och publicerar s.k. 
funktionella analysregioner (FA-regioner), som utöver att de beskriver 
grupper av geografiskt sammanhängande kommuner som funktionellt 
utgör regioner också beaktar utvecklingstendenser. I ett bostadspolitiskt 
perspektiv är detta en viktig aspekt, varför FA-regionerna utgjort 
utgångspunkt för investeringsstödets utformning för de tre 
storstadsregionerna: Stockholmsregionen, Göteborgsregionen och 
Malmöregionen. För Stockholmsregionen, där den högsta möjliga stöd-
nivån per kvadratmeter boarea är högst, gjordes dock den justeringen att 
de kommuner i den funktionella analysregionen Stockholm som gränsar 
mot kommuner i andra funktionella analysregioner bildar en egen grupp – 
Stockholmsnära kommuner. För projekt i Stockholmsnära kommuner, i 
Göteborgsregionen och i Malmöregionen är den högsta möjliga stödnivån 
per kvadratmeter boarea lägre än i Stockholmsregionen, men högre än i 
övriga kommuner i landet. I denna promemoria avses med storstads-
regioner Stockholmsregionen, Göteborgsregionen och Malmöregionen 
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enligt de definitioner av regionerna som finns i förordningen om statligt 
investeringsstöd för hyresbostäder och bostäder för studerande. 

2.2.4 Stödets storlek  

Den högsta möjliga stödnivån varierar, dels beroende på lägenhetsstorlek, 
dels beroende på var i landet bostäderna tillkommer. För ytor upp t.o.m. 
35 kvadratmeter per lägenhet var det högsta möjliga stödbeloppet när 
stödet infördes 6 600 kronor per kvadratmeter boarea i Stockholms-
regionen. I Göteborgs- och Malmöregionerna samt i kommunerna som 
gränsar till Stockholmsregionen var stödbeloppet 5 300 kronor per 
kvadratmeter och i övriga landet 3 800 kronor per kvadratmeter. Dessa 
nivåer har dock höjts, se avsnitt 2.2.6.  

För ytor över 35 kvadratmeter och upp t.o.m. 70 kvadratmeter boarea 
lämnas ett reducerat stödbelopp med 50 procent av det högsta stödbeloppet 
för respektive region. För ytor därutöver utgår inget stöd. Även för ytor 
för gemensamma aktiviteter, såsom utrymmen för de boendes måltider, 
samvaro, hobby och rekreation, m.m. lämnas ett reducerat stödbelopp med 
50 procent av det högsta stödbeloppet för respektive region. 

2.2.5 Villkor för stöd 

Ett antal villkor ställs för att bidra till att det samhälleliga mervärdet av 
stödet ökar. Exempel på sådana villkor ges nedan. 

Riktvärden för hyror i subventionerade hyresbostäder 

När förordningen infördes fick inte normhyran överstiga 1 450 kr per 
kvadratmeter boarea i Stockholmsregionen, 1 350 kr per kvadratmeter 
boarea i Göteborgs- och Malmöregionerna samt de kommuner som 
gränsar till Stockholmsregionen och 1 300 kronor per kvadratmeter boarea 
i övriga landet. Dessa nivåer har dock höjts, se avsnitt 2.2.6. 

Ett långsiktigt hållbart byggande  

En förutsättning för att kunna söka investeringsstöd är att de bostäder som 
byggs inom ramen för projektet har en relativt låg energianvändning. Stöd 
får endast lämnas om byggnaden har en energianvändning motsvarande 
högst 88 procent av vad som den 29 september 2016 följer av föreskrifter 
om byggnaders specifika energianvändning som Boverket har meddelat 
med stöd av 10 kap. 3 § 7 plan- och byggförordningen (2011:338).  

Det högsta stödbeloppet ska enligt 13 § 1 höjas med 75 procent om ett 
byggnadsprojekt medför en energianvändning motsvarande högst 56 
procent av vad som krävs för byggnaders specifika energianvändning den 
29 september 2016. Den 23 juli 2019 träder nya regler i kraft avseende de 
energikrav som ska uppfyllas för att det ska vara möjligt att få ett förhöjt 
investeringsstöd. De nya reglerna innebär att byggnadsprojektet ska 
medföra en energianvändning motsvarande högst 56 procent av vad som 
krävs för att byggnaden ska anses vara en nära-nollenergibyggnad enligt 
3 kap. 14 § plan- och byggförordningen. Vidare gäller att prövningen av 
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 om förutsättningarna för att bevilja ett förhöjt stöd är uppfyllda ska göras 
vid utbetalningsbeslutet.  

Lägenhetsfördelning 

För att motverka att investeringsstödet leder till att det inte byggs några 
stora hyreslägenheter till relativt lägre hyror ska varje projekt innehålla en 
blandning av lägenhetsstorlekar, vilket innebär att det i projektet ingår 
minst en lägenhet med minst tre rum och kök. Detta krav tillämpas 
emellertid inte i fråga om bostäder för studerande eller bostäder som 
anordnas i syfte att underlätta ett inträde på den ordinarie bostadsmark-
naden för personer med socialt utsatt situation eller om det aktuella bygg-
systemet inte medger den eftersträvade blandningen av lägenhetsstorlekar. 

Öppen och transparent förmedling av bostäderna 

Ytterligare krav som ställs för att kunna få investeringsstöd är att 
mottagaren av stödet förbinder sig att låta bostäderna i de hus som byggs 
med stöd av bidraget förmedlas genom överenskommelse med den 
kommunala bostadsförmedlingen eller på annat sätt se till att bostäderna 
förmedlas enligt öppna och transparenta principer. För kooperativ 
hyresrätter ställs bara krav på att bostäderna ska förmedlas enligt ett öppet 
och transparent kösystem. Kravet gäller dock inte bostäder för studerande 
eller bostäder i anslutning till kommuner där det finns universitet, 
högskola eller annan eftergymnasial utbildning eller folkhögskola. 

Villkoren gäller i 15 år 

Bostäderna ska under minst 15 år användas för de ändamål och i enlighet 
med de villkor som förutsattes när bidraget beviljades.  

Om bostäderna under denna period inte längre används på det sätt som 
avsetts eller enligt villkoren för stödet kan hela stödet krävas tillbaka. 

2.2.6 Ändringar i stödet sedan införandet 

I februari 2017 beslutade regeringen om en ändring i 2 § förordningen om 
statligt investeringsstöd för hyresbostäder och bostäder för studerande 
med innebörden att stöd också får lämnas om det finns behov av att bygga 
hyresbostäder och bostäder för studerande på grund av omfattande 
förändringar i en kommuns fysiska samhällsstruktur som har sin grund i 
omständigheter utanför kommunens kontroll. I sådana fall får stöd lämnas 
med samma belopp som gäller för Stockholmsregionen.  

Under våren 2018 beslutade regeringen om både höjt högsta inve-
steringsstöd (i kronor per kvadratmeter boarea) och höjd högsta tillåtna 
hyra.  

I Stockholmsregionen höjdes det högsta möjliga stödet per kvadratmeter 
boarea från 6 600 kronor till 7 100 kronor. I regionen kommuner nära 
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Stockholm, i Göteborgs- och Malmöregionerna, i regionen övriga 
kommuner med hög och varaktig befolkningstillväxt, i regionen övriga 
stora kommuner samt, utanför Stockholmsregionen, för bostäder för 
studerande höjdes det högsta möjliga stödet från 5 300 kronor till 5 800 
kronor. I övriga fall höjdes den högsta möjliga stödnivån från 3 800 kronor 
till 4 800 kronor per kvadratmeter boarea. 

I Stockholmsregionen höjdes den högsta tillåtna normhyran per 
kvadratmeter boarea från 1 450 kronor till 1 550 kronor. I regionen 
kommuner nära Stockholm, i Göteborgs- och Malmöregionerna, i 
regionen övriga kommuner med hög och varaktig befolkningstillväxt, i 
regionen övriga stora kommuner samt, utanför Stockholmsregionen, för 
bostäder för studerande var höjningen från 1 350 kronor till 1 450 kronor. 
I övriga fall höjdes den högsta tillåtna normhyran från 1 300 kronor till 
1 350 kronor. 

Samtidigt infördes en s.k. påbyggnadsbonus med innebörden att det 
högsta möjliga stödbeloppet ska höjas med 75 procent om ett 
byggnadsprojekt leder till att antalet våningsplan med bostäder utökas i en 
befintlig byggnad och minst fem lägenheter byggs per nytt våningsplan. 

Förändringarna syftade till att göra det möjligt att bygga fler bostäder i 
fler lägen på fler orter. Relativt sett höjdes taket för högsta möjliga stöd 
mest i övriga landet, utanför storstadsregionerna. Detta för att bättre ta 
hänsyn till att byggkostnaderna inte varierar särskilt mycket mellan olika 
delar av landet, även om markpriserna kan skilja sig åt kraftigt mellan 
tillväxtregioner och andra delar av landet (vanligtvis är de högst i 
Stockholm). 

I juni 2019 beslutade regeringen om ändringar som innebär dels att stöd 
endast får lämnas om ansökan inkommit till länsstyrelsen före den 1 
januari 2019, dels att förutsättningarna för att ta emot förhöjt stöd med 
anledning av att byggnaden uppfyller högre krav på energianvändning 
prövas först vid beslutet om utbetalning av stöd. Prövningen sker då i 
relation till de krav på energianvändning som gäller vid det tillfället. 

Kraven på energianvändning i byggnader kommer att skärpas 
successivt. Ett särskilt investeringsstöd för byggnader med låg energi-
användning bör bara ges om byggnaden väsentligt underskrider gällande 
krav och detta medför högre investeringskostnader. Genom att koppla 
prövningen av förhöjt stöd till utbetalningstillfället, och vid den tidpunkten 
gällande nybyggnadskrav, anpassas stödvillkoren till de succesiva 
skärpningarna av kraven på energianvändning.  

2.2.7 Överkompensationsbegränsning 

Huvudregeln inom EU är att statsstöd inte är tillåtet. När statsstöd ges ska 
det i princip endast lämnas i den utsträckning som det behövs för att ett 
projekt eller en åtgärd ska bli ekonomiskt möjligt att genomföra inklusive 
en viss, normal, vinst. Oavsett hur stort det totala stödbeloppet för 
byggande av hyresbostäder och bostäder för studerande kan beräknas bli i 
ett enskilt fall – beroende på hur boarean fördelar sig och förekomsten av 
ytor för gemensamma aktiviteter, uppfyllande av kraven på energi-
prestanda för att vara berättigad till förhöjt stöd eller att bostäderna 
tillkommer genom påbyggnad på en befintlig byggnad – ska en prövning 
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 göras för att säkerställa att en överkompensation inte sker. Om beloppet 
överskrider vad som är att betrakta som normal vinst ska stödbeloppet 
räknas ner i motsvarande grad.  
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3 Förslag 

3.1 Samordning med stöd enligt andra författningar 

Förslag: Om sökanden erhållit stöd enligt annan författning för 
projektet ska detta räknas av vid beräkningen av stödets slutliga storlek.  

Sökanden ska i ansökan om utbetalning upplysa om stöd enligt annan 
författning ansökts om eller beviljats för projektet.  

Ett beslut om utbetalning av stöd får inte fattas förrän sökanden har 
lämnat in beslut om stöd enligt annan författning. 

I begreppen rimliga boendekostnader och rimliga hyresnivåer byts 
ordet rimliga ut mot orden relativt lägre.  

Skälen för förslaget: Investeringsstödet syftar till att sammantaget öka 
byggandet samt att göra det lönsamt att bygga hyresbostäder till en i 
jämförelse med annan nyproduktion relativt lägre hyra i lägen där det 
annars inte är lönsamt att bygga, trots behovet av bostäder. Investerings-
stödets storlek är beräknat utifrån detta syfte. Storleken på stödet 
begränsas vidare av den kontroll av överkompensation som görs enligt 14 
§ förordningen. Denna kontroll omfattar att storleken på stödet är förenligt 
med både EU-rätten och Boverkets föreskrifter. Om sökanden även skulle 
få stöd enligt annan författning för samma – helt eller delvis överlappande 
– stödberättigande kostnader skulle detta innebära en överkompensation.  

Vid ansökan om utbetalning av statligt investeringsstöd bör sökanden 
redovisa om projektet har beviljats stöd enligt annan författning. Det kan 
avse både statligt stöd som exempelvis enligt förordningen (2009:689) om 
statligt stöd till solceller, men även kommunalt stöd. Sådant stöd bör 
räknas av vid beräkningen av investeringsstödets storlek.  

Om den sökande har ansökt om annat stöd, men ännu inte fått besked 
om den ansökan beviljats, bör den beslutande myndigheten avvakta med 
att besluta om utbetalning till dess att den sökande kompletterat underlaget 
med ett slutligt beslut i fråga om det andra stödet.  

I departementspromemorian Investeringsstöd för anordnande av 
hyresbostäder och bostäder för studerande används både begreppen rimlig 
hyra/boendekostnad och relativt lägre hyra (se Ds 2015:35 s. 54 och 75). 
Framöver bör endast begreppet relativt lägre användas. Någon ändring i 
sak avses inte. 

3.2 Stödet riktas till hela landet 

Förslag: Kravet på att stöd bara får lämnas för bostäder upplåtna med 
hyresrätt i områden med befolkningstillväxt ska tas bort.  

Bedömning: Det bör fortsatt krävas att bostäderna upplåts med 
hyresrätt i områden med bostadsbrist för att stöd ska få lämnas. Även 
framöver bör det vara möjligt att få investeringsstöd även om det i en 
kommun inte finns en generell bostadsbrist, under förutsättning att det 
i kommunen finns brist på en viss typ av bostäder och behovet inte kan 
tillgodoses på annat sätt.  
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 Den förhöjda stödnivån för kommuner som har en hög och varaktig 
befolkningstillväxt ska bibehållas. 

Skälen för förslaget och bedömningen: Investeringsstödet ska riktas 
till hela landet. Detta gäller i princip redan i dag. Däremot är villkoren 
sådana att de kan uppfattas som onödigt inskränkande eftersom en 
bostadsbrist kan ha många orsaker och inte enbart behöver bero på den 
kvantitativa befolkningsutvecklingen. Kravet på att stöd bara får lämnas 
om bostäderna upplåts med hyresrätt i områden med befolkningstillväxt 
bör därför tas bort.  

Även i kommuner som inte har bostadsbrist generellt sett kan det finnas 
brist på en viss typ av bostäder för att bostadsmarknaden ska fungera. Det 
kan t.ex. vara så att äldre som gärna skulle vilja flytta från sin villa eller 
sitt radhus har behov av att bo i en modern bostad i ett hus som har hiss 
och hög grad av tillgänglighet, utan att man har behov av någon form av 
särskilt boende. Ett utbud av nya bostäder skulle, genom att erbjuda äldre 
småhusägare ett boendealternativ, kunna bidra till att befintliga småhus 
blir tillgängliga för barnfamiljer. Det kan även vara fråga om att erbjuda 
alternativ till särskilt stora familjer, men även andra behov som kommer 
till uttryck lokalt. Sådana lokala behov av ett mindre antal bostäder för ett 
mindre antal hushåll identifieras sällan i regionala eller nationella 
byggbehovsanalyser, då de ofta kräver kunskap om och förståelse för 
lokala behov och förutsättningar. Även framöver bör det därför vara 
möjligt att få investeringsstöd även om det i en kommun inte finns en 
generell bostadsbrist, förutsatt att det i kommunen finns brist på en viss 
typ av bostäder och behovet inte kan tillgodoses på annat sätt. 

Bostadsbristen är ofta mer påtaglig och kostnadstrycket större vid 
bostadsbyggande, inte minst när det gäller markpriserna, om en kommun 
kännetecknas av befolkningstillväxt. Det finns därför skäl att i 
stödhänseende bibehålla den nuvarande förhöjda stödnivån för projekt i de 
kommuner som har en hög och varaktig befolkningstillväxt, dvs. 
kommuner som under de senaste tre till fem åren ökat befolkningsmässigt 
varje år, dock med totalt minst fem procent. 

3.3 Krav på tidpunkt för påbörjande av ett projekt 

Förslag: Ett projekt ska påbörjas inom ett år från det att stödbeslutet 
fattas för att stöd ska få lämnas. Beslutande myndighet får dock besluta 
om undantag från detta krav om det finns särskilda skäl. 

Skälen för förslaget: För att stöd ska få lämnas krävs att ett projekt 
kommer att färdigställas inom två år från den dag det påbörjats, se 8 § 
förordningen. Däremot finns det inte något krav på hur snart ett projekt 
ska påbörjas. Det gör det svårt att prognosticera när ett projekt kan vara 
färdigställt och en utbetalning av stödet därmed kan bli aktuell. Projekt 
som har beviljats stöd, men har ett planerat påbörjandedatum som ligger 
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långt fram i tiden, kan hindra att andra beslut om stöd fattas om 
bemyndiganderamen därigenom överskrids. Då bemyndigande- och 
anslagsramarna för investeringsstödet är begränsade kan projekt med 
tidigare påbörjandedatum komma att behöva vänta på att få medel och 
påbörjas, trots att de kanske skulle kunna vara färdigställda innan projekt 
med sent påbörjandedatum ens har påbörjats. Ett krav på att projekt måste 
påbörjas inom en viss tid från stödbeslutet kan därför innebära att 
medelsanvändningen blir mer effektiv.  

En annan konsekvens av att det inte finns något krav på när ett projekt 
som beviljas investeringsstöd senast ska ha påbörjats är att om systemet 
någon gång i framtiden ska avvecklas finns det inte någon tydlig tidpunkt 
när det kan vara slutavvecklat, eftersom det kan finnas projekt som 
beviljats stöd som inte är påbörjade och för vilka det är oklart när de 
kommer att påbörjas.  

Ett krav på att ett projekt ska vara påbörjat inom en viss tidpunkt från 
det att stöd har beviljats bör därför införas som ett villkor för att stöd ska 
få lämnas.  

Eftersom det kan finnas objektiva omständigheter utanför stödmot-
tagarens kontroll till varför ett projekt inte påbörjats bör det finnas 
möjlighet att besluta om undantag från det aktuella kravet om det finns 
särskilda skäl. Sådana skäl kan t.ex. vara en utdragen arbetsmark-
nadskonflikt eller andra oförutsedda händelser som haft betydelse för 
möjligheten att påbörja projektet enligt plan. Prövningen av om särskilda 
skäl förlegat bör ske vid utbetalningsbeslutet.  

3.4 Nya villkor och förändrad ärendehantering i 
storstadsregionerna 

3.4.1 En särskild prioriteringsgrund för 
storstadsregionerna – flest bostäder på given yta 

Förslag: I Stockholms-, Göteborgs- och Malmöregionen ska vid beslut 
om investeringsstöd de projekt prioriteras som ger flest bostäder på en 
given yta.  

Skälen för förslaget: Särskilt i storstadsregionerna är bristen på 
ekonomiskt överkomliga bostäder stor. Unga som vill flytta hemifrån eller 
flytta till dessa regioner för att studera och arbeta har svårt att etablera sig 
på bostadsmarknaden och få en egen bostad. Den möjlighet som oftast 
finns för dessa grupper är att under en tid hyra en lägenhet i andra hand 
eller hyra ett rum. Många har en historia av att på kort tid bo i andra eller 
tredje hand, vara inneboende och flytta ofta. Företrädesvis handlar det om 
ungdomar och unga vuxna som behöver ett självständigt boende. I detta 
läge är behovet av många små lägenheter stort. I storstadsregionerna bör 
därför de projekt som innehåller flest bostäder på en given yta prioriteras.  

Investeringsstödet är utformat så att stödet i grunden baseras på ytan i 
bostäderna, boarean. För att inte missgynna mer kollektiva boendeformer 
som kollektivhus, men även t.ex. en del hus med bostäder för studerande, 
där lägenheterna är mindre till förmån för ett större utbud av ytor för olika 
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 gemensamma och sociala aktiviteter, t.ex. gemensamt kök, matsal, lokaler 
för samvaro, hobby och rekreation, är det möjligt att få stöd även för 
sådana ytor. Sådana ytor ingår dock inte i boarean och den föreslagna 
prioriteringsgrunden är därför neutral mellan olika former av kollektivt 
boende och traditionell hyresrätt. 

Behovet av små bostäder är störst i storstadsregionerna, men återfinns 
även i andra större kommuner med en ansträngd bostadsmarknad. Det kan 
tala för att den nya prioriteringsgrund som föreslås gälla för projekt i 
storstadsregionerna även bör tillämpas på stora kommuner utanför 
storstadsregionerna. Samtidigt finns det argument som talar i motsatt 
riktning. 

Att införa samma prioriteringsgrund även för övriga stora kommuner 
respektive tillväxtkommuner skulle skapa större enhetlighet i regelverket, 
vilket är principiellt önskvärt. En sådan förändring skulle dock få 
organisatoriska konsekvenser som gör den svår att genomföra i det korta 
perspektivet. En viktig fråga är hur ansökningar om stöd till projekt i dessa 
två kommungrupper i så fall ska hanteras. Om det handlar om hur projekt 
inom varje enskild kommun ska prioriteras kan besluten ligga kvar hos 
länsstyrelserna. Frågan är dock vilken nytta detta skulle medföra eftersom 
prioriteringsgrunden endast blir meningsfull när det finns ansökningar 
som sammanlagt skulle uppgå till ett högre stödbelopp än vad det finns 
medel tillgängliga att fördela vid respektive beslutstillfälle (se avsnitt 
3.4.2). Detta kommer knappast alltid att vara fallet om prioritering ska ske 
inom respektive kommun. I så fall måste även dessa ärendebeslut flyttas 
till en central aktör. En så stor förändring kräver en närmare 
konsekvensanalys som ligger utanför ramen för det aktuella ärendet.  

Inledningsvis bör därför den nya prioriteringsgrunden enbart införas för 
projekt i kommunerna i storstadsregionerna där nyttan kan förväntas vara 
störst. Det finns dock anledning att löpande följa upp erfarenheterna av 
denna förändring i syfte att överväga på vilket sätt reformen under 
mandatperioden kan införas i övriga stora kommuner och tillväxtorter. 

3.4.2 Beslutsomgångar införs i storstadsregionerna och 
ansvarsfördelningen förändras 

Förslag: Ansökningar om investeringsstöd som avser projekt i någon 
av de tre storstadsregionerna ska beredas av berörd länsstyrelse. Om 
ansökan uppfyller villkoren för att beviljas stöd ska länsstyrelsen 
överlämna ansökningarna till Boverket med ett förslag till rangordning 
av projekten. 

Boverket ska göra en gemensam rangordning för respektive region 
utifrån vilka projekt som ger flest bostäder på en given yta och besluta 
om stöd. 

Boverket ska besluta om antalet beslutstillfällen per år.  
Bedömning: Stödet bör delas upp i två potter, en för Stockholms-, 

Göteborgs- och Malmöregionerna och en för övriga landet. 
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Skälen för förslaget och bedömningen: Något mer än en fjärdedel av 
de ansökningar som vid utgången av 2018 hade beviljats stöd, omfattande 
ca 22 procent av antalet lägenheter, finns i de tre storstadsregionerna. 
Adderas projekt i de kommuner som gränsar mot Storstockholm ökar 
andelen till lite mer än 28 procent av alla ärenden och knappt 25 procent 
av alla bostäder för vilka stöd beviljats. Cirka 6 procent av ärendena, och 
nästan lika stor andel av bostäderna, finns i de kommuner utanför 
storstadsregionerna och stockholmsnära regionen som klassas som övriga 
stora kommuner och övriga tillväxtkommuner. Ganska exakt två 
tredjedelar av alla beviljade ansökningar – omfattande nästan 70 procent 
av bostäderna – avser projekt i kommuner i övriga Sverige. 

För att säkerställa att investeringsstöd går till projekt i hela landet bör 
stöd endast få beviljas till projekt i olika delar av landet upp till ett visst 
belopp, motsvande en lämplig andel av det totala budgetutrymmet baserat 
på den konstaterade bostadsbristen, eller byggbehovet, i respektive 
regiontyp. Uppdelningen bör inte ske geografiskt mellan olika delar av 
landet, utan mellan de olika typerna av regioner, där ena delen utgörs av 
de tre storstadsregionerna tillsammans och den andra delen kommuner 
utanför storstadsregionerna. I detta sammanhang anses kommunerna nära 
Stockholmsregionen ingå i övriga landet.  

Boverket gör årligen en bostadsmarknadsenkät som ska spegla 
kommunernas bedömning av bostadsmarknadssituationen lokalt och 
behovet av nya bostäder. Länsstyrelserna gör därefter regionala bostads-
marknadsanalyser, som ger en bredare och mer fördjupad bild av 
bostadssituationen i respektive län och i länens kommuner. Därutöver gör 
Boverket återkommande byggbehovsanalyser med utgångspunkt i 
förändringarna i bostadsstocken, bostadsbyggandet och demografiska 
förändringar. Alla dessa analyser är viktiga underlag när man bedömer 
situationen på bostadsmarknaden lokalt, regional och nationellt. De är 
viktiga för länsstyrelserna när de bedömer behovet av olika typer av 
bostäder och möjligheterna att tillgodose detta behov. Den konstaterade 
bostadsbristen, eller byggbehovet, i de olika regiontyperna bör också 
utgöra det centrala underlaget när regeringen ska bedöma hur stor del av 
de medel som avsatts för stödet som ska fördelas till projekt i de olika 
regiontyperna.  

Genom att dela upp stödet i två olika potter utifrån de olika 
förutsättningar som finns i storstadsregionerna respektive övriga landet 
kan ett bättre riktat och effektivare stöd uppnås. 

Som en konsekvens av införandet av en prioriteringsgrund (se avsnitt 
3.4.1) föreslås att beslutsförfarandet i storstadsregionerna ändras. För att 
kunna ställa projekt mot varandra och prioritera krävs att beslutsomgångar 
införs. För varje storstadsregion bör det finnas separata beslutsomgångar, 
dvs. inkomna ansökningar bör enbart konkurrera med ansökningar som 
avser projekt inom samma storstadsregion. Som redovisats i avsnitt 2.2.3 
ovan motsvarar de storstadsregioner som finns i förordningen 
Tillväxtanalys indelning i funktionella analysregioner (FA-regioner), dock 
med den skillnaden att de kommuner i Stockholms FA-region som gränsar 
mot kommuner andra FA-regioner bildar en egen grupp av 
Stockholmsnära kommuner. Detta innebär att det i varje sådan region finns 



  

 

21 

 

 kommuner som tillhör olika län, vilket innebär att flera länsstyrelser 
berörs.  

Det är inte helt oproblematiskt att låta flera olika länsstyrelser inom 
ramen för en begränsad budgetram fatta stödbeslut som ska bygga på en 
prioritering baserad på kvoten av antalet lägenheter delat med den totala 
boarean för respektive projekt inom storstadsregionen. Det är därför inte 
lämpligt att framöver låta berörda länsstyrelser fatta beslut om 
prioriteringar i ärenden som avser projekt i någon av de kommuner som 
ingår i de tre storstadsregionerna. Sådana beslut bör i stället fattas av en 
aktör för hela regionen, dock efter beredning av länsstyrelserna. Det 
föreslås därför att länsstyrelserna, om ansökan uppfyller kraven för att 
beviljas stöd, ska göra en preliminär rangordning av ansökningarna inom 
sitt län och därefter överlämna ansökningarna till Boverket. Boverket bör 
sedan göra en gemensam rangordning för respektive region utifrån 
prioriteringsgrunden och besluta om stöd. 

Om Boverket har fattat beslut om stöd enligt 16 § förordningen om 
statligt investeringsstöd för hyresbostäder och bostäder för studerande bör 
myndigheten även fatta beslut om utbetalning enligt 17 §. Ansökan om 
utbetalning bör i dessa fall lämnas in till länsstyrelsen som bör handlägga 
ansökan och sedan överlämna den till Boverket tillsammans med ett 
förslag till beslut.  

Boverket bör besluta om antalet beslutstillfällen per år beroende på 
söktrycket. Antalet beslutstillfällen i respektive storstadsregion bör dock 
som utgångspunkt uppgå till två gånger per halvår. 

Boverket kan behöva meddela kompletterande föreskrifter om när en 
ansökan måste vara inkommen för att kunna behandlas vid ett visst 
beslutstillfälle. 

Ansökningar som uppfyller alla grundkrav, men som inte beviljats stöd, 
bör inte avslås utan kvarstå till nästa beslutsomgång om inte den sökande 
drar tillbaka sin ansökan. 

3.5 Beräkningen av det slutliga stödet efter 
ansökan om utbetalning 

Förslag: Beräkningen av stödets slutliga storlek ska ske med 
utgångspunkt i de stödbelopp som gällde vid länsstyrelsens eller 
Boverkets beslut om stöd. 

Skälen för förslaget: När ett beslut ska fattas om att bevilja en ansökan 
om investeringsstöd ska länsstyrelsens eller Boverkets beslut om stöd 
innehålla uppgifter om det preliminära stödbeloppet. När byggnads-
projektet är färdigställt ska länsstyrelsen eller Boverket, efter en särskild 
ansökan, fatta ett utbetalningsbeslut i vilket stödets storlek slutligt bestäms 
(17 § förordningen om statligt investeringsstöd för hyresbostäder och 
bostäder för studerande).  
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Om projektets slutgiltiga storlek eller utformning inte har förändrats i 
förhållande till det underlag på vilket beslutet om det preliminära stöd-
beloppet fattades bör det slutligt beräknade stödbeloppet överensstämma 
med det som angavs i det preliminära i stödbeslutet. Om däremot projektet 
har förändrats på något sätt, t.ex. vad gäller fördelningen av de ytor som 
stödbeloppet beräknas på, bör det slutliga stödbeloppet justeras med 
hänsyn till detta. 

Det kan förekomma att en byggherre ansökt om investeringsstöd för ett 
projekt i en, enligt förordningens indelning, tillväxtkommun utanför 
storstadsregionerna och fått denna ansökan beviljad samt ett besked om ett 
preliminärt stödbelopp baserat på det belopp som gäller för denna 
kommungrupp. När projektet avslutats kan befolkningsutvecklingen ha 
stannat av och kommunen i stället ingå definitionsmässigt i gruppen övriga 
kommuner, där den högsta tillåtna stödnivån är lägst. Det slutliga stödet 
skulle då kunna beräknas enligt den aktuella, lägre stödnivån. Sökandens 
investeringsbeslut har dock grundat sig i det preliminära beslut som har 
fattats och sökanden bör därför få medel motsvarande det preliminära 
beloppet, förutsatt att projektet vid färdigställandet uppfyller villkoren för 
att få investeringsstöd. 

Vid utbetalningsbeslutet bör stödets slutliga storlek därför beräknas med 
utgångspunkt i de stödbelopp som låg till grund för det preliminära 
stödbeslutet. Det bör därför inte vara motiverat att i efterhand besluta om 
ett högre eller lägre stödbelopp, om inte projektet har förändrats på något 
sätt i fråga om omfattningen och fördelningen av de stödberättigade 
ytorna.  

3.6 Ett eller flera nya villkor – bostäder för 
särskilda ändamål 

I det följande föreslås två olika sätt att underlätta för fler människor som 
behöver ny- eller återetablera sig på bostadsmarknaden. Det första 
alternativet riktas mot ungdomar och unga vuxna i storstadsregionerna 
(avsnitt 3.6.1) medan det andra alternativet riktas mot personer i hela 
landet som befinner sig i en särskilt utsatt situation (avsnitt 3.6.2). 
Promemorian innehåller inget ställningstagande till om endast ett av 
förslagen eller båda förslagen ska genomföras. 

3.6.1 Alternativ 1 – bostäder till unga i 
storstadsregionerna 

Förslag: Stöd till projekt i Stockholms-, Göteborgs- eller Malmö-
regionen får lämnas om stödmottagaren förbinder sig att förmedla minst 
tio procent av lägenheterna i projektet, dock minst en lägenhet, eller 
motsvarande antal lägenheter i stödmottagarens befintliga bestånd inom 
samma kommun till personer under 27 år. Förmedlingen kan ske genom 
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 att kommunen erbjuds att förmedla de aktuella lägenheterna, att de 
förmedlas av stödmottagaren själv eller på annat sätt. 

Om lägenheterna erbjudits kommunen att förmedla ska erbjudandet 
bifogas ansökan. Kommunen ska ha möjlighet att utnyttja erbjudandet 
fram till tre månader före planerat inflyttningsdatum.  

Erbjudande om förmedling behöver inte lämnas för bostadsprojekt 
avsedda för anordnande av kooperativ hyresrätt, bostäder för 
studerande eller bostäder som anordnas i syfte att underlätta inträde på 
den ordinarie bostadsmarknaden för personer i en socialt utsatt 
situation. 

Skälen för förslaget: Fler bostäder behövs för att underlätta för 
ungdomar att få sin första bostad, för att människor ska kunna flytta dit 
jobben finns och för att bryta den växande boendesegregationen. Det är 
vidare viktigt att ungdomar kan flytta till den ort där de vill studera. För 
att fler unga än i dag ska få möjlighet att söka de nya lägenheter som byggs 
med en relativt lägre hyra skulle stöd till byggande i de tre storstads-
regionerna kunna villkoras av att stödmottagaren vid den första 
inflyttningen efter färdigställandet ska förmedla en viss andel av 
bostäderna i varje projekt till personer under 27 år. Stödmottagaren bör 
kunna välja att i stället erbjuda motsvarande antal bostäder i stöd-
mottagarens befintliga bestånd inom den kommun där det aktuella 
projektet är beläget. Då hyrorna i tidigare byggda bostäder generellt sett är 
lägre än i nyproduktionen, även jämfört med nyproduktion som byggt med 
investeringsstöd, torde detta vara positivt för ungdomar och unga vuxna.  

Förmedlingen bör kunna ske av stödmottagaren själv eller hanteras 
genom att kommunen erbjuds att förmedla de aktuella lägenheterna.  

Behovet av bostäder som kan förmedlas till ungdomar och unga vuxna 
är stort i de flesta kommuner i storstadsregionerna. Detta talar för att 
andelen bostäder med investeringsstöd som ska kunna förmedlas till denna 
grupp borde vara hög. Samtidigt är det viktigt att kravet inte ställs så högt 
att det upplevs som alltför begränsande av de hyresvärdar som vill bygga 
ekonomiskt överkomliga bostäder med hjälp av investeringsstödet. Det 
föreslagna systemet skulle i princip innebära att det blir en särskild kö för 
ungdomar där de aktuella bostäderna inte kan sökas av andra personer eller 
hushåll. För att detta ska vinna allmän acceptans bör andelen bostäder som 
förmedlas särskilt till ungdomar inte vara alltför stor. Ytterligare en faktor 
som talar emot att en hög andel bostäder förmedlas enbart till ungdomar 
och unga vuxna är att detta skulle kunna bidra till att förstärka 
ålderssegregationen i nya områden. En lämplig andel bedöms därför vara 
tio procent av lägenheterna i respektive projekt. 

Om kommunen har fått möjlighet att förmedla lägenheter och inte inom 
den föreskrivna tiden förmedlat en lägenhet, eller lägenheten därefter blir 
ledig till uthyrning, återgår rätten att förmedla lägenheten till hyresvärden. 
Erbjudandet att förmedla lägenheten gäller endast vid den initiala 
inflyttningen.  
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Oavsett på vilket sätt förmedlingen av lägenheter har skett bör stöd-
mottagaren i samband med ansökan om utbetalning redovisa hur för-
medlingen har genomförts.  

De bostäder som särskilt sätts av för ungdomar och unga vuxna bör, 
precis som alla bostäder som byggs med investeringsstöd, förmedlas på ett 
öppet och transparent sätt. Med detta avses framför allt att för-
medlingsprinciperna ska vara offentligt tillgängliga för alla att ta del av, 
att reglerna inte är diskriminerande och att det är tydligt att villkoren i 
förordningen är uppfyllda. Av Boverkets föreskrifter och allmänna råd 
framgår t.ex. att det är tillräckligt att det är sannolikt att hyresgästen har 
möjlighet att betala hyran vid en kalkyl av vad hushållet har kvar att leva 
på efter att hyran är betald. Med dessa begränsningar har fastighetsägaren 
stor frihet att förmedla bostäderna, men måste vid en kontroll kunna 
redovisa att man tillämpat sådana kriterier och att det inte konsekvent bara 
är de sökande med högst inkomst som fått lägenheterna såvida det inte kan 
visas att just de stått längst i fastighetsägarens kö (om en sådan funnits) 
eller anmält sig först till lägenheterna i det aktuella projektet eftersom det 
annars skulle vara ett kringgående av villkoren i förordningen. 

Bostäder för studerande går i huvudsak till den aktuella målgruppen och 
det finns därför inte skäl att ställa motsvarande krav när det gäller sådana 
projekt. Kooperativa hyresrätter förmedlas antingen via en särskild kö 
inom föreningen eller så uppförs de av en grupp människor som slutit sig 
samman för att lösa sitt gemensamma behov, dvs. en form av 
byggemenskap. Antalet sådana projekt som får investeringsstöd är också 
litet. Att ställa sådana krav på förmedlingen av bostäder som i praktiken 
innebär att de potentiella stödmottagarna inte skulle kunna beviljas 
investeringsstöd skulle motverka syftet med att låta byggherrar kunna söka 
investeringsstöd för denna typ av projekt. Kravet på hur hyran ska 
bestämmas för att det ska vara möjligt att få investeringsstöd regleras 
också på ett annat sätt för kooperativa hyresrätter. Krav på att erbjuda 
kommunen en viss andel av bostäderna för förmedling till ungdomar och 
unga vuxna bör således inte heller ställas för kooperativa hyresrätter. 

Det är även möjligt att få investeringsstöd för bostäder som anordnas i 
syfte att underlätta inträde på den ordinarie bostadsmarknaden för personer 
i en socialt utsatt situation. Sådana bostäder riktas mot en begränsad grupp 
som befinner sig i en särskilt utsatt situation, varför även dessa bör 
undantas från det föreslagna kravet på förmedling. 

Problembilden avseende ungas situation på bostadsmarknaden är 
särskilt påtaglig i storstadsregionerna, men gör sig också gällande i andra 
större kommuner med en ansträngd bostadsmarknad. Det kan tala för att 
de nya kraven även bör gälla för projekt i stora kommuner utanför 
storstadsregionerna. Inledningsvis bör dock villkoret enbart införas för 
projekt i kommunerna i storstadsregionerna. Om åtgärden får avsedd 
effekt, och behovet bedöms vara stort även i andra kommuner, kan det 
motivera att kraven utvidgas till att även omfatta dessa kommuner.   
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 3.6.2 Alternativ 2 – bostäder för att underlätta inträde 
på den ordinarie bostadsmarknaden i alla 
kommuner 

Förslag: Stöd får lämnas om stödmottagaren förbinder sig att erbjuda 
kommunen att hyra fem procent av lägenheterna i projektet, dock minst 
en lägenhet, eller motsvarande antal lägenheter i stödmottagarens 
befintliga bestånd inom samma kommun, i syfte att underlätta inträde 
på den ordinarie bostadsmarknaden för personer i en socialt utsatt 
situation som behöver en boendeinsats enligt socialtjänstlagen. 
Villkoret gäller projekt med tio eller fler lägenheter. 

Sökanden ska bifoga erbjudandet till ansökan om stöd. 
Kommunen ska ha möjlighet att utnyttja erbjudandet fram till tre 

månader före planerat inflyttningsdatum. 
Kravet att erbjuda kommunen en viss andel bostäder gäller inte 

projekt avsedda för anordnande av kooperativ hyresrätt, bostäder för 
studerande eller bostäder som redan anordnas i syfte att underlätta 
inträde på den ordinarie bostadsmarknaden för personer i en socialt 
utsatt situation. 

Skälen för förslaget: Bristen på bostäder drabbar många hushåll och 
individer med olika bakgrund. De som drabbas hårdast är de som försöker 
komma in på bostadsmarknaden. En sådan grupp är personer som av olika 
skäl hamnat helt utanför bostadsmarknaden och behöver samhällets stöd 
för att komma tillbaka till såväl bostadsmarknaden som till ett självständigt 
liv.   

Enligt 3 § förordningen om statligt investeringsstöd för hyresbostäder 
och bostäder för studerande kan stöd lämnas även till bostäder som 
anordnas i syfte att underlätta inträde på den ordinarie bostadsmarknaden 
för personer med socialt utsatt situation och det även om hyresavtalen för 
bostäderna innehåller begränsningar i besittningsskyddet.  

Det finns behov av ett utökat utbud av bostäder för personer i en socialt 
utsatt situation som behöver en boendeinsats enligt socialtjänstlagen 
(2001:453), förkortad SoL. Kommunerna tillhandahåller ofta ett utbud av 
boendelösningar för personer som av olika anledningar inte blir godkända 
som hyresgäster på den ordinarie bostadsmarknaden och som kan behöva 
stöd i boendet. Det innebär att kommunen hyr en bostad av ett kommunalt 
eller privat bostadsföretag och i sin tur hyr ut bostaden i andra hand till 
den boende. I många fall är syftet att andrahandskontraktet ska kunna 
övergå i ett vanligt förstahandskontrakt om boendet har fungerat väl. 
Dessa bostäder benämns olika i kommunerna, t.ex. bostad först, sociala 
kontrakt, försökslägenheter, övergångslägenheter eller referenslägenheter. 
En ansökan om ett sådant boende prövas enligt 4 kap. 1 eller 2 § SoL. Ett 
alternativ är därför att ställa krav på att en viss andel av lägenheterna i ett 
projekt med investeringsstöd erbjuds kommunen i syfte att användas för 
att underlätta inträde på den ordinarie bostadsmarknaden för personer i en 
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socialt utsatt situation, som kan behöva en sådan boendeinsats enligt 
socialtjänstlagen.  

Andelen lägenheter som stödmottagaren ska erbjuda kommunen att 
använda för personer i en socialt utsatt situation med behov av en 
boendeinsats enligt socialtjänstlagen bör vara lägre än enligt det i avsnitt 
3.6.1 beskrivna förslaget till krav på förmedling av bostäder till unga 
vuxna, eftersom det av sociala skäl är viktigt att bostäder av det först 
nämnda slaget finns utspridda i så stor del av bostadsbeståndet som 
möjligt. Därmed underlättas dessa personers integration och risken för att 
vissa hus av omgivningen skulle komma att betraktas som annat än ett 
vanligt hyreshus blir i det närmaste obefintlig. Villkoret bör av denna 
anledning endast avse projekt som innehåller tio bostäder eller fler, varvid 
minst en lägenhet alltid bör avsättas för detta ändamål. Precis som i 
alternativet med bostäder för unga bör det inte finnas något krav på att 
bostäderna ska finnas i just det bostadshus för vilket investeringsstöd 
lämnas, utan stödmottagaren bör med fördel kunna erbjuda kommunen 
bostäder i andra delar av sitt befintliga bostadsbestånd inom den kommun 
där det aktuella projektet är beläget. 

Syftet med att en kommun ska erbjudas att hyra en viss del av de 
bostäder som byggs med investeringsstöd är att ge kommunen tillgång till 
bostäder som kan användas för personer i en socialt utsatt situation som 
beskrivits ovan och där beslut fattas med hänvisning till 4 kap. 1 eller 2 § 
SoL. 

3.7 Överklagande 

Förslag: Boverkets beslut om investeringsstöd för projekt med 
hyresbostäder i Stockholms-, Göteborgs- eller Malmöregionen och 
utbetalningsbeslut avseende sådana stöd ska kunna överklagas till 
allmän förvaltningsdomstol. 

Skälen för förslaget: För närvarande fattar länsstyrelsen beslut om stöd 
enligt 16 § förordningen om statligt investeringsstöd för hyresbostäder och 
bostäder för studerande. Dessa beslut kan överklagas till Boverket enligt 
27 §. Boverket kommer med de föreslagna förändringarna i vissa fall att 
fatta beslut om stöd enligt 16 §. Dessa beslut bör kunna överklagas till 
allmän förvaltningsdomstol. Bestämmelsen om överklaganden föreslås 
därför kompletteras så att det framgår att även Boverkets beslut enligt 16 § 
kan överklagas till allmän förvaltningsdomstol. Även Boverkets beslut om 
utbetalning av stöd enligt 17 § bör kunna överklagas till allmän 
förvaltningsdomstol. 
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4 Ikraftträdande- och 

övergångsbestämmelser 

Förslag: Förordningsändringarna ska träda i kraft den 1 januari 2020. 
Äldre föreskrifter ska gälla för ansökningar som har beviljats stöd före 
ikraftträdandet. 

Skälen för förslaget: Det är angeläget att ändringarna kan träda i kraft 
så snart som möjligt. De föreslås därför träda i kraft den 1 januari 2020. 
Äldre föreskrifter bör dock gälla för ansökningar som har beviljats stöd 
före ikraftträdandet.  
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5 Konsekvenser 

5.1 Konsekvenser för bostadsbyggandet och 
sysselsättningen 

Behovet av fler bostäder är fortsatt stort, samtidigt som produktions-
kostnaderna för nya bostäder är fortsatt höga. Investeringsstödet syftar till 
att sammantaget öka byggandet samt att göra det lönsamt att bygga 
hyresbostäder till en i jämförelse med annan nyproduktion relativt lägre 
hyra i lägen och i situationer där det annars inte är lönsamt att bygga, trots 
behovet av bostäder. Ett reformerat investeringsstöd kan skapa stabila 
förutsättningar för produktionen av hyresbostäder med en relativt lägre 
hyra och därmed en bättre investeringsmiljö. Införandet av 
beslutsomgångar i storstäderna bör stärka konkurrensen och därmed öka 
incitamenten att bygga effektivt med optimalt utnyttjande av den byggbara 
marken. Kostnadspress och effektivisering vid byggande av hyresbostäder 
och bostäder för studerande bör leda till ett generellt billigare 
bostadsbyggande. 

Bostadsbyggandet minskar, främst för ägda bostäder, samtidigt som det 
enligt Boverkets beräkningar finns ett fortsatt stort behov av bostads-
byggande. Vilken effekt förändringarna som föreslås i promemorian har 
på sysselsättningen är på förhand svårt att bedöma. Bostadsbrist påverkar 
rörligheten på bostadsmarknaden negativt och ett ökat utbud av 
hyresbostäder med relativt lägre hyror kan bidra till att förbättra rörlig-
heten inom hyressektorn. 

5.2 Konsekvenser för miljön och klimatet 

Byggande har i sig stor påverkan på miljön i alla led. Energikraven innebär 
dock att allt som byggs med investeringsstöd ska ha en högre energi-
prestanda än vad som krävs i övrig nyproduktion. Reglerna för att få 
förhöjt investeringsstöd innebär att kraven på energianvändningen ställs 
ännu högre. Kraven för att kunna få sådant förhöjt stöd har nyligen skärpts 
genom ändringar i förordningen om statligt investeringsstöd för 
hyresbostäder och bostäder för studerande (SFS 2019:476). Konkurrensen 
främjas med ett ökat innovationstryck och teknikspridning som följd, 
vilket bidrar till att alla nya bostäder som tillkommer på sikt kommer att 
ha större energieffektivitet. 

5.3 Statsfinansiella effekter 

En effektivare medelsanvändning innebär att det för samma stödbelopp 
går att främja tillkomsten av fler nya bostäder än tidigare, eller lika många 
bostäder till ett mindre belopp. Utgifterna bestäms dock genom de anslags- 
och bemyndiganderamar som fastställs. Införandet av ett krav på att 
påbörjandet måste ske inom en viss tid efter att stöd har beviljats gör att 
det blir lättare att prognosticera kommande utbetalningar. Inom ramen för 
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 angivna anslag kan beviljandet av stöd ske mer effektivt genom att 
osäkerheten om när utbetalningar ska ske minskar. 

5.4 Myndigheter 

Länsstyrelserna och Boverket har successivt byggt upp kompetens för att 
hantera ansökningar om investeringsstöd. De förändringar som föreslås 
och som har betydelse för ärendehanteringen innebär i viss utsträckning 
ändrade rutiner, men bör kunna hanteras inom ramen för befintliga 
resurser. Förslaget att flytta en del av stödbesluten till Boverket får större 
betydelse för Boverket än för berörda länsstyrelser. Boverket måste bygga 
upp kompetens och hantering av de stödärenden som kommer att 
inkomma, medan länsstyrelserna i sådana ärenden i stället för att fatta ett 
beslut om stöd ska besluta om förslag till prioriteringsordning. 
Förändringarna bör inte påverka verksamheten på myndigheterna i annat 
än begränsad utsträckning. En viss anpassning av datasystemen kan bli 
aktuell.  

I 40 § förvaltningslagen (2017:900) finns bestämmelser om över-
klagande till allmän förvaltningsdomstol. Andra beslut av Boverket än 
enligt 16 och 17 §§ eller beslut i överklagade ärenden enligt 17, 20 och 
26 §§ får dock inte överklagas.  

Om Boverket blir förstahandsinstans i ärenden som rör ansökningar om 
investeringsstöd kan antalet överklaganden till allmän förvaltningsdom-
stol komma att öka. Boverket har hittills fått in ett tiotal överklagade 
ärenden avseende investeringsstödet. Ännu har inget överklagande gått 
vidare till allmän förvaltningsdomstol. Mot denna bakgrund finns det 
anledning att anta att de föreslagna förändringarna kommer att leda till en 
mycket begränsad ökning av antalet mål i förvaltningsrätterna. Kost-
naderna för dessa bedöms rymmas inom befintliga ekonomiska ramar. 

5.5 Kommunerna 

Kommunerna påverkas genom att de enligt förslagen i promemorian kan 
få möjlighet att förmedla ett antal bostäder till ungdomar och unga vuxna 
(i det fall som stödmottagaren inte själv vill ansvara för den hanteringen). 
De kan få möjlighet att disponera ett antal lägenheter för att ordna boende 
åt personer i en socialt utsatt situation. Båda dessa förslag skulle kunna 
innebära vissa merkostnader för kommunerna, kostnader som ska ställas i 
relation till att kommunerna får ökade möjligheter att lösa bostads-
situationen för grupper som har svårt att ny- eller återetablera sig på 
bostadsmarknaden. Förslagen innebär möjligheter för kommunerna och är 
inte tvingande. Den kommun som av olika skäl inte anser att den behöver 
eller har möjlighet att utnyttja ett erbjudande från en stödmottagare kan 
tacka nej. 
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Om villkoret hade varit obligatoriskt även för kommunerna, dvs. om en 
kommun som erbjuds att förmedla vissa bostäder också hade varit tvungen 
att acceptera erbjudandet, skulle frågan om finansiering av kommunernas 
kostnader ha behövt lösas. Med den föreslagna lösningen, att villkoret 
innebär att byggherren ska erbjuda kommunen en viss andel lägenheter, 
men att kommunen kan avstå eller enbart utnyttja en del av de erbjudna 
lägenheterna, påverkas inte den kommunala självstyrelsen och inte heller 
uppkommer frågan om vem som ska finansiera eventuella kostnader för 
kommunerna.  

Kommunerna påverkas även indirekt i den utsträckning som de äger ett 
bostadsföretag som vill bygga hyresbostäder med statligt investeringsstöd. 
I denna del skiljer sig inte villkoren för företaget, eller dess ägare, från de 
villkor som möter en icke-kommunal aktör som vill bygga hyresbostäder 
med statligt investeringsstöd. 

5.6 Stödets storlek 

5.6.1 Samordning med andra stöd 

Investeringsstödet samordnas med andra stöd. Förslaget syftar till att 
minska risken för överkompensation och därmed för återkrav. Förslaget 
bedöms få små effekter på bostadsbyggandet och bidragsgivningen. I den 
utsträckning som detta skulle innebära att något projekt inte blir av har det 
planerats på felaktiga premisser och är inte av den art att det alls borde få 
investeringsstöd. I viss mån kan förslaget leda till att handläggningstiden 
i samband med ansökan om utbetalning av stöd förlängs för att den 
handläggande myndigheten behöver invänta beslut om andra stöd för att 
samordning ska kunna ske. 

5.6.2 Beräkningen av det slutliga stödet vid begäran om 
utbetalning 

Kopplingen mellan stödbeslutet, där storleken på investeringsstödet ska 
anges preliminärt, och beslutet om utbetalning, där det slutliga beloppet 
fastställs, är inte helt tydlig. Förslaget syftar till att tydliggöra hur det 
slutliga stödbeloppet ska fastställas för att bidra till att skapa en större 
förutsägbarhet för både den sökande och för systemet i sin helhet. Stödet 
blir därmed effektivare och mer ändamålsenligt utformat. Ett begränsat 
antal företag skulle med det befintliga regelverket, om stödbeloppet höjts 
mellan stödbeslutet och utbetalningsbeslutet, kunna få ett större stöd vid 
utbetalningen än vad som angavs preliminärt i stödbeslutet. Detta under 
förutsättning att de aktuella projekten bedöms uppvisa en lönsamhet som 
är lägre än normalt eller genomsnittligt. Sådana projekt kommer med detta 
förslag inte att få förbättrad lönsamhet genom ett högre stödbelopp. Då 
projektet i fråga har genomförts på grundval av det preliminära stöd-
beloppet har detta varit tillräckligt för att projektet skulle genomföras, 
varför ytterligare stöd inte ska lämnas utan att det riskerar att bli fråga om 
överkompensation. Det finns heller ingen anledning för det allmänna att 
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 ge större subventioner än nödvändigt. Därutöver bedöms effekterna bli 
små. 

5.6.3 Stödet riktas till hela landet 

Förslaget förenklar förutsättningarna för att bedöma när stöd kan sökas 
och kan bidra till en ökad förutsägbarhet och transparens för den som ska 
söka. Effekterna för byggherrarna bedöms dock totalt sett bli små. 

5.6.4 Krav på tidpunkt för påbörjande av projekt 

Förslaget innebär ett krav på när projektet ska vara färdigställt vilket 
indirekt innebär att medelsanvändningen blir effektivare. Risken för att 
medel binds upp i onödan minskar också. Förslaget innebär en viss 
begränsning för byggherrarnas möjlighet att planera för lämplig 
starttidpunkt för det aktuella projektet. Den föreslagna tidsfristen på ett år 
från beslut om stöd bedöms dock ge byggherrarna så pass mycket 
flexibilitet i planeringen att bostadsbyggandet inte bedöms påverkas 
negativt. 

5.6.5 Förändrad ärendehantering och 
ansvarsfördelning för ärenden i 
storstadsregionerna 

Förslagen i denna del innebär att ansökningar om investeringsstöd som 
avser projekt i någon av de tre storstadsregionerna ska beredas av berörd 
länsstyrelse men beslutas av Boverket. Samtidigt delas bemyndigande- 
och anslagsramarna för investeringsstödet upp i två olika delar, en gemen-
sam för storstadsregionerna och en gemensam för övriga landet. I stor-
stadsregionerna införs ett system med beslutsomgångar med medelsram. 

Förslagen syftar till att bidra både till att medel finns tillgängliga i alla 
delar av landet och att effektivisera användningen av medel i storstads-
regionerna då ett visst ”tävlingsmoment” införs genom att det vid varje 
beslutsomgång är en begränsad summa som ska fördelas. Därmed ökar 
innovationstrycket för företag som bygger bostäder med hjälp av 
investeringsstöd, vilket på sikt är positivt även för bostadsbyggandet 
generellt. 

Förslagen bedöms leda till ökade administrativa kostnader för Boverket 
i och med att myndigheten kommer att få ansvaret för att besluta för en del 
av ärendena. Den föreslagna ordningen skulle möjligtvis kunna leda till att 
de administrativa kostnaderna för berörda länsstyrelser ökar något i 
samband med omställningen till nya rutiner, men generellt borde 
kostnaderna och arbetsbördan inte påverkas då länsstyrelserna enligt 
förslaget ska bereda de ärenden som ska beslutas av Boverket. Då den 
främsta förändringen för länsstyrelserna är att beslutandet i vissa ärenden 
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flyttas till Boverket torde merarbetet och merkostnaderna när väl ändrade 
rutiner införts vara begränsade. 

5.6.6 En särskild prioriteringsgrund för 
storstadsregionerna – flest bostäder på given yta 

För Stockholms-, Göteborgs- och Malmöregionen föreslås att de projekt 
prioriteras som ger flest bostäder på en given yta. Behovet av små 
lägenheter bedöms vara särskilt stort i storstadsregionerna. Förslaget 
väntas bidra till att det på sikt blir ett ökat utbud av fler, om än något 
mindre bostäder. Återkommande problem som kommunerna lyfter fram i 
Boverkets årliga bostadsmarknadsenkät är att det finns för få små lediga 
bostäder. Ett ökat utbud av små hyreslägenheter är positivt för alla de som 
efterfrågar sådana och bidrar till att lätta på den akuta bostadsbristen. 
Risken att bostäderna över lag blir alltför små bedöms dock vara begränsad 
eftersom varje byggherre måste göra bedömningen att bostäderna ska gå 
att hyra ut varaktigt, även när det akuta behovet av små lägenheter har 
hanterats. 

Förslaget kan i viss mån leda till ökad osäkerhet för bostadsföretagen 
om huruvida det planerade projektet kommer att bli berättigat till stöd eller 
inte, då detta beror på hur det planerade projektet kommer att stå sig i 
konkurrensen med andra projekt. Antalet beslutstillfällen per år föreslås 
vara förhållandevis många, vilket minskar den tid som byggherrarna 
behöver vänta på besked, varför effekten totalt sett bedöms bli begränsad.  

5.6.7 Ett eller flera nya grundläggande krav – bostäder 
för särskilda ändamål 

Alternativ 1 – bostäder till unga i storstadsregionerna 

 
Förslaget innebär att ett antal lägenheter kan förmedlas särskilt till 
ungdomar och unga vuxna, som därmed får möjlighet att etablera sig på 
bostadsmarknaden. Förslaget bedöms inte vara särskilt betungande att 
uppfylla och kan bidra till att fler unga kan få sin första bostad. Förslagets 
konsekvenser för byggherrarna bedöms vara liten och det bedöms inte ha 
någon negativ effekt på deras investeringsvilja. 

Alternativ 2 – bostäder för att underlätta inträde på den ordinarie 
bostadsmarknaden i alla kommuner 

.  
Förslaget innebär att ett antal lägenheter kan förmedlas särskilt till 
personer i en socialt utsatt situation, som därmed får möjlighet att etablera 
sig på bostadsmarknaden. Förslaget bedöms inte vara särskilt betungande 
att uppfylla och kan bidra till att fler personer i en socialt utsatt situation 
kan få hjälp när det gäller att återetablera sig på bostadsmarknaden. 
Förslagets konsekvenser för byggherrarna bedöms vara liten, liksom dess 
effekter på viljan att bygga nya hyresbostäder. 
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 5.7 Konsekvenser för jämställdheten 

De föreslagna åtgärderna förväntas effektivisera investeringsstödet på 
olika sätt. Effekten på det samlade bostadsbyggandet är svårbedömd 
eftersom investeringsstödet endast berör en mindre del av bostads-
byggandet. Konsekvenserna för jämställdheten bedöms därför vara små. I 
den utsträckning som prioriteringsprincipen i storstadsregionerna – flest 
bostäder på en given yta – bidrar till fler bostäder kan detta i någon mån 
gynna unga kvinnor då dessa generellt sett flyttar ut från föräldrahemmet 
tidigare än unga män. 
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Svar på revisionsskrivelse - Uppföljande granskning av fi-
nansfunktionen samt av finanspolicy (KS/2019:423) 

 
Beslut 

1. Kommunstyrelsen godkänner kommunledningsförvaltningens tjänste-
skrivelse som svar på revisionsskrivelse, Uppföljande granskning av fi-
nansfunktionen samt av finanspolicy. 
 

2. Kommunstyrelsen uppdrar till kommunledningsförvaltningen att uppda-
tera finanspolicyn enligt revisonens rekommendationer under hösten 
2019. 

 
Sammanfattning 

PwC har på uppdrag av kommunens förtroendevalda revisorer genomfört en 
granskning av kommunens finansverksamhet. Revisorernas granskning syf-
tar till att följa upp de rekommendationer som lämnades vid tidigare gransk-
ning 2016 samt att se hur finansverksamheten utvecklats sedan den tidigare 
granskningen. Granskningen har omfattat sex olika delområden och respek-
tive område har bedömts utifrån rött, gult och grönt. Fyra av sex områden 
har tilldelats en grön bedömning och två områden en gul bedömning. 
 
Revisorerna har översänt rapporten till kommunstyrelsen för svar på de iakt-
tagelser och rekommendationer som redovisats i rapporten. Kommunled-
ningsförvaltningen har besvarat rapporten generellt gällnade gröna rekom-
mendationer och fördjupat sig i gula rekommendationer.  
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i tjänsteskrivelse 2019-
08-07. 
 

  



Protokollsanteckning från (M): 

154: Svar på revisionsskrivelse – Uppföljande granskning av finansfunktionen samt av finanspolicy 

 

Vi välkomnar att KLF ska uppdatera finanspolicyn efter revisionens rekommendationer. PÅ KF före 

sommaren hade vi en enkel fråga som efterlyste just denna åtgärd för att komma tillrätta med 

utpekade brister samt höja kunskapsnivån inom området hos våra förtroendevalda. 

 

Stina Lundgren (M)                   Willy Viitala (M) 
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Svar på revisionsskrivelse – Uppföljande granskning av fi-
nansfunktionen samt av finanspolicy (KS/2019:423) 

 
Förslag till beslut 
Kommunledningsförvaltningens förlag till kommunstyrelsen: 
 

1. Kommunstyrelsen godkänner kommunledningsförvaltningens tjänste-
skrivelse som svar på revisionsskrivelse, Uppföljande granskning av fi-
nansfunktionen samt av finanspolicy 
 

2. Kommunstyrelsen uppdrar till kommunledningsförvaltningen att upp-
datera finanspolicyn enligt revisonens rekommendationer under hösten 
2019. 

 
Sammanfattning 
PwC har på uppdrag av kommunens förtroendevalda revisorer genomfört en 
granskning av kommunens finansverksamhet. Revisorernas granskning syftar 
till att följa upp de rekommendationer som lämnades vid tidigare granskning 
2016 samt att se hur finansverksamheten utvecklats sedan den tidigare gransk-
ningen. Granskningen har omfattat sex olika delområden och respektive om-
råde har bedömts utifrån rött, gult och grönt. Fyra av sex områden har tilldelats 
en grön bedömning och två områden en gul bedömning. 
 
Revisorerna har översänt rapporten till kommunstyrelsen för svar på de iaktta-
gelser och rekommendationer som redovisat i rapporten. Kommunledningsför-
valtningen har besvarat rapporten generellt gällnade gröna rekommendationer 
och fördjupat sig i gula rekommendationer.  
 
Ärendet 
PwC har på uppdrag av kommunens förtroendevalda revisorer genomfört en 
granskning av kommunens finansverksamhet. Revisorernas granskning syftar 
till att följa upp de rekommendationer som lämnades vid tidigare granskning 
2016 samt att se hur finansverksamheten utvecklats sedan den tidigare gransk-
ningen.  
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Revisorerna har översänt rapporten till kommunstyrelsen för svar på de iaktta-
gelser och rekommendationer som redovisat i rapporten. Svaret ställs till 
kommunens revisorer och ska vara tillhanda 2019-09-30. 
 
 
Granskningen har omfattat sex olika delområden och respektive område har 
bedömts utifrån rött, gult och grönt. Fyra av sex områden har tilldelats en grön 
bedömning och två områden en gul bedömning. Inget område har erhållit en 
röd bedömning. Utifrån bedömningarna har revisionen lämnat ett antal re-
kommendationer som framgår av revisionsrapporten. De rekommendationer 
som återfinns under gröna bedömningar kommer att beaktas i framtagande av 
en reviderad finanspolicy. Grön bedömning innebär mindre observationer eller 
förbättringsförslag som ledningen bör beakta att implementera. Arbetet med att 
ta fram en ny finanspolicy kommer att genomföras under hösten 2019.  
 
De områden som erhållit en gul bedömning är rutinbeskrivningar och manualer 
samt riskhantering och riskmätning. Gul bedömning innebär observationer 
vilka kan ha ofördelaktig inverkan på verksamheten, dock ej kritisk och bör 
åtgärdas inom rimlig tid. 
 
Rutinbeskrivningar och manualer 
Revisorernas observation och rekommendation: En person bör vara ansvarig 
för att minst årligen gå igenom och uppdatera processer härrörande finans-
funktionen och rapportera arbetet till ansvarig chef. För att ytterligare visa på 
vikten av att rutinbeskrivningar och manualer är korrekta och uppdaterade bör 
ansvarsfrågan kring detta inkluderas i styrdokument eller i finanspolicy.  
 
För att säkerställa att rutinbeskrivningarna är skrivna så att en person som van-
ligtvis inte utför arbetsuppgifterna ska kunna följa och förstå instruktionerna 
bör rutinbeskrivningarna testas. Alla rutinbeskrivningar bör finnas elektroniskt 
lagrade på en gemensam mapp som alla på finansfunktionen har behörighet 
till. 
  
Kommunledningsförvaltningens svar: Revisorernas rekommendation är kor-
rekt och i samband med revideringen av finanspolicyn kommer detta att beak-
tas i likhet med övriga ”gröna” rekommendationer. Botkyrka kommun har idag 
ett antal rutinbeskrivningar och manualer framtagna. Inom kommunens finans-
funktion finns en gemensam mapp som alla har tillgång till och där rutinbe-
skrivningar och manualer ska återfinnas. Internbanken har mappar i Södertäljes 
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IT-miljö som alla internbankens medarbetare har tillgång till. Där finns allt 
som rör finansverksamheten sparat, bl a rutinbeskrivningar och manualer. I och 
med samarbetet med de andra två kommunerna finns det backuper vid exem-
pelvis ledighet och sjukdom. 
 
Riskhantering och riskmätning 
Revisorernas observation och rekommendation: Det innebär en förhöjd risk när 
organisationer använder komplexa derivatinstrument vilket ställer höga krav på 
riskmätning och riskkontroll samt kräver väl definierade och utformad styr-
ning, processer samt erfarenhet hos personal som skall hantera instrumenten. 
Då kommunen idag endast utför marknadsvärdering avseende derivatinstru-
ment föreligger det en risk att Kommunen inte har en fullständig bild av de 
risker dessa komplexa derivatinstrument medför. PwC rekommenderar att 
Kommunstyrelsen genomför en översyn av sin användning av komplexa finan-
siella instrument samt överväger att införa system, styrning och processer för 
att kunna mäta risk och exponering i dessa instrument. 
 
Kommunledningsförvaltningens svar: Botkyrka kommun använder en sorts 
derivat utöver vanliga ränteswappar (byte av rörlig ränta mot fast eller tvär-
tom). Det är s.k. CMS (Constant Maturity Swaps) och innebär att kommunen 
betalar den tvååriga swapräntan med en marginal och erhåller den tioåriga 
swapräntan. Den enda affären i dagsläget är i portföljen Söderenergi där vi för 
87 miljoner kronor betalar den tvååriga swapräntan med ett tillägg på 50 bp 
och erhåller den tioåriga swapräntan, fixing sker kvartalsvis. Affären är ett sätt 
att sänka räntekostnaden eftersom Söderenergi haft fast hög ränta bunden un-
der lång tid. Affären har gett en ränteintäkt på 812 tkr hittills för Botkyrkas 
andel (2,8 miljoner kr för hela affären) sedan starten i mars 2018. Tilläggas 
kan att affären ersatte en likadan affär med förfall i mars 2018 som gav en in-
täkt på drygt 1 miljon kr för Botkyrkas andel (nära 3,5 miljoner kr för hela 
affären). Den affär som revisorerna klassar som komplex i dagens portfölj, 
uppgår till 87 miljoner att väga mot hela skuldens storlek på 4342 miljoner, 
motsvarar 2 %. Affär värderas förutom i månadsrapporterna även i säkringsre-
dovisningen och kostnadsförs vid negativt marknadsvärde i tertialrapporten i 
augusti och årsbokslutet i december. 
 

Internbankssamarbetet med respektive kommuns finansansvarig har under åren 
samarbetet funnits arbetat med derivat och kunskapen finns bland medarbetar-
na. Ingen av medarbetarna bedömer att de derivat som finns eller har funnits 
inte på något sätt är komplexa eller svårförståeliga. Derivat är dock inte risk-
fria. Risken finns ju att ränteskillnaden mellan tvåårsswapen och tioårsswapen 
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är mindre än marginalen kommunen betalar, och då uppkommer en kostnad. 
Den risken har naturligtvis värderats och bedömts som rimlig i förhållande till 
förväntat utfall, med följande resonemang (förenklat): 

 Snittet på differensen mellan tvåårs- och tioårsswapen har de senaste 
tio åren legat runt 150 bp – det finns alltså en god marginal mot snittet 
innan affären blir kostsam. 

 En flack eller negativ lutande räntekurva (som gör att denna affär kos-
tar pengar) indikerar kris som sällan fortgår en längre tid, ny fixing sker 
kvartalsvis. 

 Krislägen gör sannolikt att de förlängningar som behövs är billiga – dvs 
det affären avser att skydda (dyra räntebindningar) finns inte, så sam-
mantaget blir räntekostnaden låg för portföljen. 

 

Att förvalta en betydande låneportfölj innebär ett visst mått av risktagande. 
Finanspolicyn reglerar dock bl a hur stor andel av både räntan och kapitalet 
som får förfalla inom ett år samt hur lång den genomsnittliga bindningstiden 
ska vara. De risker som därmed uppkommer hanterar Botkyrka kommun ge-
nom sin bemanning med en finansansvarig, tillsammans med administration 
och riskuppföljning i samarbete med Södertälje och Huddinge kommun. Det 
innebär att kommunen hanterat och säkerställt en god motståndskraft mot de 
risker och störningar som innehavet av en betydande låneportfölj innebär och 
kommunledningsförvaltningen ser inget behov att genomföra någon förändring 
i dagsläget.  
 
 
 
Leif Eriksson    Johan Westin 
Kommundirektör   Ekonomidirektör 
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Inledning

På uppdrag av Botkyrka Kommuns, nedan ”Kommunen”, revisorer har PwC genomfört en uppföljande 
granskning av finansfunktionen samt en översyn av Kommunens finanspolicy.
Resultatet av granskningen presenteras enligt överenskommelse i en skriftlig rapport, detta dokument, 
och inkluderar väsentliga observationer samt rekommendationer.

Syfte och bakgrund

PwC utförde under november 2016 en granskning av Botkyrka Kommuns finansverksamhet. PwC 
rapporterade då ett antal observationer samt gav rekommendationer kring dessa. Följande delområden 
granskades:
• Finansfunktionen och internbanken
• Styrdokumentation
• Rapportering till Kommunstyrelsen
• Intern kontroll och styrning
• Rutinbeskrivningar och manualer
• Likviditetsprognostisering och bankrelationer
• Systemstöd
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Syftet med denna uppföljande granskning är att se hur Kommunen har agerat på de rekommendationer 
som PwC lämnade sist, samt att se hur finansverksamheten har utvecklats vidare sedan den tidigare 
granskningen.

PwC har även utfört en fördjupad granskning av Kommunens finanspolicy.

Metod
Under granskningen har PwC tagit del av Kommunens finanspolicy, finansinstruktion samt exempel på 
rapporter, se appendix A. PwC har även vid ett tillfälle, 2019-02-27, intervjuat Kommunens 
ekonomidirektör samt Kommunens finansansvarige.

Vårt tillvägagångsätt har varit att kartlägga hur det finansrelaterade arbetet är organiserat och sedan
bedömt resultatet av intervjuer, granskning och genomgång av dokument. Därefter har vi genom våra 
erfarenheter och vad som anses vara branschpraxis inom offentlig såväl som privat sektor, identifierat 
områden med förbättringspotential. Dessa beskrivs i respektive avsnitt. Denna rapport sammanfattar 
våra noteringar från vår granskning.
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Avgränsningar
Granskningen omfattar endast Kommunen. Övriga av Kommunen helägda eller delägda bolag har ej 
beaktats i vårt arbete och därmed inte i denna rapport. Vår rapport är framtagen enbart i syfte att 
användas av Kommunen. Om en tredje part skulle erhålla en kopia utan föregående skriftligt 
medgivande, kommer vi inte ansvara för eventuella beslut som fattas baserat på denna rapport.

Rapporten har varit föremål för sakavstämning med Kommunens ekonomidirektör samt med 
Kommunens finansansvarige.

Granskningen är utförd av Anders Hägg, Malin Rössel och Daniel Carlsson.
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Denna rapport är skriven i avvikelseform vilket innebär att den endast redovisar de områden där PwC 
identifierat förbättringspotential. Varje observation åtföljs av en rekommendation. Samtliga 
observationer graderas i skala hög, medel eller låg för att kommunicera vår uppfattning om 
iakttagelsernas väsentlighet med avseende på risk enligt nedan:

Tilldelas observationer som kan ha signifikant inverkan på verksamheten och bör åtgärdas 
omgående.

Tilldelas observationer vilka kan ha ofördelaktig inverkan på verksamheten, dock ej kritiska, 
och bör åtgärdas inom rimlig tid.

Tilldelas mindre observationer eller förbättringsförslag som ledning bör beakta att 
implementera. 

På kommande sidor redogör vi för de observationer, risker och rekommendationer som identifierats 
inom ramen för genomförd granskning. Varje område har sammanfattningsvis bedömts enligt ovan 
gradering.
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Observation och beskrivning av nuläge

Kommunens finansavdelning består av en ekonomidirektör, en finansansvarig samt en redovisningschef. 
Riskkontroll köps in från Södertälje Kommun. I dagsläget är det den finansansvarige i Botkyrka Kommun 
som tillfälligt innehar denna tjänst under den ordinarie riskcontrollerns föräldraledighet. Back-office och 
administration hyrs även de in från Södertälje Kommun.

Kommunen har tillsammans med Södertälje Kommun och Huddinge Kommun ett finansiellt samarbete 
som bland annat berör kommunernas finansiering och riskhantering. Respektive kommuns 
finansansvarige är väl insatta i varandras verksamheter och kan fungera som back-up för varandra. 
Ekonomidirektörerna för de tre kommunerna träffas regelbundet i en Styrgrupp där de bland annat 
diskuterar styrdokumentation, finansinstruktionen samt strategi framåt.

Tidigare hade de tre kommunerna haft en gemensam internbank med en chef för internbanken. Den 
gemensamma internbanken har avvecklats och ett nytt avtal gällande hur samarbetet ska fungera ska tas 
fram inom kort. Att den gemensamma internbanken har avvecklats kommer att medföra minskade 
kostnader då Kommunen kommer att slippa betala ett antal avgifter och licenser för system som inte är 
nödvändiga för Kommunens verksamhet. 
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Risk och rekommendation

Kommunen genomgår en organisatorisk förändring och kommer efter att internbanken har avvecklats att 
få ett antal nya rutiner på plats. Vi ser det som positivt att Kommunen i dag hanterar back-uper, risk och 
kontroll i verksamheten. Detta är också ett utmärkt tillfälle att se över rutiner och processer samt att 
nedteckna detsamma.

PwC rekommenderar att Kommunen i än högre grad säkerställer att det finns processer, manualer och 
rutinbeskrivningar på plats för de för verksamheten kritiska arbetsuppgifter. Detta skulle göra Kommunen 
mindre såbar gällande personberoende.

PwC ser det också som positivt att de tre personer som är finansansvarige i respektive kommun kan täcka 
upp för varandra samt att de har god insyn i respektive verksamhet. Detsamma gäller för de två 
administrativa personer i Södertälje Kommun som också de kan vara samtliga kommuner behjälpliga.

Rekommendationer lämnade 2016

• Dokumentation av kritiska processer (Kvarstår)
• Framtagande av manualer och rutinbeskrivningar (Kvarstår delvis)
• Se över hantering av betalningar (Åtgärdat)
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Observation och beskrivning av nuläge

Enligt Kommunen finns det för vissa arbetsmoment rutinbeskrivningar och manualer. Den person som 
utför en arbetsuppgift anses vara ansvarig för att detta ska finnas dokumenterat i någon form, dock följs 
inte detta upp. Det saknas en dokumenterad rutin för hantering och kartläggning av kritiska 
arbetsmoment, framtagandet av rutinbeskrivningar eller framtagande av manualer. I och med samarbetet 
med de andra två kommunerna finns det back-uper vid exempelvis sjukdom. PwC anser dock att det på 
grund av personberoende är att rekommendera att ha en viss dokumentation på plats.

Risk och rekommendation
En person bör vara ansvarig för att minst årligen gå igenom och uppdatera processer härrörande 
finansfunktionen och rapportera arbetet till ansvarig chef. För att ytterligare visa på vikten av att 
rutinbeskrivningar och manualer är korrekta och uppdaterade bör ansvarsfrågan kring detta inkluderas i 
styrdokument eller i finanspolicy. Detta kommer enligt Kommunen att finnas med i den uppdaterade 
versionen av finanspolicyn. För att säkerställa att rutinbeskrivningarna är skrivna så att en person som 
vanligtvis inte utför arbetsuppgifterna ska kunna följa och förstå instruktionerna bör rutinbeskrivningarna 
testas. Alla rutinbeskrivningar bör finnas elektroniskt lagrade på en gemensam mapp som alla på 
finansfunktionen har behörighet till. 

Rekommendationer lämnade 2016

• Identifiera och dokumentera relevanta processer (Kvarstår) 
• En person i organisationen bör äga ansvaret och årligen säkerställa att samtliga rutinbeskrivningar och 

manualer är uppdaterade (Kvarstår)
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Observation och beskrivning av nuläge

Kommunen använder SEB’s likviditetsplaneringsverktyg Web Forecast. Kommunen anser att det är ett bra 
verktyg, dock aningen kostsamt. Kommunen är i dagsläget med i ett pilotprojekt för systemet KI Finans och 
överväger att byta till det prognostiseringsverktyget framöver. Detta ligger dock minst sex månader framåt i 
tiden. Varje vecka görs likviditetsprognoser. Kommunen gör en längre prognos om 12 månader samt en 
kortare om 60 dagar. Den kortare prognosen anses stämma väl och underlag hämtas från 
leverantörsreskontra. Kommunen poängterar att de även gör längre prognoser med hjälp av 
investeringscontrollers, dessa läggs dock inte in i systemet på grund av svårighet med träffsäkerhet. Varje 
vecka skickar Web Forecast ut information gällande utfall av prognosen. Uppföljning kan dock göras när 
som helst. Kommunen har i dag Nordea som husbank, liksom de andra kommunerna i samarbetet. 
Tidigare hade Kommunen Swedbank. Kommunen är relativt nöjda med Nordea gällande funktionalitet och 
service.

Risk och rekommendation
Vi noterar också att det i Kommunens finanspolicy på sid. 6 under rubriken ”Likviditet” står att Kommunen 
ska utföra en sådan prognos. Detta ska Kommunen ta bort i den nya versionen av sin finanspolicy då de 
anser att de inte har behov av en så lång prognos. Vi vill dock poängtera att en längre prognos kan 
effektivisera hantering av likviditet och möjliggöra minskade lånekostnader då Kommunen strukturerat kan 
arbeta med att minska utnyttjandet av kreditlinor och lån. PwC rekommenderar även att rutiner kring 
likviditetsprognostiseringen dokumenteras. Gällande bankrelationer kan det vara lämpligt att synkronisera 
kommande upphandlingar med de andra kommunerna för att bli än mer attraktiva hos bankerna.

• Införa en längre likviditetsprognos samt dokumentera rutiner kring denna (Kvarstår)
9
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Rekommendationer lämnade 2016

• Införa en längre likviditetsprognos samt dokumentera rutiner kring denna (Kvarstår)

10
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Observation och beskrivning av nuläge

Kommunen använder VISMA som ekonomisystem. Kommunen använder även finanssystemet KI Finans, 
tidigare användes TWIN. Kommunen upplever att systemet är lätt att använda och funktionellt, speciellt 
analysdelen. Dock är den administrativa delen inte lika väl utvecklad och vissa moment kräver manuell 
handpåläggning. Kommunen var för några år sedan delaktiga i hur systemet skulle utvecklas och fick 
gehör för input och förslag. I dag upplever Kommunen inte att de får samma gensvar från 
systemleverantören.
KI Finans kan ej hantera vissa av de strukturerade derivat som Kommunen har, vilka Kommunen får 
värdera separat i Excel. 

Risk och rekommendation
PwC rekommenderar att Kommunen, Södertälje Kommun och Huddinge Kommun ska sträva efter att om 
möjligt använda samma ekonomisystem. Detta för att underlätta administrativt samt för att kunna dela 
kompetens och erfarenhet. PwC rekommenderar också att de instruktioner som finns för den manuella 
handpåläggningen som görs i Excel hålls uppdaterade. Kommunen efterfrågar en användarförering hos KI 
Finans för möjlighet att vara med och påverka utvecklingen, detta bör tas upp med Kommunens kontakt 
hos systemleverantören.

Rekommendationer lämnade 2016

• Hålla de manualer som finns för arbetsmoment som utförs i Excel uppdaterade (Kvarstår)
• Fortsatt ha en dialog med KI Finans gällande utveckling av systemet (Åtgärdat)

11
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Observation och beskrivning av nuläge

Kommunen har en Finanspolicy som antagits av Kommunfullmäktige den 15 december 2016. Vid intervju 
med Kommunen så framfördes att Finanspolicyn är under revidering och kommer att uppdateras. PwCs 
fördjupade granskning har dock utgått från den existerande och senast antagna Finanspolicyn.
Bakgrund och mål

I stycket som beskriver Kommunens bakgrund och mål med finansverksamheten finns beskrivning om 
Kommunens mål för eventuell framtida rating. Detta mål är dock inte tydligt kvantifierat och beskrivs 
endast som ”i linje med grannkommuner” vilket dels är ett otydligt samt flytande mål. Efter samtal med 
Ekonomidirektör framkommer även att Kommunen inte har några planer på en framtida rating varför 
ratingmålet ej känns relevant och bör ses över.
Likviditet

Det finns skrivningar kring likviditet, likviditetsrisk, investeringar vid överskott av likvida medel i ett flertal 
olika stycken och delar av Finanspolicyn. Det är även otydligt vad definitionen av likvida medel och 
överskottslikviditet är, vad målet med hanteringen skall vara samt vad som gäller vid hanteringen av 
eventuell överskottslikviditet. 
Aktiv förvaltning

Under avsnittet Risker och Förvaltning finns ett stycke som beskriver ”Aktiv förvaltning”. Definitionen samt 
riktlinjerna inom detta stycke är dock otydligt beskrivna samt sätter inga objektiva, mätbara samt 
uppföljningsbara mandat eller limiter.

12
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Risk och rekommendation

PwC rekommenderar att Kommunen ser över sin Finanspolicy för att säkerställa att identifierade risker i 
finansverksamheten hanteras på ett ändamålsenligt och effektivt sätt och är i linje med det övergripande 
målet och syftet med finansverksamheten i Kommunen. PwC rekommenderar även en generell översyn 
av mandat och limiter i syfte att göra dessa mer kvantifierbara och därmed också uppföljningsbara. 
Bakgrund och mål

PwC rekommenderar att Kommunen ser över ratingmålet i avsnittet ”Bakgrund och mål” både gällande 
lämpligheten i att ha ett övergripande ratingmål men även hur målet i dagsläget är definierat. 
Likviditet

PwC rekommenderar att Kommunen förtydligar definitionen och innebörden av ”likvida medel” samt 
”överskottslikviditet”, vad det övergripande målet med likviditetshantering skall vara samt vad som gäller 
vid hanteringen av eventuell överskottslikviditet. 
Aktiv förvaltning

PwC rekommenderar att Kommunen ser över det avsnittet i Finanspolicyn som beskriver den aktiva 
förvaltningen. Detta avsnitt saknar tydligt definierade, objektiva, mätbara samt uppföljningsbara mandat 
och limiter.

13
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Observation och beskrivning av nuläge

Det noterades vid intervju med Ekonomidirektör samt Finansanalytiker att Kommunen i sin riskhantering 
av ränterisk använder sig av komplexa derivatinstrument i syfte att minimera räntekostnaderna för 
Kommunen. Kommunen har rutiner och processer på plats för att utföra marknadsvärdering och 
efterföljande redovisning av instrumenten dock ej system och processer för kontinuerlig riskmätning i 
dessa instrument. 

Risk och rekommendation

Det innebär en förhöjd risk när organisationer använder komplexa derivatinstrument vilket ställer höga 
krav på riskmätning och riskkontroll samt kräver väl definierade och utformad styrning, processer samt 
erfarenhet hos personal som skall hantera instrumenten. Då kommunen idag endast utför 
marknadsvärdering avseende derivatinstrument föreligger det en risk att Kommunen inte har en fullständig 
bild av de risker dessa komplexa derivatinstrument medför. 
PwC rekommenderar att Kommunstyrelsen genomför en översyn av sin användning av komplexa 
finansiella instrument samt överväger att införa system, styrning och processer för att kunna mäta risk och 
exponering i dessa instrument.

14
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Intervjuade personer

I samband med granskningen har följande personer intervjuats per 2019-02-27:
• Johan Westin, Ekonomidirektör Botkyrka Kommun
• Mattias Rensfeldt, Finansansvarig Botkyrka Kommun

Granskad dokumentation

• Finanspolicy (2016-12-15)
• Finansinstruktion (2016-11-28)
• Finansiell riskrapport (2019-01-31)
• Finansiell information Söderenergi (2019-01-31)
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Firmatecknare 2019 – ändring (KS/2019:27) 

 
Beslut 

1. Kommunstyrelsen bemyndigar följande personer att teckna kommu-
nens firma:  
 
kommunstyrelsens ordförande Ebba Östlin 
eller, vid hennes förfall, kommunstyrelsens 
1:e vice ordförande Gabriel Melki 
eller, vid förfall för de ovannämnda,  
kommunstyrelsens 2:e vice ordförande Stina Lundgren 
 
i förening med en av följande personer: 
 
kommundirektör Leif Eriksson 
ekonomidirektör Johan Westin 
kanslidirektör Jakob Etaat 
hållbarhetsdirektör Elif Koman André 
 

2. Kommunstyrelsen bemyndigar kommunens förvaltningschefer att 
teckna kommunens firma i fråga om löpande förvaltningsåtgärder inom 
den egna förvaltningens verksamhetsområde. 
 
Respektive förvaltningschef ska kunna delegera delar av denna behö-
righet till underställd personal under förutsättning av att en tydlig av-
gränsning av berörda personers behörighet och befogenhet görs. 
 
Hyreskontrakt ska undertecknas av fastighetschef Frank Renebo, för-
valtningschef för tekniska förvaltningen Mikael Henning eller ekono-
midirektör Johan Westin. 
 

3. Kommunstyrelsen bemyndigar kommundirektör Leif Eriksson och 
ekonomidirektör Johan Westin att var för sig underteckna borgensför-
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bindelser och leasingkontrakt. 
 

4. Kommunens firmatecknare kan underteckna samtliga skuldebrev och 
derivatkontrakt. Därutöver har kommundirektören rätt att genom dele-
gationsbeslut utse ytterligare personer som kan underteckna denna typ 
av avtal. 
 

5. Kommunstyrelsen bemyndigar tf mark- och exploateringschef Sara 
Hagelin, förvaltningschef för samhällsbyggnadsförvaltningen Carina 
Molin och kommundirektör Leif Eriksson att var för sig underteckna 
avtal som reglerar genomförande av exploateringsprojekt såsom explo-
ateringsavtal samt marköverlåtelse- och genomförandeavtal, samt un-
derteckna köpehandlingar och andra överlåtelse- eller upplåtelseavtal 
avseende fast egendom. 
 

6. Kommunstyrelsen bemyndigar följande personer, två i förening, att 
teckna kommunens firma vid uttag av medel på kommunens plusgiro, 
bankgiro och bankkonton: 
 
kommundirektör Leif Eriksson 
 
ekonomidirektör Johan Westin 
 
kanslidirektör  Jakob Etaat 
 
finansansvarig internbanken Mattias Rensfeldt 
 
ekonomikonsult Susanna Brenander 
 
redovisningschef Alexandra Leijonhufvud 
 
redovisningsekonom Jeanette Sätterqvist 
 
ekonomikonsult Irina Järvinen 
 
ekonomiassistent Suzana Milosavljevic 
 
ekonomiassistent Marie Björklund 
 
ekonomiassistent Lilva Sahin 
 
controller Annette Ödalen 
 
controller Johan Dykhoff 
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ekonomiassistent Tiina Kinnunen Hallgren 
 
ekonomiassistent Hanna Shiferaw 
 
ekonomiassistent Eunice Flyckt 
 
förvaltningsledare Bo Ek 
 
redovisningsekonom Dilek Ünal 
 
De ovan nämnda personerna, två i förening, har tillträde till kommu-
nens bankfack. 
 
Redovisningschef Alexandra Leijonhufvud, eller den hon utser, ges  
rätt att underteckna deklaration för mervärdeskatt. 

 

Sammanfattning 

Enligt kommunstyrelsens reglemente, § 19, ska skrivelser från kommun-
styrelsen och andra handlingar undertecknas på det sätt som styrelsen  
bestämmer. 

Kommunstyrelsen uppdaterar beslut om firmatecknare årligen eller vid  
behov. 
 
Följande ändring är gjord sedan tidigare beslut 2019-06-18 
Punkt 5: Antonio Ameijenda har slutat i kommunen. Sara Hagelin är tillför-
ordnad mark- och exploateringschef. 
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Avsägelser och fyllnadsval (KS/2019:16) 

  
Beslut 

1. Kommunstyrelsen beviljar avsägelsen och bordlägger följande  
fyllnadsval:  
 

DIALOGKOMMISSIONEN t o m 2022-12-31 
Ledamot efter Ann-Katrin Matar (SD) 
 
DIALOGKOMMISSIONEN t o m 2022-12-31 
Ledamot efter Asiah Altjewa (MP) 
 
FAIRTRADE CITY t o m 2022-12-31 
Ledamot efter Camilla Englund (TUP) 
 
Sammanfattning 

Följande avsägelser har inkommit 

Ann-Katrin Matar (SD), ledamot i dialogkommissionen. 
Asiah Altjewa (MP), ledamot i dialogkommissionen. 
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Anmälningsärenden (KS/2019:12) 
 
Beslut 

Kommunstyrelsen har tagit del av informationen.  
 
Sammanfattning 

Följande anmäls till kommunstyrelsen: 
 
Finansrapporter per den 31 juli 2019, dnr KS/2019:10. 

Information från Arbetsförmedlingens generaldirektör, dnr KS/2019:160. 

Revisionsrapport – Granskning av anpassning till ny kommunallag och för-
valtningslag, dnr KS/2019:425. 

Revisionsrapport – Förstudie digitalisering, dnr KS/2019:418.  

Ekonomisk uppföljning per sista juni 2019, dnr KS/2019:34. 

Avsteg från kommunens finanspolicy, dnr KS/2019:439. 

Ställningstagande gällande SKL:s rekommendation om gemensam finansie-
ring av ett mer samlat system för kunskapsstyrning i socialtjänstens verk-
samheter (von/2019:48), dnr KS/2019:275. 

Lönesatsningar för år 2020, dnr KS/2019:320. 

Revidering av medledar- och arbetsmiljöpolicy, dnr KS/2019:384. 

Protokoll från Fastighets AB Alfågeln 2019-01-28 och 2019-04-15 (styrel-
semöte och årsstämma), dnr KS/2019:104. 

Protokoll från AB Botkyrkabyggen 2019-02-22 och 2019-04-15 (styrelse-
möte och årsstämma), dnr KS/2019:104. 

Protokoll från Botkyrkabyggen Holding AB 2019-04-15 (årsstämma), dnr 
KS/2019:104. 
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Protokoll från Förbandet 2 AB 2019-05-27 (styrelsemöte och årsstämma), 
dnr KS/2019:104. 

Protokoll från Södertörns brandförsvarförbund 2019-06-05 och 2019-07-02, 
dnr KS/2019:142. 

Protokoll från Stockholmsregionens Försäkring AB 2019-05-17 (bolags-
stämma), dnr KS/2019:307. 

Protokoll från SYVAB 2019-06-13 (årsstämma), dnr KS/2019:372. 

Protokoll från Södertörns Energi AB 2019-05-14 (styrelsemöte och års-
stämma), dnr KS/2019:173. 

Protokoll från AB Vårljus 2019-05-08 (årsstämma), dnr KS/2019:316. 

Protokoll från Södertörns överförmyndarnämnd 2019-06-14, dnr 
KS/2019:198. 

Protokoll från utskottet Botkyrka som organisation 2019-06-17. 
 
Protokoll från utskottet Botkyrka som plats 2019-06-18. 
 
Statusrapport av effektiviseringsuppdrag 1 och 2, dnr KS/2019:505. 
 
Statusrapport av särskilt uppdrag – Flytta-hemifrån-garanti, dnr 
KS/2019:527. 
 
Statusrapport av särskilt uppdrag – Närodlat och närproducerat, dnr 
KS/2019:535. 
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Kommunledningsförvaltningen 
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Telefon·0722-19 56 00 E-post mattias.rensfeldt@botkyrka.se 
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens 
Mottagare 

Mattias Rensfeldt 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

Finansrapport per 31 juli 2019 
Den totala upplåningen har ökat med 70 mkr sedan förra rapporten per den 
31 maj. Sedan årsskiftet har upplåningen ökat med 450 mkr. Det är finan-
sieringen av kommunens egna verksamhet som står för den största delen av 
ökningen. Botkyrkabyggen har ökat sin skuld med cirka 70 mkr medan Sö-
derenergi och Södertörns Energi minskat sina skulder med 43 mkr respek-
tive 25 mkr. 
 
Upplåning fördelat på låntagare (mkr)  190731 190531    181231 
Botkyrka kommun*  1 374,6 1 318,8       926,2   
Söderenergi     396,1    381,5       439,6  
Södertörns Energi     492,5    492,5       517,5 
Botkyrkabyggen  1 900,0 1 900,0    1 829,3     
Botkyrka Stadsnät     245,0    245,0       245,0 
Övriga helägda bolag         4,3        4,7           4,9 
Summa  4 412,5 4 342,5    3 962,5 
 
*Upplåningen för Botkyrka Kommun är justerad med vidareutlåningen till 
och från bolagen.  
 
De finansiella riskerna mäts på kommunnivå vilket innebär att ägd andel av 
energikoncernen Söderenergi AB och Södertörns Energi AB inkluderas. 
 
Den genomsnittliga räntan på den totala upplåningen uppgick i genomsnitt 
till 1,43 % (1,34 %). 
 
Den genomsnittliga kapitalbindningstiden uppgick till 1,8 år (2,1 år) och 
andelen lån med återstående kapitalbindning under ett år var 25 % (20 %).  
 
Den genomsnittliga räntebindningen uppgick till 2,5 år (2,5 år) och andelen 
lån med återstående räntebindning under ett år var 45 % (48 %). 
 
Likviditeten som mäts med det s k LCR-måttet (Liquidity Covered Ratio) 
anger hur stor del av det närmaste årets förfall av lån och räntor som finns 
tillgängligt. Per den 31 juli uppgår LCR-måttet till 77 % (90 %).  
 
Den genomsnittliga kapitalbindningen ligger under finanspolicyns ram på 
2-5 år. Avvikelsen är godkänd av ekonomidirektören inför en förändring där 
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intervallet för den genomsnittliga bindningstiden föreslås sänkas till 1-3 år. 
Även LCR-måttet ligger under tillåten nivå på minst 80 %, även där en 
medveten avvikelse för att möta förändringar i ny policy. Övriga nyckeltal 
ligger inom finanspolicyns ramar, för detaljer se den finansiella riskrappor-
ten. 
 
Siffror inom parentes avser årsskiftet. 
 
Kommunens egen upplåning 
Av den totala upplåningen på 4412 mkr användes 1374 mkr, motsvarande 
cirka 31 %, för kommunens egen räkning. Saldot på koncerntoppkontot 
uppgick till 108 mkr.  
 
Övrigt 
Uppföljningen mot finanspolicyn sker för kommunens totala upplåning – 
inklusive dotterbolag - och redovisas i riskrapporten. Tills vidare räknas 
ränterisken (räntebindningen) på skulden inklusive kommunens andel av 
Söderenergis leasingskuld medan finansieringsrisken (kapitalbindningen) 
räknas exklusive leasingskulden. 
 
Upptagna lån m.m. 
Som en del av rapporteringen lämnas även en förteckning över genomförda 
transaktioner sedan föregående rapport. Denna rapport ska även ses som en 
återrapportering av genomförda delegationsbeslut när det gäller upptagna 
lån och genomförda swapaffärer. 
 
 
 

 
Mattias Rensfeldt 
Finansansvarig 
Internbanken 
Botkyrka Kommun 
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Redogörelse för delegationsbeslut avseende lån och räntederivat 
för perioden 2019-06-01 – 2019-07-31 
 
 
 
Lån 
 
70 mkr, Kommuninvest, 2019-07-12 – 2025-05-12, rörl ränta S3M+11 bp, fn 
0,058 % 
 
 
 
Derivat 
 
Inga nya derivat. 
 
 
 
S3M = Stibor 3 månader, fixing kvartalsvis 
 
 
 
 
 
 
Mattias Rensfeldt 
Finansansvarig 
Internbanken 
Botkyrka Kommun 



Rapporten avser Botkyrka kommunkoncern, vilken inbegriper Botkyrkabyggen och ägda andelar i 

Södertörns Energi AB och Söderenergi AB. 

Kontroll mot Finanspolicy angående:
Kort upplåning (0-12 mån) 

Kapitalbindningstid (vägt genomsnitt) 1,8 år x

w Godkänd avvikelse i väntan på policyuppdatering (1-3 år)

LCR x

w Godkänd avvikelse i väntan på policyuppdatering (LCR-måttet utgår och ersätts av annan regel)

Räntebindningstid (vägt genomsnitt) 2,5 år 

Ränteförfall inom 12 månader 

w Kreditrisker vid placering av eventuell överskottslikviditet och vid derivataffärer har hanterats 

    enligt regler i Finanspolicy.

Tillgångar (utlåning) 19-07-31 19-05-31 Skulder (finansiering) 19-07-31 19-05-31

Reverser BOBY 1 900 000 1 900 000 Lån kommuninvest 4 412 500 4 342 500
Finansiering kommunen 1 374 619 1 318 720
Reverser SÖEN 396 070 381 570
Reverser STEAB 492 500 492 500

Utlåning till Stadsnät 245 000 245 000
Utlåning till Hågelbyparken 1 422 1 422
Utlåning till IFK Tumba 114 120
Utl till Upplev Botkyrka AB 2 775 3 168
Summa IBs tillgångar 4 412 500 4 342 500 Summa IBs skulder 4 412 500 4 342 500

19-07-31 19-05-31

Extern skuld totalt 4 412 500 4 342 500

varav gröna lån 902 500 902 500

Extern skuld, utveckling [mnkr]

FINANSIELL RISKRAPPORT 2019-07-31

2 - 5 år

SAMMANFATTNING

2 - 5 år
Max 60%

Utfall
Max 50% 25%

Min 80%

Tillåtet intervall

77%

45%

Genomsnittlig ränta på extern skuld [act/360]

INTERNBANKENS TILLGÅNGAR OCH SKULDER [tkr]

0
1 000
2 000
3 000
4 000
5 000

1,35% 1,37% 
1,30% 

1,26% 
1,34% 1,33% 

1,42% 1,48% 1,45% 1,43% 1,45% 1,43% 

1,10%

1,20%

1,30%

1,40%

1,50%

1 av 3



Extern skuld totalt 4 413 mnkr

Saldo
Likvida medel (koncernkonto) 107,8
Pensionsmedel (marknadsvärde) 832,6 573,6

Checkkredit 200,0
Totalt 881,4

Förfalloprofil räntebindning [mnkr]
[skuldräntor som kommer att ändras under resp. period]

4 736 mnkr

Mätningen av finansieringsrisken och ränterisken sker på olika belopp på grund av att leasingaffärerna
påverkar ränterisken men inte finansieringsrisken och räntesäkras.

UPPLÅNINGSRISK

Förfalloprofil kapitalbindning [mnkr] 
 [skuld som förfaller under resp. period]                          

varav bedöms som likvida

Extern skuld inklusive 29% av Söderenergi AB:s leasingaffär, totalt 

RÄNTERISK

LIKVIDITETSRISK

Kommunkoncernens betalningsberedskap [mnkr]

0

500

1 000

1 500

2 000

0

500

1 000

1 500

2 000

2 500

0-1 År 1-3 År 3-5 År 5-10 År 10-20 År

2 av 3



- netto per motpart, negativt värde medför ingen motpartsrisk

Motpart
Bank 1
Bank 2
Bank 3
Bank 4
Totalt

Motpart

Totalt

19-05-31
-8,4

Marknadsvärden, derivat [mnkr]

-10,7
19-07-31

-26,9

-108,5
-76,6

-29,3
-93,1

KREDITRISK

-220,4

Tot. löptid

-246,1
-113,0

Extern placering av ev. tillfällig överskottslikviditet
Inom limit/tillåten rating?

0,0

Belopp [mnkr)
0,0

3 av 3
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Arbetsförmedlingen
 

 
 

Arbetsförmedlingen står inför sin största förändring 
 
Budgeten som riksdagen antagit och januariavtalet innebär att Arbets-
förmedlingen som vi känner den idag inte existerar 2021.  
Jag vill här ge en sammanfattning av de skeenden som pågår i myndigheten. 
Vi är angelägna om att hela tiden ge en transparent bild av utvecklingen och 
samtidigt hålla er som viktiga samhällsaktörer informerade. Vi har stor 
förståelse för de frågor och den oro som de politiskt fattade besluten för 
med sig och kommer att bjuda in till samverkan när vi nu på kort tid ska 
bygga upp en helt ny, mindre och viktig myndighet. 
 
Den 1 januari 2019 införde Arbetsförmedlingen ett stopp på anvisningar till extratjänster 
och moderna beredskapsjobb. Detta som en effekt av den budget som riksdagen 
beslutade om den 12 december. Inför budgetbeslutet flaggade vi från Arbets-
förmedlingen för att budgeten också skulle få långtgående konsekvenser för antalet 
medarbetare på myndigheten.  
 
Den 30 januari varslade vi 4 500 medarbetare om uppsägning som en följd av budgeten. 
I samband med varslet informerade vi om att en så stor neddragning inte kan göras utan 
att också kontorsstrukturen kommer att påverkas i stor utsträckning. 
 
Två veckor innan hade det januariavtal som slöts mellan S, MP, C och L skapat ett helt 
nytt läge för myndigheten; att samtidigt som de stora neddragningarna också börja 
bygga upp en ny myndighet med ett viktigt och fokuserat uppdrag till 2021 och parallellt 
med detta hantera vårt grunduppdrag här och nu med en kraftigt neddragen budget.  
 
Snabba förändringar under 2019  
För att klara av den höga takten, att detta ska vara genomfört fullt ut under 2021, och 
samtidigt hantera grunduppdraget med mindre resurser måste förändringsarbetet 
accelereras betydligt. Kunderna behöver än snabbare gå över till att använda digitala 
självservicetjänster – en utveckling som redan är igång i snabb takt och med en ökad 
kundnöjdhet. Som ett komplement måste utbyggnaden av servicen via telefon, chatt och 
video snabbas på och utvecklas. Kunderna kommer att kunna sköta en större del av sina 
ärenden från sina hem eller från medborgarkontor, servicekontor etc.  

Det kommer också att bli tydligare att det stöd som man framöver får på de fysiska 
kontoren huvudsakligen är till för dem som behöver extra stöd på sin väg mot en 
utbildning eller ett arbete.  

Omställningsprocesserna för de 4 500 medarbetarna är i full gång i samråd mellan 
myndigheten och arbetstagarorganisationerna.  
Parallellt pågår arbetet med att se över principerna och villkoren för Arbetsför-
medlingens framtida kontorsnät. Det gäller att minska antalet kontor på ett så klokt sätt 
som möjligt för att kunna ge fortsatt god service till arbetsgivare och arbetssökande. I 
slutet på mars väntas beslut om vilka kontor som berörs. 



 

   Sida 2 (2)  

 Datum   

 2019-02-28   

 
 

Samverkan än viktigare 
Vi på Arbetsförmedlingen ser det som avgörande med en fortsatt samverkan med 
kommuner och andra myndigheter för att kunna skapa möjligheter till god service, inte 
minst i glesbygd. Dialogen med Statens servicecenter har inletts och det finns ett 
intresse, från båda sidor, till ett fördjupat samarbete genom servicekontoren. I den 
fortsatta dialogen finns nu planer på att starta pilotverksamheter på servicekontoren där 
Arbetsförmedlingens kunder i första hand får hjälp till självhjälp på de digitala 
plattformarna.  
Arbetsförmedlare kommer att kunna möta kunder i, exempelvis, servicekontorens 
lokaler eller genom samarbete med kommuner. Detsamma gäller för kunder som av 
något skäl inte har möjlighet att resa och där inte heller ett videomöte är möjligt.  

Förändrat uppdrag till 2021  

Dialogen mellan regeringen och samarbetspartierna om att konkretisera januariavtalet 
sker löpande. Vårt nya uppdrag skulle kunna se ut ungefär så här:  

 Arbetssökande ska senast 2021, utifrån lagen om valfrihetssystem, kunna välja bland 
fristående aktörer som står för matchning, vägledning och kompetensutvecklande 
insatser. Matchningen kommer alltså för de allra flesta arbetslösa att skötas av 
fristående aktörer. 

 Den nya myndigheten kommer att ansvara för arbetsmarknadspolitisk bedömning 
som är automatiserad och datadriven så långt det är möjligt. 

 Myndighetens kontrolluppdrag innebär att kontrollera fristående aktörer, 
anställningsstöd till arbetsgivare och arbetssökandes sökaktiviteter.  

 Som expertmyndighet att erbjuda arbetsmarknadspolitisk statistik och analys. 

 Myndigheten kommer också att ansvara för att det finns en digital infrastruktur i 
samhället som möjliggör för samtliga aktörer att på ett effektivt sätt, och i egna 
tjänster, kunna matcha arbetssökande och arbetsgivare samt erbjuda 
kompetensutveckling. Självklart bygger också många tjänster på att sökande kan 
utföra tjänsterna på egen hand.  

Kundfokus i det nya läget 

Vi på Arbetsförmedlingen har i vår förnyelseresa redan tagit stora utvecklingssteg och 
lagt grunden till att kunna genomföra den förändring som den politiska överens-
kommelsen innebär. Detta betyder att delar av Arbetsförmedlingens pågående 
förnyelseresa går i mål enligt plan eller snabbare. I andra delar blir uppdraget helt nytt, 
smalare och mer fokuserat. 

Det nya läget innebär att 2019 och de kommande åren kräver stora insatser och god 
samverkan för att med bibehållet kundfokus omforma verksamheten för det nya 
uppdraget och skapa en helt ny myndighet. 

 

 
Mikael Sjöberg, generaldirektör Arbetsförmedlingen 
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Arbetsförmedlingens reformering är i full gång 
 
En fortsatt viktig och reformerad arbetsmarknadsmyndighet ska vara på 
plats 2021. 
Den 9 maj kom regeringens uppdrag till Arbetsförmedlingen att 
förbereda inför reformeringen av myndigheten och bistå med analyser. 
Jag vill här åter ge en sammanfattning av de skeenden som pågår i 
myndigheten. Vi är angelägna om att hela tiden ge en transparent bild av 
utvecklingen och hålla er som viktiga samhällsaktörer informerade. 
Samtidigt vill jag tacka för den goda dialog vi hittills haft i denna stora 
förändring. 

Vi har satt högsta fart i reformeringsarbetet samtidigt som effekterna av budgeten 
innebär stora neddragningar av personal och därmed i antalet kontor.  
 
I detta läge har personalomsättningen varit stor och därmed har vi hittills behövt 
säga upp färre än det antal medarbetare vi varslat. Vi räknar med att vi efter denna 
process är cirka 4 000 medarbetare färre än vid ingången av 2019.  Anpassningen av 
kontorsstrukturen sker successivt och beslut om tidpunkt för avveckling tas för varje 
enskilt berört kontor. 

Stor och snabb förändring 

Den förändring som nu sker är historiskt stor i myndighetsvärlden. Mitt i all 
utveckling, omställning och stora förändringar måste vår verksamhet ha fullt fokus 
på att genomföra Arbetsförmedlingens grunduppdrag på ett så bra sätt som möjligt. 
Det är viktigt för arbetssökande, arbetsgivare och för Sverige. Den omfattande 
reformeringen av myndigheten som startade 2014 är nästan genomförd. En del delar 
ska accelereras för att komma i mål medan några delar kommer att behöva avbrytas. 

Vi gör allt vi kan för att stötta våra kunder i övergången till att använda digitala 
självservicetjänster i större utsträckning. Samtidigt implementerar vi utbyggnaden av 
servicen via telefon, chatt och video. Och vi tar fram tydliga prioriteringar för att 
säkerställa att de som verkligen behöver extra stöd på sin väg mot en utbildning eller 
ett arbete också kan få det i fysiska möten. Trots detta kommer givetvis en hel del 
märka att vi är färre medarbetare när vi närmar oss årsskiftet. 

Vi förbereder för den nya myndigheten 

För att linjeverksamheten ska kunna ha fullt fokus på att säkerställa vårt 
grunduppdrag fram till 2021 organiserar vi arbetet med reformeringen av 
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myndigheten i en särskild organisation direkt under generaldirektören. Här har vi 
fått två deluppdrag: 

1. Analysera och svara på regeringens frågeställningar  
Regeringens frågeställningar delas in i fem områden som ska återrapporteras 
den 1 november:  

a. Utformning av LOV-systemet 

b. Framtida processer och deras infrastruktur 

c. Arbetsmarknadspolitisk bedömning 

d. Insatser för personer med funktionsnedsättning 

e. Kommuners insatser, samverkan och tillgänglighet 

Vårt uppdrag är att analysera och svara på ett antal specifika frågeställningar. 
Sedan är det departementet som arbetar fram helheten och regeringen som 
beslutar om nytt uppdrag. Detta arbete måste med tanke på den korta 
utredningstiden hålla högt tempo. Här är också viktigt att vi har en dialog 
med övriga samhällsaktörer för att kunna belysa frågeställningarna ur flera 
olika perspektiv. 

2. Förbereda för och inrätta den reformerade myndigheten 
En särskild inrättandeorganisation förbereder för och genomför successivt 
reformeringen av myndigheten.  
Här kommer vi allteftersom att pröva om nuvarande verksamhetsdelar kan 
flyttas över till den reformerade myndigheten eller om verksamhet behöver 
byggas upp från grunden.  
 
I takt med att område för område konkretiseras och tydliggörs byggs den nya 
arbetsmarknadsmyndigheten successivt upp. Detta för att med högt tempo 
kunna uppfylla förväntningarna om att en reformerad myndighet ska vara på 
plats 2021. 

Jag kommer nu under den kvarvarande tiden på mitt förordnande att bedriva ett 
högfokuserat arbete för att parallellt upprätthålla vårt nuvarande uppdrag och 
förbereda för reformeringen av myndigheten. Trots att vi har ett utmanande läge 
kommer vi att kunna ta stora och snabba kliv framåt. Här vill vi fortsätta att ha den 
goda dialogen med er framöver. Samverkan kommer att vara avgörande för hur våra 
arbetsmarknadsinsatser lyckas framöver.  

 
Mikael Sjöberg, generaldirektör Arbetsförmedlingen 
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Sammanfattning 
Under år 2018 trädde flera större lagstiftningsförändringar i kraft genom ny förvaltnings- och 
kommunallag, vilka har en direkt påverkan på det dagliga arbetet i kommunal verksamhet. En avgörande 
aspekt av detta är hur verksamheten påverkas av lagändringarna och vad verksamheten har gjort för att 
möta förändringarna. 

Utifrån denna bakgrund har de förtroendevalda revisorerna i Botkyrka kommun uppdragit åt PwC att 
granska vilka åtgärder som har vidtagits inom verksamheten med anledning av den nya lagstiftningen och 
förändringarna i kommunallagen och förvaltningslagen. 

Revisionsfrågan för denna granskning var om Botkyrka kommun har vidtagit ändamålsenliga 
åtgärder för att möta lagstiftningsförändringarna i ny förvaltningslag och ny kommunallag. Vår 
bedömning är att kommunen vidtagit ändamålsenliga åtgärder dels på central nivå genom 
kommunstyrelsens insatser och dels på lokal nivå inom respektive nämnd. Bedömningen av 
revisionfrågan har vi gjort utifrån följande kontrollmål: 

➢ Arbetar kommunen systematiskt med omvärldsbevakning av ny lagstiftning? 
Bedömning: Uppfyllt 

➢ Arbetar kommunen systematiskt med att utbilda och informera tjänstepersoner och 
förtroendevalda om relevanta lagstiftningsförändringar? 
Bedömning: Uppfyllt 

➢ Har kommunen vidtagit ändamålsenliga åtgärder för att verksamheterna ska uppfylla 
förändringarna i kommunallagen? 
Bedömning: Uppfyllt 

➢ Har kommunen vidtagit ändamålsenliga åtgärder för att verksamheterna ska uppfylla 
förändringarna i förvaltningslagen? 
Bedömning: Uppfyllt 

 
Rekommendationer 
Trots att vi i denna granskning bedömt att kommunen uppfyllt samtliga kontrollmål ger vi följande 
rekommendationer i kommunens fortsatta arbete: 

➢ Vi rekommenderar kommunen att fortsätta kontinuerligt följa upp och omvärldsbevaka vilka effekter 
förvaltningslagens förändringar får och även tillse att resurser finns inom respektive förvaltning för att 
kunna vidta nödvändiga åtgärder på sikt. Detta beror framförallt på att förvaltningslagens nya 
bestämmelser ännu inte är prövade av domstol i någon större utsträckning vilket gör att det i dagsläget 
är svårt att veta exakt vilka åtgärder som krävs för att möta lagens krav. 

➢ Vi rekommenderar kommunen att kontrollera styrdokument för att säkerställa att hänvisningar till äldre 
KL och FL arbetas bort. I granskningen har vi uppmärksammat några hänvisningar till tidigare KL, bland 
annat i kommunstyrelsens reglemente (hänvisning till tidigare 3 kap 17 - 18 b §§)  och i 
kommunstyrelsens delegationsordning (hänvisning till tidigare FL). Detta är endast mindre brister som 
vi inte ansett påverkat bedömning av revisionsfrågor men som likväl bör åtgärdas.  
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Inledning 
Bakgrund 
I ett föränderligt samhälle utgör omvärldsbevakning och anpassningar utifrån förändrade förutsättningar 
en utgångspunkt för utförandet av det kommunala uppdraget. Omvärldsbevakning är ett väsentligt 
moment i en kommuns planeringsarbete. Det handlar dels om att skaffa sig en bild av hur 
omvärldsfaktorer påverkar det kommunala uppdraget och dels om att tillse att den kommunala 
organisationen står redo när förutsättningar för uppdraget ändras. Det kan handla om ändrade 
förutsättningar genom lagstiftning, konjunktur eller andra samhälleliga omställningar. 

Under år 2018 trädde flera större lagstiftningsförändringar i kraft genom ny förvaltnings- och 
kommunallag, vilka har en direkt påverkan på det dagliga arbetet i kommunal verksamhet. En avgörande 
aspekt av detta är hur verksamheten påverkas av lagändringarna och vad verksamheten har gjort för att 
möta förändringarna. Detta är inte bara en fråga om legalitet utan även en fråga om samhällets förtroende 
för att det offentliga följer gällande lagstiftning. Detta blir därför en viktig fråga för både rättssäkerhet och 
social hållbarhet. 

Utifrån denna bakgrund har de förtroendevalda revisorerna i Botkyrka kommun uppdragit åt PwC att 
granska vilka åtgärder som har vidtagits inom verksamheten med anledning av den nya lagstiftningen och 
förändringarna i kommunallagen och förvaltningslagen. 

Syfte och Revisionsfråga 
Den revisionsfråga som granskningen syftar till att besvara är enligt följande: 

Har Botkyrka kommun vidtagit ändamålsenliga åtgärder för att möta lagstiftningsförändringarna i 
ny förvaltningslag och ny kommunallag? 

Revisionskriterier 
Granskningens revisionskriterier är enligt följande: 

● Kommunallag 
● Förvaltningslag 
● Övriga relevanta styrdokument 

Kontrollmål 
Revisionsfrågan kommer att besvaras utifrån nedanstående kontrollmål som har sin 
utgångspunkt i ovan nämnda revisionskriterier. 

● Arbetar kommunen systematiskt med omvärldsbevakning av ny lagstiftning? 
● Arbetar kommunen systematiskt med att utbilda och informera tjänstepersoner och 

förtroendevalda om relevanta lagstiftningsförändringar? 
● Har kommunen vidtagit ändamålsenliga åtgärder för att verksamheterna ska uppfylla 

förändringarna i kommunallagen? 
● Har kommunen vidtagit ändamålsenliga åtgärder för att verksamheterna ska uppfylla 

förändringarna i förvaltningslagen? 

Avgränsning 
Granskningen avgränsas till att avse genomförda åtgärder med anledning av lagförändring i ny 
förvaltningslag och ny kommunallag. Fokus för granskningen är de centrala åtgärder som genomförts 
inom kommunen varför granskningen avgränsas till kommunstyrelsens verksamhetsområde. Lokala 
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åtgärder i nämnderna har emellertid lyfts fram vad gäller åtgärder med anledning av förvaltningslagens 
förändringar.  

Metod 
Granskningen kommer främst att utföras genom dokumentstudier, detta för att kunna finna en spårbarhet 
mellan ny lagstiftning och kommunens styrdokument. Utöver detta så kommer även kompletterande 
intervjuer att genomföras. Granskningen baseras på en av PwC framtagen checklista med de 
lagstiftningsförändringar som vi anser väsentliga och som vi också anser förutsätta någon form av åtgärd. 
Checklistan har i granskningen jämförts mot styrdokument, dels centrala och dels lokala, inom 
kommunens verksamheter. Framhållas ska att med åtgärd åsyftas inte nödvändigtvis beslut eller formella 
justeringar av styrdokument eller liknande, utan i flera fall kan en åtgärd lika väl utgöra informations- och 
utbildningsinsatser. Det centrala är istället huruvida åtgärden kan anses ändamålsenlig utifrån 
lagstiftningsförändringar. 
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Juridiska förutsättningar 

Grunderna för kommunernas organisation och verksamhetsform samt för den kommunala 
beskattningen härleds ur regeringsformen och utvecklas i kommunallagen. Kommunallagen ger 
det grundläggande regelverket för vad som är kompetensenligt, det vill säga vad en kommun får 
göra, och hur det lokala självstyret utövas. Kommunallagen gäller på samma sätt för kommuner, 
landsting och regioner. Förvaltningslagen reglerar förvaltningsmyndigheternas verksamhet. 

Riksdagen beslutade i juni 2017 om att anta en ny kommunallag (2017:725) (KL). Lagen 
började gälla från och med den 1 januari 2018. Lagen tilldelades inte några särskilda 
övergångsbestämmelser utan började gälla fullt ut redan från början. Den nya förvaltningslagen 
(2017:900)  trädde i kraft den 1 juli 2018, vilket innebar att den gamla förvaltningslagen 
upphävdes. Av övergångsbestämmelserna framkommer dock att den upphävda lagen ska gälla i 
den utsträckning som det i en annan lag eller förordning finns bestämmelser som innehåller 
hänvisningar till den lagen. Lagstiftaren har således förberett sig på att det kan finnas gamla 
hänvisningar kvar och då beslutat att den äldre versionen av förvaltningslagen fortfarande ska 
gälla. 

Nedan redovisas några av de förändringar som de nya lagarna har fört med sig. I Bilaga 1, i 
slutet av rapporten, finns en mer utförlig checklista över vilka förändringar och tillhörande 
åtgärder som kommunerna har att förhålla sig till, samt i vilken utsträckning Botkyrka kommun 
har vidtagit dessa. 

Kommunallagen (2017:725) 
Den nya kommunallagen innehåller i stort sett samma regler som tidigare, men med en ny disposition. I 
vissa delar finns nyheter och förändringar som är väsentliga för kommunerna att ha kännedom kring. De 
stora nyheterna finns främst inom de kapitel som rör förtroendevalda, fullmäktige, styrelsen, anställda, 
ekonomisk förvaltning och laglighetsprövning. I övriga kapitel finns ingen eller endast små justeringar. 

Några av de förändringar som har tillkommit i och med den nya lagen presenteras i stycket nedan, en mer 
utförlig redovisning lämnas i checklistan i Bilaga 1. 

Reglerna för anmälan av delegationsbeslut (KL 6:40) har i den nya kommunallagen gjorts mer flexibla 
vilket innebär att det är upp till varje nämnd att besluta vilka rutiner för anmälan av delegationsbeslut som 
ska gälla. Nämnderna kan numera även delegera beslutanderätt till sina presidier  (KL 6:37).  

Lagen syftar även till att förtydliga rollfördelningen mellan tjänstepersoner och förtroendevalda vilket har 
genererat ett krav på att en kommundirektör ska utses och att kommunstyrelsen ska ge direktören en 
instruktion (KL 7:1-2) som ska bidra till ett bra samspel mellan direktör och de förtroendevalda. Dels ska 
instruktionen fastställda hur direktören ska leda förvaltningen under styrelsen och dels ska den fastställa 
direktörens övriga uppgifter. 

Vidare fastställer lagen att sammanträden ska tillkännages, och protokoll anslås, på en webbaserad 
anslagstavla (KL 8:9). Den kommunala anslagstavlan har således ersatts av en mer digital sådan. Den 
digitala anslagstavlan ska vara lättillgänglig och ha en tydlig placering på kommunens hemsida. Utöver 
detta så innefattar lagen även en begränsning i att verkställa beslut (KL 13:14) som inte har fått laga kraft. 
Det innebär att om kommunen inte kan backa på ett beslut, t.ex. för att de blivit bundna av ett avtal, 
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påbörjat en rivning etc. så får inte beslutet verkställas innan det fått laga kraft. Överväganden vad gäller 
verkställighet behöver således framgå redan av beslutsunderlaget. 

Förvaltningslagen (2017:900) 
Förvaltningslagen reglerar förvaltningsmyndigheternas verksamhet, och syftet med den nya lagen är att 
stärka rättssäkerheten för de enskilda medborgarna genom enklare och modernare regler för 
förvaltningsmyndigheternas arbete. Lagen ger en grundläggande struktur för kontakterna mellan 
myndigheter och enskilda vid ärendehandläggning. Genom den nya lagen har innehållet förtydligats och 
gjorts mer lättillgängligt, bland annat genom ny rubriksättning. 

En av de stora nyheterna är att begreppet myndighetsutövning tas bort och att lagen istället som 
huvudregel ska gälla vid all ärendehandläggning, oavsett om ärendet avser myndighetsutövning mot 
enskild eller inte. Liksom förvaltningslagens föregångare så är det stora delar av lagen som inte gäller för 
ärenden som kan överklagas med laglighetsprövning, dvs. ärenden som överklagas enligt 
kommunallagen. 

I den nya lagen redovisas grunder för god förvaltning (FL §§ 5-8), vilket är något som omfattar samtliga 
verksamheter och nämnder inom en kommun. Grunderna innefattar tre principer vilka är 
legalitetsprincipen, att åtgärder kräver stöd i lag, objektivitetsprincipen, saklighet och opartiskhet, och 
proportionalitetsprincipen, endast om avsett resultat står i rimligt förhållande till de olägenheter som kan 
antas uppstå för den enskilde. Utöver principerna så innefattar grunder för god förvaltning även paragrafer 
rörande service, tillgänglighet och samverkan. 

En ytterligare nyhet är bestämmelser om försenad handläggning (FL §§ 11-12). Bestämmelsen innebär 
att om en myndighet bedömer att ett ärende som inletts av en enskild part kommer att bli väsentligt 
försenat så ska myndigheten underrätta parten om detta. Bestämmelsen innebär även att om ett ärende 
som inletts av en enskild part inte har avgjorts i första instans inom sex månader kan enskild part 
skriftligen begära att ärendet ska avgöras. Från den dag en sådan begäran inkommer måste myndigheten 
inom fyra veckor avgöra ärendet eller i ett särskilt beslut avslå begäran. 

Särskilda uppgifter för kommunstyrelsen enligt KL 
Enligt 6 kap 11 § KL åligger det styrelsen att följa de frågor som kan inverka på kommunens utveckling 
och ekonomiska ställning. Det innebär att det finns ett lagstadgat krav på styrelsen att bedriva kontinuerlig 
omvärldsbevakning. I kommunstyrelsens reglemente i Botkyrka kommun framgår vidare att styrelsen 
leder och samordnar planeringen och uppföljningen av kommunens ekonomi och verksamheter, bland 
annat genom aktiverande och normerande styrdokument, i syfte att främja en hållbar samhällsutveckling 
och en verksamhet som utgår från kommunmedlemmarnas rättigheter och behov. 

Vidare framgår enligt reglementet att styrelsen ska leda arbetet med och samordna utformningen av 
övergripande mål, riktlinjer och ramar för styrningen av hela den kommunala verksamheten. Det framgår 
också att styrelsen ansvarar för att utifrån verksamheternas behov tillhandahålla ett effektivt stöd för 
kommunorganisationen inom flera områden, däribland juridik. Stödet omfattar normerande styrning, 
samordning, konsultativt stöd samt definierade intäktsfinansierade tjänster. 

Ovanstående innebär att styrelsen i Botkyrka utöver kraven i KL har givits ett ansvar både gällande 
omvärldsbevakning gällande ny lagstiftning samt ett ansvar för att tillse att kommunens verksamheter är 
redo när ny lagstiftning träder i kraft.   
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Iakttagelser och bedömningar 
 
Kommunens omvärldsbevakning 
 
Kontrollfråga 1: Arbetar kommunen systematiskt med omvärldsbevakning av ny lagstiftning? 

 
Iakttagelser 
Enligt KL 6:11 så ska kommunstyrelsen följa de frågor som kan inverka på kommunens utveckling och 
ekonomiska ställning. Det innefattar exempelvis förändringar i lagstiftning som berör kommunen. I 
Botkyrka kommuns reglemente för kommunstyrelsen anges följande i första paragrafen: 

“Styrelsen är kommunens ledande förvaltningsorgan. Den har ett ansvar för hela kommunens utveckling 
och ekonomiska ställning. Styrelsen leder och samordnar planeringen och uppföljningen av kommunens 
ekonomi och verksamheter, bland annat genom aktiverande och normerande styrdokument, i syfte att 
främja en hållbar samhällsutveckling och en verksamhet som utgår från kommunmedlemmarnas 
rättigheter och behov. Styrelsen ska följa de frågor som kan inverka på kommunens utveckling och 
ekonomiska ställning (...).” 

Vid intervjun framkommer att kommunens arbete inför implementeringen av de nya lagarna påbörjades 
tidigt, särskilt vad gäller kommunallagen där kommunen var med och yttrade sig i lagförslaget. Majoriteten 
av arbetet har koordinerats från centralt håll av kommunstyrelsen och det har tagits fram 
kunskapsunderlag och utbildningar. Utöver detta så har åtgärder i form informationsspridning, 
kommunikation, ärendeframställning och uppföljning genomförts. 

Vid intervju framgår att omvärldsbevakning är något som är ständigt pågående inom kommunen. 
Omvärldsbevakningen genomförs på flera olika sätt, bland annat via olika system, genom information från 
Länsstyrelsen, bevakning av regeringens hemsida samt genom delaktighet i regionens juristnätverk. 
Ansvaret för omvärldsbevakning i anknytning till ny lagstiftning ligger på en central nivå och utförs främst 
av kommunjuristerna. De centralt placerade kommunjuristerna ingår i Botkyrka kommuns interna 
juristnätverk och de kommunicerar löpande med kommunens förvaltningsjurister. 

Inom kommunen finns även en samordnings- och processutvecklingsgrupp för ärendeberedning och 
koncernsamordning. I utvecklingsgruppen ingår kanslichefen, som även är sammankallande, 
kommunjurist, koncernsamordnare, kommunsekreterare och representanter från kommunens 
förvaltningar. Både juristnätverket och samordnings- och processutvecklingsgruppen arbetar med 
information och åtgärder kopplade till ny lagstiftning. 

Genom den struktur som nämnts ovan, med både formella och informella nätverk och grupper, så 
förmedlas den information och kunskap som inhämtas via omvärldsbevakningen även vidare ut i 
organisationen. 

Bedömning 
Vi bedömer att kontrollmålet är uppfyllt.  

Utifrån våra iakttagelser så bedömer vi att det pågått ett systematiskt och tydlig arbete med 
omvärldsbevakning i anknytning till den nya lagstiftningen. Vi vill ytterligare framhålla att vi ser positivt på 
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Botkyrka kommuns strukturerade förhållningssätt till omvärldsbevakning av ny lagstiftning då detta ger 
goda förutsättningar för organisationen att stå redo för eventuella förändringar även i framtiden.  

Utbildning och informationsinsatser 
 
Kontrollfråga 2: Arbetar kommunen systematiskt med att utbilda och informera tjänstepersoner och 
förtroendevalda om relevanta lagstiftningsförändringar? 

 
Iakttagelser 
Vid intervjun framkommer att kommunen hade en tidig beredskap inför lagförändringarna och att 
information kommunicerades ut redan under den period då lagförslaget var ute på remiss. Flera 
utbildningsmöjligheter har erbjudits till både förtroendevalda och tjänstepersoner.  

Information om utbildningarna har publicerats på kommunens intranät och vid intervjun framkommer att 
utbildningstillfällena har riktat sig till alla tjänstepersoner och att de som varit intresserade själva kunnat 
anmäla sig via intranätet. Utbildningarna påtalas som något som har varit populärt och vissa förvaltningar 
har även efterfrågat fördjupade utbildningar/insatser, exempelvis socialförvaltningen och vård- och 
omsorgsförvaltningen. Det har även genomförts särskilda utbildningar och workshops för beslutsfattare 
kring den nya förvaltningslagen. Utbildningarna har innefattat genomgång av aktuella förändringar samt 
syftet med, och konsekvenserna av, förändringarna.  

Även de förtroendevalda har erhållit utbildningsinsatser kopplat till lagförändringarna. Utöver detta så 
erbjuder kommunen även de förtroendevalda en generell utbildning i början av varje mandatperiod. 
Utbildningen hålls av en av kommunens jurister eller av kanslichefen, och den innehåller främst 
information kring kommunallagen, förvaltningslagen och offentlighet- och sekretesslagen. En obligatorisk 
introduktionsutbildning ges även till nyanställda tjänstepersoner vilken innefattar en genomgång av 
kommunallagen och förvaltningslagen. 

Förutom utbildningstillfällen så har skriftlig information publicerats på kommunens intranät och har således 
funnits tillgänglig för alla anställda i kommunen. Ett urval av den information som finns på kommunens 
intranät är hänvisningar till de lagar som kommunen har att förhålla sig till, kontaktuppgifter till stadens 
kommunjurister och svar på allmänna juridiska frågor. Utöver detta så finns det på intranätet även 
powerpoint-presentationer, som vi tagit del av, om vilka förändringar som tillkommit i nya kommunallagen 
och förvaltningslagen. Medarbetarna uppmuntras att använda dessa presentationer för att sprida 
informationen i sin organisation. 

Vid intervjun framkommer att det i samordnings- och processutvecklingsgruppens verksamhetsplan anges 
att utbildningar ska hållas, och alla representanter har erhållit särskilda utbildningsinsatser rörande 
lagförändringarna. I denna grupp ingår även kommunens nämndsekreterare och vid intervjun betonas 
vikten av att dessa är med och kan sprida information och kunskap i organisationen. Detta genom sin 
centrala funktion med en stor kontaktyta både inom förvaltningarna samt med respektive nämnds 
förtroendevalda. 

Enligt intervjun upplevs det i dagsläget finnas en stor kunskap inom den kommunala organisationen vad 
gäller den nya lagstiftningen och att förändringarna har varit lätta att ta till sig. Detta styrks även utifrån 
dokumentstudier av styrdokument och andra rutiner/riktlinjer som reviderats utifrån lagstiftning 
förändringarna. Nämnas ska vidare att vi tagit del av utbildningsmaterial och information från intranätet 
och kunnat konstatera att kompetensbildning skett och sker brett inom kommunen. 
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Utöver de informations- och utbildningsinsatser som genomförts på central nivå, så har flertalet insatser 
genomförts på lokal nivå inom respektive nämnd. Nämnas ska bland annat utbildning för 
förvaltningschefer och verksamhetschefer, särskilda utbildningar för beslutsfattare kring nya FL, särskilda 
workshops för beslutsfattare kring nya FL. För samtliga utbildningsinsatser ovan har vi mottagit 
utbildningsmaterial och således kunnat göra bedömning av innehåll.  

Bedömning 
Vi bedömer att kontrollmålet är uppfyllt. 

Vår bedömning baserar vi på att både tjänstepersoner och förtroendevalda har erbjudits ett flertal 
utbildningsinsatser och att information löpande har kommunicerats via kommunens intranät. Utifrån 
intervjuer och erhållet utbildningsmaterial framgår också att kommunen arbetat systematiskt och 
strukturerat med utbildningsinsatser för att på så sätt förbereda verksamheterna på ny lagstiftning. 
Kommunen har vidare tillsett att arbetet med informations- och utbildningsinsatser bedrivs systematiskt 
genom samordnings- och processutvecklingsgruppen. Framgår gör också att det pågår fortsatt 
utbildningsinsatser för att säkerställa en medvetenhet om lagförändringarna vilket vi ser positivt på.  

Vidtagna åtgärder för att uppfylla förändringarna i kommunallagen 
 
Kontrollmål 3: Har kommunen vidtagit ändamålsenliga åtgärder för att verksamheterna ska uppfylla 
förändringarna i kommunallagen? 

 
Iakttagelser 
Vid intervjun framgår att kommunens beredskap inför kommande förändringar i kommunallagen var god. 
De var således förberedda på större förändringar än vad lagen faktiskt resulterade i. I Botkyrka kommun 
har förändringarna i kommunallagen mynnat ut i revideringar av ett flertal styrdokument som vi tagit del 
av. Exempel på vad som har reviderats och som bidragit till ärenden är enligt följande: 
revisionsreglemente, instruktion för kommundirektör, digital anslagstavla, kommunfullmäktiges 
arbetsordning, delegationsregler och arvodesreglemente. Förändringarna i lagen har även genererat 
förändringar i arbetssätt och i kommunens mallar och rutiner, bland annat mall för anmälan av 
delegationsbeslut och mall för överklagandehänvisning som vi tagit del av. 

Av det utbildningsmaterial som vi tagit del av anges att kommunens jurister rekommenderar 
förvaltningarna att se över sina delegationsordningar och tillhörande laghänvisningar, bland annat med 
anledning av att vissa delegationsbeslut har bytt kapitel och paragraf i kommunallagen. Förvaltningarna 
rekommenderas även ta fram rutiner för hur protokoll ska anslås på den digitala anslagstavlan. Vid 
intervju framgår att alla nämnder ständigt är ålagda att beakta lagförändringar i sina styrdokument och att 
organisationen aktivt arbetar med att omvärldsbevaka kring ny lagstiftning och att således hålla 
styrdokumenten aktuella.  

Den digitala anslagstavlan finns publicerad på kommunens hemsida och besökaren hittar dit genom en 
länk/ikon på förstasidan. Anslagstavlan hittas även lätt genom hemsidans sökfunktion.  Det framgår vidare 
att kommunen säkerställt att allmänheten kan få tillgång till innehållet på anslagstavlan i kommunens 
lokaler. Enligt den uppdragsbeskrivning som vi tagit del av, framkommer att kommunen planerade att 
anslagstavlan skulle finnas på Botkyrka kommuns hemsida senast den 20 november 2017. Anslagstavlan 
anger följande information: beslutsorgan, sammanträdesdatum, vilket datum dokumentet anslås, vilket 
datum dokumentet tas ned, länk till dokumentet samt övrig information där det anges vad det är för typ av 
dokument (t.ex. protokoll, anslagsbevis). I anslutning till anslagstavlan anges även information om hur 
beslut överklagas, detta i enlighet med rådande lagstiftning. 
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När det gäller anmälan av delegationsbeslut så beslutade kommunstyrelsen i december 2017 att samtliga 
beslut som fattas genom delegation med stöd av kommunstyrelsens uppdrag enligt 6 kap. 37 § samt 7 
kap. 8 § kommunallagen (2017:725) ska anmälas till kommunstyrelsen. Av kommunstyrelsens 
delegationsordning, antagen 2018-11-26, förtydligas även här att samtliga beslut som fattas med stöd av 
delegation ska anmälas till kommunstyrelsen, oavsett om beslutet kan överklagas genom 
laglighetsprövning eller genom förvaltningsrättsligt överklagande. Utifrån de handlingar vi mottagit från 
socialförvaltningen och vård- och omsorgsförvaltningen så kan vi konstatera att båda 
förvaltningarna/nämnderna har reviderat sina delegationsordningar med anledning av nya 
kommunallagen och förvaltningslagen. De nya delegationsordningarna innefattar nya 
lagrumshänvisningar och en beslutshantering som överensstämmer med lagstiftningen. Nämnderna har 
liksom kommunstyrelsen beslutat att samtliga beslut fortsatt ska anmälas till nämnden. Av de 
delegationsordningar som vi har granskat framkommer att anmälan av delegationsbelut uppges vara av 
stor vikt för att kunna beräkna överklagandetiden för laglighetsprövning. 

Men anledning av nya regleringar i kommunallagen så antog kommunstyrelsen 2018-06-04 en instruktion 
för kommundirektören. Instruktionen hänvisar till den rättsliga regleringen, det vill säga kommunallagen 
(2017:725) 7 kap 1-3 §§. Instruktionen fastställer kommundirektörens uppgifter och relation till 
kommunledningsförvaltningen, andra förvaltningschefer och till de kommunala bolagen. Utöver detta så 
anges även att kommundirektören är ytterst ansvarig för beredning av samtliga ärenden till 
kommunstyrelsen, dess utskott och andra beredande organ samt ansvarar för verkställighet av 
kommunstyrelsens och kommunfullmäktiges beslut. 

Nu gällande arbetsordning för kommunfullmäktige som trädde i kraft 2018-10-25, innehållander paragrafer 
utifrån nya kommunallagen. Bland annat vad gäller digital anslagstavla, yttranderätt för kommunalråd 
samt för revisorernas sakkunniga vid det sammanträde då revisionsberättelsen behandlas eller när 
fullmäktige behandlar ett ärende som berör revisorernas granskning eller förvaltning. Det framkommer 
även att årsredovisningen ska godkännas innan fullmäktige tar ställning till frågan om ansvarsfrihet. 
Utöver detta så har ett nytt reglemente för revisionen antagits. I tjänsteskrivelsen till det nya 
revisionsreglementet och revideringen av kommunfullmäktiges arbetsordning anges att kommunen 
behöver beakta följande förändringar; 

- Fullmäktiges presidium ska upprätta förslaget till budget för revisorerna 
- De sakkunniga får yttranderätt när fullmäktige behandlar revisionsberättelsen 
- Revisorer ska inte vara valbara som ledamot eller ersättare i fullmäktige och regler kring antal 

revisorer 
- Godkännande av årsredovisningen ska ske innan fullmäktige tar ställning till frågan om ansvarsfrihet 
- Inskränkningarna i möjligheterna till fyllnadsval av revisorer tas bort  

Bedömning 
Vi bedömer att kontrollmålet är uppfyllt. 

Vår bedömning baseras på att flera av kommunens centrala styrdokument har reviderats med nya 
hänvisningar och utifrån en anpassning till lagförändringarna. Vidare framgår att det även på lokal nivå 
inom nämnderna vidtagits åtgärder i styrdokument för att möta ny kommunallag. Botkyrka har även en 
digital anslagstavla som finns publicerad på kommunens hemsida, anslagstavlan och dess innehåll 
bedömer vi vara i enlighet med nya kommunallagen. Det framgår vidare att kommunen säkerställt att 
allmänheten kan få tillgång till innehållet på anslagstavlan i kommunens lokaler.  
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Vidtagna åtgärder för att uppfylla förändringarna i förvaltningslagen 
 
Kontrollmål 4: Har kommunen vidtagit ändamålsenliga åtgärder för att verksamheterna ska uppfylla 
förändringarna i förvaltningslagen? 

 
Iakttagelser 
När det gäller förvaltningslagen så framkommer vid intervjun att det, i jämförelse med kommunallagen, 
inte har genomförts lika mycket centrala åtgärder. Här har istället arbetet och åtgärderna varit knutna till 
respektive förvaltning. Det betonas att det har funnits central stöttning men att merparten av det faktiska 
arbetet har skett på en mer lokal nivå. Detta innebär att respektive förvaltning har tagit fram ett eget 
informationsmaterial tillsammans med kommunens jurister. I den mån det varit möjligt har även centrala 
dokument reviderats, exempelvis vad gäller information på intranätet, mall för överklagandehänvisning 
och mall för anmälan av delegationsbeslut. I övrigt har hantering av myndighetsbeslut varit något som har 
krävt större arbetsinsatser inom förvaltningarna för att anpassas utifrån den nya förvaltningslagen. Vad 
gäller just myndighetsutövningen så har förvaltningarna behövt se över sina arbetssätt och rutiner/mallar.  

När det gäller grunderna för god förvaltning, som tillkommit i § 5 i förvaltningslagen, så framgår av intervju 
att principerna inte har genererat någon formell förändring för kommunen och dess styrdokument. Istället 
har de arbetat med en attitydförändring som har kommunicerats ut och som mer kan ses som en 
arbetskultur och ett sätt att arbeta. Vi noterar vid vår dokumentgenomgång att det i dokumentet “Policy 
och riktlinjer för politisk beredning i Botkyrka kommun” (antagen 2019-01-31) anges att förtroendevalda i 
Botkyrka kommun kan förvänta sig att ett ärende som är berett av en tjänsteperson är lagligt, objektivt, 
konsekvensbedömt, analyserat och förståeligt . Även om formuleringen inte skapades och har sin grund 
utifrån nya förvaltningslagen så kan det ändock visa tendenser på vilken arbetskultur och 
attityd/förhållningssätt kommunen har till förvaltningslagen och principerna i grunderna för god förvaltning. 

Enligt intervju och mottaget material så är de åtgärder som vidtagits med anledning av förändringarna i 
förvaltningslagen främst utbildningsinsatser för beslutsfattare, tjänstepersoner och förtroendevalda. 

Bedömning 
Vi bedömer att kontrollmålet är uppfyllt. 

Vi baserar vår bedömning på att centrala dokument och mallar har reviderats i den mån det varit möjligt. 
Vi anser vidare att det finns ett ändamålsenligt förhållningssätt till förvaltningslagen och även en 
medvetenhet om att åtgärder kan krävas framöver i takt med att lagen utvecklas genom domstolspraxis. 

I övrigt har merparten av arbetet utförts på respektive förvaltning. Åtgärderna har inneburit en översyn av 
arbetssätt och rutiner/mallar vilket vi bedömer som förenligt med de lagändringar som skett. 
Förvaltningarna har stöttats av förvaltningsjurister samt kommunjurister vilket vi ser som positivt.  

11 



 
 

Bedömningar utifrån 
kontrollmål 
Bedömningar mot kontrollmål 
 

Kontrollmål Kommentar  

Kommunen arbetar 
systematiskt med 
omvärldsbevakning av ny 
lagstiftning. 

Uppfyllt 
Vi anser att det pågått ett 
systematiskt och tydlig arbete 
med omvärldsbevakning i 
anknytning till den nya 
lagstiftningen. 
 

 

Kommunen arbetar 
systematiskt med att 
utbilda och informera 
tjänstepersoner och 
förtroendevalda om 
relevanta 
lagstiftningsförändringar 

Uppfyllt 
Vi bedömer att både 
tjänstepersoner och 
förtroendevalda har erbjudits ett 
flertal utbildningsinsatser och att 
information löpande har 
kommunicerats via kommunens 
intranät. Vidare framgår att 
kommunen arbetat systematiskt 
och strukturerat med 
utbildningsinsatser för att på så 
sätt förbereda verksamheterna på 
ny lagstiftning. 
 

 

Kommunen har vidtagit 
ändamålsenliga åtgärder 
för att verksamheterna 
ska uppfylla 
förändringarna i 
kommunallagen 

Uppfyllt 
Det framgår att flera av 
kommunens centrala 
styrdokument har reviderats med 
nya hänvisningar och utifrån en 
anpassning till lagförändringarna. 
Vidare framgår att det även på 
lokal nivå inom nämnderna 
vidtagits åtgärder i styrdokument 
för att möta ny kommunallag. 
 

 

Kommunen har vidtagit 
ändamålsenliga åtgärder 
för att verksamheterna 
ska uppfylla 
förändringarna i 
förvaltningslagen. 

Uppfyllt 
Det framgår att centrala dokument 
och mallar har reviderats i den 
mån det varit möjligt. Vi anser 
vidare att det finns ett 
ändamålsenligt förhållningssätt till 
förvaltningslagen och även en 
medvetenhet om att åtgärder kan 
krävas framöver i takt med att 
lagen utvecklas genom 
domstolspraxis. 
I övrigt har merparten av arbetet 
utförts på respektive förvaltning. 
Åtgärderna har inneburit en 
översyn av arbetssätt och 
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rutiner/mallar vilket vi bedömer 
som förenligt med de lagändringar 
som skett.  
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Revisionell bedömning 
Revisionsfrågan för denna granskning var om Botkyrka kommun har vidtagit ändamålsenliga åtgärder för att 
möta lagstiftningsförändringarna i ny förvaltningslag och ny kommunallag. Vår bedömning är att kommunen 
vidtagit ändamålsenliga åtgärder dels på central nivå genom kommunstyrelsens insatser och dels på lokal 
nivå inom respektive nämnd.  

Rekommendationer 
Även om vi bedömer att revisionsfrågan är uppfylld lämnar vi följande rekommendationer för kommunens 
fortsatta arbete:  

➢ Vi rekommenderar kommunen att fortsätta kontinuerligt följa upp och omvärldsbevaka vilka effekter 
förvaltningslagens förändringar får och även tillse att resurser finns inom respektive förvaltning för att 
kunna vidta nödvändiga åtgärder på sikt. Detta beror framförallt på att förvaltningslagens bestämmelser 
ännu inte är prövade av domstol i någon större utsträckning vilket gör att det i dagsläget är svårt att 
veta exakt vilka åtgärder som krävs för att möta lagens krav. 

➢ Vi rekommenderar kommunen att kontrollera styrdokument för att säkerställa att hänvisningar till äldre 
KL och FL arbetas bort. I granskningen har vi uppmärksammat några hänvisningar till tidigare KL, bland 
annat i kommunstyrelsens reglemente (hänvisning till tidigare 3 kap 17 - 18 b §§)  och i 
kommunstyrelsens delegationsordning (hänvisning till tidigare FL). Detta är endast mindre brister som 
vi inte ansett påverkat bedömning av revisionsfrågor men som likväl bör åtgärdas.  
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Bilaga 1 (Checklista) 
Lagstiftningsförändringar i KL/FL och kommunens åtgärder 
 

Har åtgärder vidtagits med anledning av 
ny lagstiftning? 

Ja Nej Kommentar 

Webbaserad anslagstavla (KL) 8 kap 10  § X  Lättillgänglig via kommunens hemsida 

Anslås delegationsbeslut och föreskrifter på 
anslagstavla? 6 kap 40 §, 8 kap 10, 13 §§  

X   

Har säkerställts att allmänheten kan få 
tillgång till innehållet på anslagstavlan i 
kommunens lokaler eller på annan plats? 8 
kap  10 §. 

X   

Instruktion för kommundirektör (KL) 7 kap 
1-2 §§. 

X  Fastställd av KS 

Rutiner för hantering av utökad 
serviceskyldighet (FL) 

  Utbildnings- och informationsinsatser är 
genomförda. 

Antalet ledamöter och antalet ersättare i 
styrelsen är minst fem. 
6 kap. 16 § KL. 

X  Framgår av KS reglemente.  

Förbud mot underställda nämnder X  Inga underställda nämnder finns. 

Framgår att det åligger styrelsen att årligen 
besluta huruvida de kommunala 
aktiebolagen verksamheten varit förenlig 
med det fastställda kommunala ändamålet 
och utförts inom ramen för de kommunala 
befogenheterna? (6 kap 9 § KL) 

X  Framgår av KS reglemente. 

Förtydligande regler/riktlinjer angående 
förtroendevald som inte längre är valbar 
Om en förtroendevald upphör att vara valbar upphör 
uppdraget genast. För en förtroendevald som valts av 
fullmäktige upphör uppdraget vid nästa 
fullmäktigesammanträde om inte fullmäktige, efter ansökan, 
beslutar att den förtroendevalda får ha kvar sitt uppdrag 
under återstoden av mandattiden. 4 kap. 8 § KL 

X  Utifrån de handlingar vi mottagit har vi 
inte kunnat se sådana riktlinjer. 
Däremot kan konstateras att 
utbildnings- och informationsinsatser 
genomförts kring detta.  

Regler om arvode och andra ersättningar till 
förtroendevalda? (KL) 
KF får bestämma att råden ska ha ekonomiska- och 
andra förmåner som svarar mot de löne- och 
anställningsvillkor som gäller för anställda. 

X  Arvodesreglemente är uppdaterat från 
2019-01-01. 

Har reglementen förändrats för KS och 
nämnder i enlighet med KL? 
 

X  Reglementen är uppdaterade. Dock 
återfinns hänvisningar till tidigare KL. 
Nämnas kan exempelvis hänvisning till 
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3 kap 17-18 b § i KS 
reglemente. Dessa regler 
återfinns i 10 kap.  

Hantering av delegationsbeslut (KL) 
● Anmäls fortfarande samtliga 

delegationsbeslut till nämnden? 
● Om inte - har någon reglering skett av 

protokollföring och justering? 
● Har någon delegationsrätt överförts till 

presidierna? 

X  Samtliga delegationsbeslut ska 
fortfarande anmälas till nämnd. Vi har 
inte kunnat se att beslutsrätt överförts 
till presidierna. Däremot ska flera beslut 
föregås av samråd med presidiet.  

Uppdatering av styrdokument (KL) 
● Har arbetsordningen uppdaterats med 

hänvisningar till nya KL? 
● Uppdaterat att fullmäktiges presidium ska 

bereda revisorernas budget?  
● Uppdaterat kring de sakkunniga 

revisorernas närvaro- och yttranderätt?
 

X  Ny arbetsordning för KF gäller från 
2019-01-01 och är uppdaterad enligt ny 
KL. 

Ny regel om verkställighet av beslut (KL) 
För beslut som kan överklagas enligt 
kommunallagen, dvs. alla beslut som inte stöds av 
speciallag. Regeln innebär att beslut får verkställas 
innan det vunnit laga kraft om inte särskilda skäl talar 
emot det. Kan kommunen inte backa på ett beslut, 
t.ex. för att de blivit bundna av ett avtal, påbörjat en 
rivning etc. så får inte beslutet verkställas innan det 
vunnit laga kraft. 

X  Utbildnings- och informationsinsatser är 
genomförda. 

Råd som inte är ledamot eller ersättare får 
också yttranderätt och förslagsrätt (KL) 

X  Framgår av KF:s arbetsordning 

Skärpta regler vad gäller tolk och 
översättning (§ 13 FL) 

● Har det informerats internt om detta? 

X  Utbildnings- och informationsinsatser är 
genomförda. 

Bestämmelser om försenad handläggning 
(§ §11-12 FL) 

● Om en myndighet bedömer att avgörandet 
av ett ärende som har inletts av en enskild 
part kommer att bli väsentligt försenat, ska 
myndigheten underrätta parten om detta. 

● Om ett ärende som har inletts av en enskild 
part inte har avgjorts i första instans senast 
inom sex månader kan enskild part 
skriftligen begära att ärendet ska avgöras. 
Myndigheten ska inom fyra veckor från den 
dag då en sådan begäran kom in antingen 
avgöra ärendet eller i ett särskilt beslut avslå 
begäran. 

X  Utbildnings- och informationsinsatser är 
genomförda. 

Strängare krav om när gynnande beslut får 
ändras till den enskildes nackdel 

X  Utbildnings- och informationsinsatser är 
genomförda. 

Verkställighet av beslut (§ 35 FL)  X  Utbildnings- och informationsinsatser är 
genomförda. 

Grunder för god förvaltning (§§ 5-8 FL) - 
gäller för samtliga verksamheter och 

X  Utbildnings- och informationsinsatser är 
genomförda. Vidare har framgått av 
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nämnder inom kommunen. Har 
åtgärder vidtagits för att möta 
detta krav? 

intervjuer att kommuner 
arbetar med arbetssätt och 
rutiner.  
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Denna rapport har upprättats av Öhrlings PricewaterhouseCoopers AB (org nr 556029-6740) (PwC) på uppdrag 
av de förtroendevalda revisorerna i Botkyrka kommun enligt de villkor och under de förutsättningar som framgår 
av projektplan. PwC ansvarar inte utan särskilt åtagande, gentemot annan som tar del av och förlitar sig på hela 
eller delar av denna rapport. 
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Sammanfattande revisionell bedömning  

PwC har på uppdrag av Botkyrka kommuns revisorer genomfört en förstudie avseende 

kommunens digitaliseringsarbete. Revisorerna har uppmärksammat vikten av ett aktivt 

digitaliseringsarbete för att kunna möta samt dra nytta av det nya digitala landskapet. 

Förstudien har syftat till att besvara följande revisionsfråga: 

Har kommunstyrelsen säkerställt adekvata förutsättningar för att Bot-

kyrka kommun ska bli lyckosamma i sitt digitaliseringsarbete?  

Den pågående digitaliseringen i samhället förändrar förutsättningarna för privatliv, nä-

ringsliv och offentlig sektor. Digitaliseringen är en förutsättning för att kunna tillgodose 

medborgarens behov i livets alla skeenden.  

För att kommunen ska bli lyckosamma i sin digitaliseringsprocess krävs det ett systema-

tiskt digitaliseringsarbete. Att arbeta systematiskt innebär bland annat att det finns en 

strategi och planerade aktiviteter för hur kommunen ska nå framtida mål. Ett strukturerat 

och effektivt digitaliseringsarbete är nödvändigt för att Botkyrka över tid ska kunna be-

möta kommuninvånarens behov avseende digitala tjänster. 

Förstudien visar bland annat att Botkyrka kommun idag har en digitaliseringsstrategi och 

digitaliseringsenhet som är ansvarig för att leda, styra och samordna den digitala utveckl-

ingen i kommunen. Digitaliseringsarbetet är dock inte med i budgeten för 2019 och det 

finns ingen konkret handlingsplan för hur och när de strategiska initiativen ska imple-

menteras. Vi bedömer således att kommunstyrelsen delvis säkerställt adekvata förut-

sättningar för att Botkyrka kommun ska bli lyckosamma i sitt arbete.  

Den övergripande bedömningen grundar sig på en sammanvägd bedömning av granskade 

kontrollmål samt följande centrala iakttagelser och bedömningar:  
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Kontrollmål Bedömning 
 

Har Botkyrka kommun en digitalise-

ringsstrategi? 

 

 

Botkyrka kommun har en digitaliseringsstrategi som 

senast uppdaterades år 2018. Den beskriver kommu-

nens digitaliseringsarbete på en övergripande nivå 

och har till stor del inspirerats av ”Digital agenda för 

Stockholms län”. Dock saknas en detaljerad hand-

lingsplan för hur och när de strategiska initiativen 

ska implementeras. Detta sammantaget gör att vi be-

dömer kontrollmålet som delvis uppfyllt.  

 

Har Botkyrka kommun en tjänst som är 

ansvarig för kommunens digitali-

seringsarbete? 

 

 

Det finns en digitaliseringsenhet som består av fyra 

personer, där kommunikation-och digitaliseringsdi-

rektör har ett formellt ansvar för digitaliseringsar-

betet i kommunen.  Utöver detta finns en Digitalise-

ringssamordnings- och processutvecklingsgrupp 

(Dig-SPUG). Vi bedömer således att kontrollmålet är 

uppfyllt.  

 

 

Finns digitaliseringsarbetet med i kom-

munens budget för 2019? 

 

 

 

Digitaliseringsarbetet är inte förankrat i kommunens 

budget för 2019. Digitaliseringsinitiativ finansieras 

av en så kallad digitaliseringsfond. Att inte förankra 

digitaliseringsplanen i budgeten gör det svårt att mäta di-

gitala framsteg på ett effektivt sätt. För att förverkliga 

strategiska initiativ och uppnå kommunens mål krävs fi-

nansiella resurser. Detta sammantaget gör att vi bedömer 

kontrollmålet som delvis uppfyllt.  

 

Bedrivs ett systematiskt digitaliserings-

arbete? 

 

I dagsläget bedrivs inte ett systematiskt digitali-

seringsarbete. Det finns ingen konkret plan på aktivi-

teter och insatser är inte samordnade inom kommu-

nen. Under våren 2019 har dock ett arbete påbörjats 

med att framta strukturerade program för olika digi-

taliseringsinsatser. Detta påvisar att det finns en am-

bition om att driva digitaliseringen framåt i kommu-

nen. Digitaliseringsarbetet försvåras dock till stor del 

på grund av en decentraliserad beslutsstruktur, där 

alla förvaltningar och enheter arbetar på olika sätt. 

Kontrollmålet bedöms således som ej uppfyllt.  
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1. Inledning 

1.1. Bakgrund 

Revisorerna har under 2019 genomfört en riskanalys och bedömt att det finns en risk att 
kommunstyrelsen inte har säkerställt adekvata förutsättningar för ett effektivt digitali-
seringsarbete i Botkyrka kommun.  

Den pågående digitaliseringen har förändrat förutsättningarna för såväl privatpersoner, 
som företag och offentlig sektor. Digitaliseringen har blivit ett av de viktigaste verktygen 
för fortsatt utveckling och effektivisering av personlig service och välfärdstjänster. Ett fo-
kuserat och strukturerat digitaliseringsarbete är en grundläggande förutsättning för att 
kunna bemöta och dra nytta av det digitala landskapet. 

För att undersöka om kommunstyrelsen i Botkyrka säkerställt adekvata förutsättningar 
för ett lyckosamt digitaliseringsarbete har en övergripande förstudie genomförts.  

 

1.2. Revisionsfråga 

Den övergripande revisionsfrågan är: 

Har kommunstyrelsen säkerställt adekvata förutsättningar för att Bot-

kyrka kommun ska bli lyckosamma i sitt digitaliseringsarbete?  

1.1. Kontrollmål 
För att besvara granskningens revisionsfråga kommer följande kontrollfrågor att vara sty-
rande för förstudien:  

 

Kontrollmål 

1. Har Botkyrka kommun en digitaliseringsstrategi? 

2. Har Botkyrka kommun en tjänst som är ansvarig för kommunens digitaliserings-
arbete? 

3. Finns digitaliseringsarbetet i kommunens budget för 2019? 

4. Bedrivs ett systematiskt digitaliseringsarbete? 
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1.3. Metod och genomförande 

Förstudien har genomförts genom granskning av Botkyrka kommuns Digitaliseringsstra-

tegi (2018-2021), Riktlinjer för Digitaliseringsfonden (2017), Principer för Storstockholm 

(2017) samt en intervju med kommunens: 

 Kommunikation- och digitaliseringsdirektör 

 Digitaliseringschef 

Förstudien avgränsas till ovannämnda kontrollmål.  

 

1.4. Disposition 

Föreliggande rapport inleds med en detaljerad beskrivning av iakttagelser och bedöm-

ningar av respektive kontrollmål. Därefter lämnas en revisionell bedömning, där rappor-

ten avslutas med rekommendationer för hur Botkyrka kommun kan skapa rätt förutsätt-

ningar för att bli lyckosamma i sitt digitaliseringsarbete. 
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2. Iakttagelser och bedömningar per 
kontrollmål 

2.1. Kontrollmål 1 – Har Botkyrka kommun en digi-
taliseringsstrategi? 

Botkyrka kommun har en digitaliseringsstrategi som fastslogs 2018. Den är giltig i tre år 

(2018-2021) och kommundirektören innehar ett formellt ansvar att uppdatera strategin. 

Dokumentet saknar dock information om beslutsdatum och högst beslutande funkt-

ion/organ. 

Innehållsmässigt består den av fyra fokusområden som identifierats i ”Digital agenda för 

Stockholms län”; Den digitala infrastrukturen, Den digitala kompetensen, Den digitala 

marknaden samt Den Digitala offentliga sektorn. För att en strategi ska ha en betydelse 

och göra skillnad på sikt måste den förmedlas till berörda och förankras i verksamheten. 

Strategin saknar information om hur digitaliseringsarbetet påverkar enskilda medarbe-

tare och förvaltningar. Vidare saknas en handlingsplan med beskrivning av vad som ska 

göras och när.  Detta försvårar möjligheten att implementera de strategiska initiativ som 

beslutats. Det framkommer även under intervjun att strategin ”inte efterlevs till vardags”. 

Det finns en beslutad strategi med en tydlig indelning i fyra fokusområden. 

Den är övergripande och lättförståelig. Dock saknas en detaljerad hand-

lingsplan för hur och när de strategiska initiativen ska implementeras. 

Utan en tydlig beskrivning av vilka aktiviteter som ska utföras på operativ 

nivå blir det svårt att förverkliga kommunens digitaliseringsstrategi på 

sikt. Detta sammantaget gör att vi bedömer kontrollmålet som delvis upp-

fyllt.  

 

2.2. Kontrollmål 2 – Har Botkyrka kommun en 
tjänst som är ansvarig för kommunens digitali-
seringsarbete? 

Botkyrka kommun har en digitaliseringsenhet som är primärt ansvarig för kommunens 

digitaliseringsarbete. Enheten består av fyra personer; 

 Enterprise-arkitekt (tidsbegränsad anställning på 50 % under 2019) 

 Verksamhetsutvecklare (uthyrd på halvtid till kommunhuset)  

 Verksamhetsutvecklare 

 Digitaliseringschef 
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Digitaliseringsenheten tillhör kommunikationsavdelningen där Kommunikation- och di-

gitaliseringsdirektören har ett formellt ansvar att driva kommunens digitaliseringsarbete. 

Arbetet med digitaliseringsfrågor var tidigare fördelat till IT-enheten. Efter ett beslut av 

kommunledningen 2016 överfördes utvecklingen av kommunens E-tjänster till kommuni-

kationsavdelningen och organiserades inom kommunikations- och e-enheten. Detta ar-

bete gav dock inte tillräckliga resultat och ett nytt initiativ avseende kommunens strate-

giska digitaliseringsarbete etablerades och dagens digitaliseringsenhet bildades 1 januari 

2019. 

Till stöd för samordning och processutveckling för styr- och lednings-, respektive stödpro-

cesser finns en digitaliseringssamordnings- och processutvecklingsgrupp (Dig-SPUG). 

Gruppen består av representanter från kommunens förvaltningsenheter och sammanträ-

delse sker en gång per månad. Syftet med samordningsgruppen är att diskutera och lyfta 

eventuella verksamhetsproblem och utmaningar kopplat till digitalisering. Gruppen upp-

levs som ett bra forum för informationsutbyte. 

I dagsläget finns en digitaliseringsenhet som ansvarar för att leda, styra 

och samordna den strategiska digitala utvecklingen i Botkyrka kommun. 

Detta visar att det finns en ambition från ledningens sida att strukturera 

upp arbetet med digitaliseringsfrågor i kommunen. Vi bedömer således 

kontrollmålet som uppfyllt.  

 

2.3. Kontrollmål 3 - Finns digitaliseringsarbetet i 
kommunens budget för 2019? 

Kommunens digitaliseringsarbete är inte förankrat i budgeten för 2019. Digitaliseringsini-

tiativen finansieras enbart med en så kallad digitaliseringsfond. Det övergripande syftet 

med fonden är att bidra till genomförandet av kommunens digitaliseringsstrategi. Medel 

kan enbart sökas av kommunens förvaltningar och anslås som en investerings- och drifts-

fond, där kommunstyrelsen delegerar till kommunikations- och digitaliseringsdirektören 

att fatta beslut om fördelning av medel ur fonden. För att bli beviljad finansiering ska digi-

taliseringsinitiativet bidra till uppfyllandet av kommunens mål- och digitaliseringsstra-

tegi. Fonden består av 2 miljoner kronor för drift samt 2 miljoner kronor för investeringar 

och kan endast beviljas för innevarande år.  

Enligt intervjun upplevs digitaliseringsfonden som begränsad och dess finansiella medel 

kan inte till fullo finansiera kommunens digitaliseringsinitiativ.  

Att inte förankra digitaliseringsplanen i budgeten gör det svårt att mäta di-

gitala framsteg på ett effektivt sätt. För att förverkliga strategiska initiativ 

och uppnå kommunens mål krävs finansiella resurser. Utan planerad bud-

get tappar digitaliseringsarbetet sin centrala roll. Detta sammantaget gör 

att vi bedömer kontrollmålet som delvis uppfyllt.  
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2.4. Kontrollmål 4 - Bedrivs ett systematiskt digitali-
seringsarbete? 

Att arbeta systematiskt med digitalisering innebär bland annat att det finns en plan för 

hur och när strategiska initiativ ska koordineras och genomföras. I dagsläget har kommu-

nens strategiska initiativ inspirerats av ”Digital agenda för Stockholms län”. Vidare har 

kommunen antagit ”Principer för Storstockholm” vilka syftar till att få regional samsyn 

kring digital samverkan i Stockholms län. Tillsammans har regionens offentliga aktörer 

ett ansvar att utveckla nya samverkansformer och arbetssätt för att göra informationsut-

byte enkelt och säkert. I dagsläget samarbetar Botkyrka kommun bland annat med 

StorSthlm, Södertörnkommunerna, samt särskilt med Södertälje och Huddinge. 

I förutsättningarna för mål och budget 2018 gav kommunfullmäktige nämnderna i upp-

drag att återkomma med förslag på digitaliseringsåtgärder och effekter av dessa. Digitali-

seringsteamet sammanträdde med samtliga förvaltningar för att sammanställa detta men 

det visade sig att det saknades konkreta digitaliseringsplaner på förvaltningarna samt me-

toder för att mäta effekter och nyttor. Tjänstemannaorganisationen begärde således medel 

för förstärkning och bemanning avseende digitaliseringsarbetet. Dock beviljades inte 

detta i budgeten för 2019. Under våren 2019 har digitaliseringsenheten påbörjat ett arbete 

med att ta fram ett program för olika digitaliseringsinsatser, framförallt välfärdsteknik, 

som ska presenteras för politiken. Dock saknar en detaljerad plan för hur och när de stra-

tegiska initiativen ska genomföras (på en operativ nivå). Aktiviteter som frukost- och 

lunchseminarium, chefsdagen och analysdagarna nämns som diverse initiativ för att 

skapa ett intresse kring digitaliseringsfrågor internt. Initiativ genomförs dock inte i direkt 

koppling till långsiktiga digitaliseringsmål.  

Det framkommer under intervjun att digitaliseringsarbetet bland annat försvåras på 

grund av en oklar ansvar- och rollfördelning internt hos kommunen. Alla förvaltningar 

och enheter arbetar på olika sätt, med olika verktyg och system. Det finns således ingen 

person med ett centralt formellt ansvar att fatta beslut gällande exempelvis informations-

säkerhet eller val av system. Det framkommer vidare att IT lägger stort ansvar på förvalt-

ningarna, och förvaltningarna har inte den kunskap och tillit som krävs för att kunna 

kravställa mot IT. Interna konflikter avseende ansvarsfördelningen i kombination med en 

icke fungerande IT-miljö försvårar således utvecklingen och arbetet med digitalisering.   

I dagsläget bedrivs inte ett systematiskt digitaliseringsarbete. Det finns 

ingen konkret plan på aktiviteter och insatser är inte samordnade inom 

kommunen. Dock har ett mer strukturerat arbete påbörjats vilket visar att 

det finns en ambition om att driva digitaliseringen framåt i kommunen. För 

att bli lyckosamma i digitaliseringsarbetet och uppnå digitaliseringsstrate-

gins mål behövs en bättre underliggande struktur med tydlig ansvarsför-

delning. Insatserna behöver koordineras centralt och aktiviteter behöver 

anknytas till de strategiska initiativen. Detta sammantaget gör att vi bedö-

mer att kontrollmålet är delvis uppfyllt.  
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3. Revisionell bedömning 

Revisorerna i Botkyrka kommun har givit PwC i uppdrag att genomföra en förstudie avse-

ende kommunens digitaliseringsarbete.   

Den övergripande revisionsfrågan är: 

Har kommunstyrelsen säkerställt adekvata förutsättningar för att Bot-

kyrka kommun ska bli lyckosamma i sitt digitaliseringsarbete?  

För att Botkyrka kommun ska bli lyckosamma i sin digitaliseringsprocess krävs ett syste-

matiskt digitaliseringsarbete med en tydlig plan för hur de strategiska initiativen ska im-

plementeras på sikt. Digitaliseringen har blivit ett av de viktigaste verktygen för fortsatt 

utveckling och effektivisering av personlig service och välfärdstjänster. Ett fokuserat och 

strukturerat digitaliseringsarbete är en grundläggande förutsättning för att kunna bemöta 

och dra nytta av det digitala landskapet.  

Förstudien visar bland annat att Botkyrka kommun idag har en digitaliseringsstrategi och 

digitaliseringsenhet som är ansvarig för att leda, styra och samordna den digitala utveckl-

ingen i kommunen. Digitaliseringsarbetet är dock inte med i budgeten för 2019 och det 

finns ingen detaljerad handlingsplan för hur och när de strategiska initiativen ska imple-

menteras. Botkyrka kommun bör implementera en bättre underliggande struktur med 

tydlig ansvarsfördelning. Insatserna behöver koordineras centralt och aktiviteter ska an-

knytas till de strategiska initiativen.  Vi bedömer således att kommunstyrelsen delvist sä-

kerställt adekvata förutsättningar för att Botkyrka kommun ska bli lyckosamma i sitt di-

gitaliseringsarbete.  

 

3.1. Rekommendationer  
 Framta en detaljerad plan (med konkreta handlingar och tidpunkter) för hur och 

när de strategiska initiativen ska implementeras. Utan en tydlig beskrivning av 

vilka aktiviteter som ska utföras på operativ nivå blir det svårt att förverkliga kom-

munens digitaliseringsstrategi på sikt. 

 Inkludera digitaliseringsarbetet i budgeten. Att inte förankra digitaliseringsplanen 

i budgeten gör det svårt att mäta digitala framsteg på ett effektivt sätt. För att för-

verkliga strategiska initiativ och uppnå kommunens mål krävs finansiella resurser. 

Utan planerad budget tappar digitaliseringsarbetet sin centrala roll.  

 Se över ansvar- och roller internt. En god underliggande struktur med tydlig an-

svarsfördelning är en förutsättning för att lyckas med digitaliseringsarbetet. Insat-

serna behöver koordineras centralt och aktiviteter anknytas till de strategiska ini-

tiativen.  
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2019-06-10   

Niklas Ljung    Anders Hägg 

Projektledare  Uppdragsledare 
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Referens Mottagare 

Johan Dykhoff  
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

Ekonomisk uppföljning per sista juni 
 
Förslag till beslut 

Ekonomisk uppföljning per sista juni anmäls till kommunstyrelsen. 
 
Sammanfattning 

Bakgrund 
I kommunens budget- och uppföljningsprocess ingår att nämnderna ska göra 
minst sex ekonomiska uppföljningar med prognos under året inklusive års-
redovisningen. Två av tillfällena är delårsrapporterna, där utfallet per april 
och per augusti ligger till grund för prognoserna. Båda dessa rapporteras till 
och beslutas av kommunfullmäktige.  
 
Med syfte att kommunstyrelsen ska få en tätare samlad information om 
nämndernas ekonomiska läge mellan delårsrapporterna och årsbokslutet 
sammanställer kommunledningsförvaltningen vid tre tillfällen i ett anmäl-
ningsärende nämndernas utfall för gällande period och prognoser för året 
samt övergripande kommentarer till nämndernas eventuella budgetavvikel-
ser. 
 
 

Utfall och prognos 
månad 

Typ av rapport Rapporteras till 
kommunstyrelsen 

Mars  Anmälningsärende Maj 
April  Delårsrapport Juni 
Juni  Anmälningsärende September 
Augusti Delårsrapport Oktober 
Oktober Anmälningsärende November 
December  Årsredovisning April 

 



BOTKYRKA KOMMUN TJÄNSTESKRIVELSE  2[4] 
Kommunledningsförvaltningen  

 2019-08-19 Dnr  KS/2019:34  
 

Ekonomiskt resultat (mkr) januari - juni med prognos för helåret 2019 
 

Nämnd 
Utfall 
2018 

Utfall jan – 
juni 2019 

Budget 
2019 

Prognos 
juni 2019 

Avvikelse 
Budget – 
Prognos 
Juni 2019 

Avvikelse 
Budget – 
Prognos 

Delår 1 2019 

Avvikelse 
Budget – 
Prognos 
Juni 2018 

Kommunstyrelsen -307,7 -170,8 -328,0 -317,5 10,5 0,3 5,8

Tekniska nämnden -39,2 -79,9 -0,6 -31,6 -31,0 -27,0 -24,0

Samhällsbyggnadsnämnden -158,1 -95,6 -157,3 -157,2 0,1 -5,5 0,9

Exploatering/Sbn 32,8 47,6 0,0 -47,6 22,4 0,0

Revisionsnämnden -4,2 -1,2 -4,5 -4,5 0,0 0,0 0,0

Miljö- och hälsoskydds-
nämnden 

-18,0 -6,0 -17,8 -17,3 0,5 0,3 0,0

Kultur- och fritidsnämnden -248,0 -128,0 -249,0 -250,8 -1,9 2,4 0,3

Vård- och omsorgsnämnden -1 095,5 -537,9 -1 140,7 -1 140,7 0,0 0,0 2,0

Utbildningsnämnden -2 513,8 -1 321,8 -2 555,3 -2 598,3 -43,0 -15,4 -6,0

Arbetsmarknads- och vux-
enutbildningsnämnden 

-262,4 -139,7 -270,1 -270,1 0,0 0,0 -5,1

Socialnämnden -646,2 -381,8 -628,5 -639,1 -10,6 0,0 -24,4

Summa  -5 260,3 -2 862,7 -5 304,2 -5 427,1 -123,0 -22,5 -50,5

 
Sammantaget innebär nämndernas prognoser ett underskott mot budget på 
123 miljoner kronor. En djupare granskning kommer göras i samband med 
delårsrapport 2. 
 
Prognoser för gemensamma poster och finansposter görs endast i samband 
med delårsrapporterna. Prognos för kommunens revisorer har inte inhämtats 
utan prognosen är lagd lika med budget. 
 
Nämndernas redovisade prognoser jämfört med budget förklaras nedan i 
korthet. 
 
Kommunstyrelsen prognostiserar ett överskott på 10,5 miljoner kronor. 
Överskottet förklaras till största del av vakanser och ersättningsrektyreringar 
som drar ut på tiden vilket har resulterat i lägre personalkostnader. En del av 
överskottet kan också härledas till osäkerhet i internhyresnivån, vilket har 
inneburit att man har tagit höjd i budgeten för en högre lokalhyra än vad det 
faktiskt blev. 
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Tekniska nämnden prognostiserar ett underskott på 31 miljoner kronor, som 
till största del beror på ett lägre hyresintäkter än budgeterat. Den största av-
vikelsen inom hyresintäkterna gäller fastigheten Samariten och uppgår till 
28 miljoner kronor. Därutöver deponerar Riksteatern numera hyran på grund 
av ett ej överenskommet nytt hyresavtal. För helåret innebär det ett intäkts-
bortfall på 13 miljoner kronor. VA-verksamheten prognosticerar ett under-
skott på 2,2 miljoner kronor. Gemensam verksamhet prognosticerar ett un-
derskott på 0,8 miljoner medan övriga verksamheter ligger nära nollresultat. 
 
Samhällsbyggnadsnämnden redovisar i princip en budget i balans. Föränd-
ringen jämfört med delårsrapport 1, då ett underskott på 5,4 miljoner pro-
gnosticerades, beror till största del på tilläggsbudgetar avseende grönstruk-
turplan, cykelplan och medfinansiering av Trafikverkets utbyggnad av 
gång- och cykelvägen från Skyttbrink i Tumba till Tullinge. 
 
Inga försäljningsintäkter förväntas inom exploateringsverksamheten under 
2019, vilket innebär ett underskott mot budget på 47,6 miljoner kronor. De 
mest betydande intäktsbortfallen är hänförliga till förseningar i projekten 
Harbro backe, Torpängen, Tegelstenen, Solskensvägen och Sandstugan. 
 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden prognostiserar ett överskott på 0,5 miljoner 
kronor. Överskottet beror på den tillståndsavgift nämnden numera får ta ut i 
samband med tillståndsansökningen för försäljning av tobak och liknande 
produkter. 
 
Kultur- och fritidsnämnden prognosticerar ett underskott på 1,9 miljoner 
kronor. I huvudsak är det prognostiserade underskottet en konsekvens av det 
omställnings- och utvecklingsarbete som genomförts till följd av beslutet att 
avveckla mötesplatserna för unga vuxna i dess dåvarande form. 
 
Vård- och omsorgsnämnden prognostiserar en budget i balans. Verksam-
hetsområdet myndighet prognosticerar ett underskott på 15,7 miljoner kro-
nor, vilket beror på ökade kostnader för externa placeringar. Underskottet 
balanseras av förvaltningens centrala buffert. Övriga verksamhetsområden 
prognosticerar nollresultat. 
 
Utbildningsnämnden prognostiserar ett underskott på 43 miljoner kronor. 
Underskottet förklaras till stor del (ca 20 miljoner kronor) av lägre statsbi-
dragsintäkter från Migrationsverket. Anledningen till detta är bl.a. föränd-
rade statsbidragsregler, färre asylsökande och en högre andel ofinansierade 
elever med tillfälligt personnummer. Ytterligare förklaringar till underskot-
tet är icke realiserade effektiviseringar kopplat till lokaler och ett nytt avtal 
avseende skolskjutsar som har inneburit en kostnadsökning på cirka 50 %. 
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Arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden prognosticerar en budget i 
balans. Xenter, Jobbcenter och näringslivsenheten prognosticerar under-
skott, men dessa balanseras av förvaltningens centrala buffert. 
 
Socialnämnden prognostiserar ett underskott på 10,6 miljoner kronor. Un-
derskottet förklaras till största delen av ett ökat antal placeringar för barn 
och unga samt ökade kostnader för försörjningsstöd. Förvaltningen ser en 
ökande trend inom båda områdena. 
 
Johan Westin 
Ekonomidirektör 
 
_________ 
Expedieras till 
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Kommunstyrelsen 
 

Avsteg från kommunens finanspolicy (KS/2019:439) 

 
Sammanfattning 

Finansfunktionen i Botkyrka kommun tillsammans med riskcontrollerfunkt-
ionen i Södertälje kommun tar regelbundet fram en finansiell riskrapport. Både 
rapporten per sista maj och per sista juli visar på avvikelser i kontrollen mot 
finanspolicy. Finansfunktionen i Botkyrka kommun inklusive ekonomidirektö-
ren har gjort bedömningen att avsteget från finanspolicyn är marginell och inte 
har inneburit något negativt för Botkyrka kommuns ekonomi 
 
Ärendet 

Finansfunktionen i Botkyrka kommun tillsammans med riskcontrollerfunkt-
ionen i Södertälje kommun tar regelbundet fram en finansiell riskrapport. Både 
rapporten per sista maj och per sista juli visar på avvikelser i kontrollen mot 
finanspolicy. I kommunens finanspolicy som kommunfullmäktige antog 15 
december 2016, diarienummer KS/2016:778 finns angivet att kapitalbindning-
en för kommunens upplåning ska ha ett vägt genomsnitt mellan 2 och 5 år. För 
närvarande ligger den genomsnittliga kapitalbindningen på 1,8 år. Även vår 
likviditetsreserv som mäts enligt Standard & Poor´s kvantifierade måttet LCR 
ligger på 78 % det vill säga under riktmärket 80 %.  
 
Sverige har under lång tid haft en lågränteutveckling. Det innebär att Botkyrka 
kommun och dess bolag lånar pengar med kort kapitalbindning till väldigt låg 
ränta eller ingen ränta alls. Det är och har varit väldigt lönsamt för kommunen 
och dess bolag att ha kort kapitalbindningstid på våra lån. Kort kapitalbind-
ningstid ställer självklart krav på en aktiv förvaltning för att vid eventuell rän-
teuppgång vara med och binda lånen. Kommunens finansfunktion tillsammans 
med internbankssamarbetet har under många år utvecklat den beredskapen och 
har en aktiv förvaltning. Resultatet av detta är att det inte är ekonomiskt lön-
samt att upprätthålla kapitalbindningstiden enligt finanspolicyn. Effekten 
skulle bli att kommunen var tvungen att kapitalbinda med ett sämre ränteläge.  
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Utifrån ränteläget är det dessutom dyrt att ha en stor betalningsförmåga det vill 
säga om kommunens kassa är högre än 50 miljoner kronor kommer vår bank 
Nordea att ta betalt för överskjutande summa på våra konton. Den aktiva för-
valtningen arbetar med att hålla kassan på rätt nivå hela tiden. Med rätt nivå 
menas att vi ska klara våra betalningar inkl. löner 30 dagar framåt.  
 
I Finansinstruktionen som kommunstyrelsen beslutade om 28 november 2016 
KS/2016:778 tydliggörs ansvarsfördelningen i kommunens finanshantering. 
Ekonomidirektören beslutar om tillfälliga avsteg från finanspolicyn regler om 
särskilda skäl föreligger och rapportera detta vid nästa rapporteringstillfälle till 
kommunstyrelsen.  
 
Finansfunktionen i Botkyrka kommun inklusive ekonomidirektören har gjort 
bedömningen att i väntan på ny finanspolicy medvetet låtit riskmåtten gå utan-
för den gamla policyns gränser för att inte orsaka onödiga kostnader för kom-
munen. Risken för kommunen har bedömts obefintlig med nuvarande konjunk-
turläge. Under hösten kommer även finanspolicyn att ses över och omarbetas 
där ibland kapitalbindningstiden förslås förändras till 1 – 3 år och att LCR måt-
tet förslås att tas bort. Anledningen till att LCR måttet föreslås tas bort är för 
att ersätt det med et tydligare mått som bygger på kommunens betalningsför-
måga. Utifrån dessa föreslagna förändringar hade sommarens riskrapporter inte 
haft en avvikelse i kontrollen mot finanspolicyn.   
 
 
 
Johan Westin 
Ekonomidirektör 
 
 
 
.     
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§ 35 

Ställningstagande gällande SKL:s rekommendation om 
gemensam finansiering av ett mer samlat system för kun-
skapsstyrning i socialtjänstens verksamheter (von/2019:48)  

 
Beslut 

Vård- och omsorgsnämnden beslutar att inte anta SKL:s rekommendation 
om gemensam finansiering av ett mer samlat system för kunskapsstyrning i 
socialtjänstens verksamheter. 
 
Sammanfattning 

Styrelsen för Sveriges Kommuner och Landsting (SKL) har 2018-12-14 be-
slutat att rekommendera Sveriges kommuner att gemensamt, till SKL, finan-
siera viktiga förutsättningar för att arbeta evidensbaserat inom områdena 
uppföljning och nationell samordning till en kostnad av maximalt 19,5 mkr, 
vilket innebär ca 1,95 kr/invånare i kommunen. Finansieringen gäller för 
fyra år (2020–2024). Botkyrka kommun anser, precis som kommundirektö-
rerna i Stockholms län, att dessa tjänster bör ingå i den ordinarie medlems-
avgiften och att SKL måste hantera detta inom befintlig budget genom om-
prioriteringar. 
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Vård- och omsorgsnämnden 
 
 
 
 
 

Ställningstagande gällande SKL:s rekommendation 
om gemensam finansiering av system för kunskaps-
styrning i socialtjänstens verksamheter  

 
Förslag till beslut 

Vård- och omsorgsnämnden beslutar att inte anta SKL:s rekommen-
dation om gemensam finansiering av ett mer samlat system för kun-
skapsstyrning i socialtjänstens verksamheter. 
 
Sammanfattning 

Styrelsen för Sveriges Kommuner och Landsting (SKL) har 2018-
12-14 beslutat att rekommendera Sveriges kommuner att gemen-
samt, till SKL, finansiera viktiga förutsättningar för att arbeta evi-
densbaserat inom områdena uppföljning och nationell samordning 
till en kostnad av maximalt 19,5 mkr, vilket innebär ca 1,95 
kr/invånare i kommunen. Finansieringen gäller för fyra år (2020–
2024). Botkyrka kommun anser, precis som kommundirektörerna i 
Stockholms län, att dessa tjänster bör ingå i den ordinarie medlems-
avgiften och att SKL måste hantera detta inom befintlig budget ge-
nom omprioriteringar. 
 
Ärendet 

Styrelsen för Sveriges Kommuner och Landsting (SKL) har 2018-
12-14 beslutat att rekommendera Sveriges kommuner att anta ett 
förslag om gemensam finansiering av SKL:s fortsatta arbete att ge-
mensamt utveckla och etablera ett långsiktigt och hållbart stöd för 
kunskapsstyrning. Arbetet ska bidra till en mer jämlik, jämställd och 
evidensbaserad socialtjänst. Vård- och omsorgsnämnden och social-
nämnden har fått i uppdrag av kommunledningsförvaltningen att 
samordna ett gemensamt svar för kommunens räkning. Nämnderna 
har berett frågan och två likalydande skrivelser tas i socialnämnden 
den 21 maj och i vård- och omsorgsnämnden 27 maj. 
 
Förslaget omfattar en samlad gemensam kommunal finansiering och 
medverkan i ledning och styrning av:  
 De kvalitetsregister som kommuner använder för kommunal 

hälso- och sjukvård inom främst äldreomsorg och om juridiska 
hinder undanröjs, möjlighet att utveckla andra register för soci-
altjänstens verksamheter. Register som berörs är bland annat 
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Senior Alert1, Svenska palliativa registret2 och BPSD-
registret3. 
 

 Stöd för uppföljning och analys genom t.ex. brukarundersök-
ningar och utveckling av gemensamma variabler för uppfölj-
ning av kvalitet och resultat. De tjänster som omfattas av för-
slaget är för närvarande förvaltning och utveckling av nation-
ella brukarundersökningar inom individ och familjeomsorg och 
inom omsorgen om personer med funktionsnedsättning. 
 

 Nationell samordning för gemensam utveckling av kommuner-
nas kunskapsstyrningssystem. 

 
Rekommendationen innebär en total kostnad om maximalt 19,5 mkr, 
vilket innebär ca 1,95 kr/invånare i kommunen. Kostnaden är förde-
lad enligt följande: 
 kvalitetsregistren - 14,6 mkr 
 uppföljning och analys av nationella brukarundersökningar -2,4 

mkr  
 nationell samordning - 2,5 mkr  

 
Finansieringen gäller för fyra år (2020–2024).  De tjänster och stöd 
som ingår i förslaget har, enligt SKL, aldrig finansierats inom ramen 
för SKL:s ordinarie medlemsavgift. SKL har stöttat kommunerna i 
denna utveckling med stöd av överenskommelser mellan SKL och 
regeringen, tillfällig gemensam finansiering från kommunerna eller 
interna tillfälliga utvecklingsmedel. Efter 2016 är de omfattande 
överenskommelserna med staten, för utveckling inom socialtjänstens 
område, avslutade.  
 
Vidare skriver SKL att för att tjänsterna ovan ska kunna tillhanda-
hållas nationellt, med stöd av SKL, behöver merparten av kommu-
nerna anta rekommendationen. Om merparten av kommunerna av-
står från att anta rekommendationen kan SKL inte säkra att tjänster-
na och stödet som SKL tillhandahåller kommer att kunna erbjudas 
nationellt framöver. En stor del av kommunerna har redan tidigare 
betalat för bland annat senior alert och brukarundersökningar. 
 
 

Ekonomiska konsekvenser för Botkyrka 

Rekommendationen innebär en ungefärlig kostnad på 180 tkr totalt  
för Botkyrka beräknat 1,95 kr/invånare, varav majoriteten av  

                                                           
 
1 Kvalitetsregister för trycksår, munhälsa, benbrott, viktminskning samt blåsdysfunktion (används av 287 kommuner). 
2 Kvalitetsregister för verksamheter som vårdar personer i livets slut (används av 290 kommuner). 
3 Kvalitetsregister för personer med beteendemässiga och psykiska symtom vid demenssjukdom (används av 289 kommu-
ner).   
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kostnaderna rör vård- och omsorgsnämnden. Även socialnämnden  
och arbetsmarknads- och vuxenutbildningsnämndens områden be 
rörs av förslaget, främst kring uppföljning och analys av nationella  
brukarundersökningar. 
 
Ställningstagande gällande förslaget 

Kommundirektörerna i STORSTHLM har sedan tidigare uttalat sig 
samlat om att dessa tjänster bör ingå i den befintliga medlemsavgif-
ten som alla kommuner redan betalar och att SKL måste hantera 
detta inom befintlig budget. Botkyrka kommun delar den bedöm-
ningen och anser att SKL bör hantera kostnaden genom ompriorite-
ringar, på samma sätt som kommunerna behöver göra för att klara 
sina uppdrag. Botkyrka kommun anser att förslagets upplägg inte 
möjliggör flexibilitet för kommunerna då SKL valt att lägga ihop 
förslagets tre delar till ett sammantaget förslag. Botkyrka kommun 
hade istället önskat att SKL föreslagit tre valbara delar där kommu-
nerna kan välja att delta i de delar som är prioriterat för respektive 
kommun.  
 
För Botkyrka kommun är det delförslagen kring det fortsatta arbetet 
med kvalitetsregistren och nationell samordning av kunskapsstyr- 
ningen som är av största vikt. Det fortsatta arbetet med  
kvalitetsregistren är av stor vikt för kommunens kvalitetsarbete  
rörande vård och omsorg, främst inom vård- och omsorgsnämndens   
verksamheter men även verksamheter inom socialnämnden och ar 
betsmarknads- och vuxenutbildningsnämnden berörs. Nationell  
samordning av kunskapsstyrning är en förutsättning för att  
kommunerna tillsammans ska kunna arbeta för att tillhandahålla en  
mer jämlik, jämställd och evidensbaserad socialtjänst av hög  
kvalitet. Ett sådant samarbete är effektivt såväl ur ett ekonomiskt  
perspektiv som ur ett tidsperspektiv. Detta har hitintills inte 
fungerat ändamålsenligt i länet vad gäller spridning och förankring  
och behöver utvecklas vidare för att få genomslag. 
 
Det stöd som SKL tillhandhåller för genomförande, uppföljning och  
utveckling av nationella brukarundersökningar berör vård- och om-
sorgsnämnden, socialnämnden och arbetsmarknads- och vuxenut-
bildningsnämnden. De nationella brukarundersökningarna genom-
förs inom omsorgen om personer med funktionsnedsättning, individ- 
och familjeomsorgen och inom daglig verksamhet. Genom delta-
gandet ökar kommunernas möjlighet att jämföra sitt resultat med re-
sultatet i övriga kommuner, län och i riket i stort. 
 
Botkyrka kommun har deltagit i flera av undersökningarna sedan 
start och upplever dock svårigheter med att analysera och jämföra 
resultatet. Detta då frågorna är mycket generellt hållna och inte an-
passade till målgruppen i den utsträckning som är önskvärt. Detta 
kan vara en av anledningarna till den låga svarsfrekvensen i flera av 
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undersökningarna som också påverkar möjligheten till analys. Den 
digitala lösning som har använts har inte möjliggjort ett smidigt han-
terande av pappersenkäter vilket även det tros ha påverkat svarsfre-
kvensen negativt. Både socialnämnden och vård- och omsorgs-
nämnden har dock flera målsatta mått i mål och budget som vilar på 
dessa undersökningar och är därför beroende av ett fortsatt delta-
gande.  
 
Petra Oxonius Christina Almqvist 
Tf. omsorgsdirektör Kvalitetschef 
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Meddelande från styrelsen – Rekommendation till 
kommunerna om gemensam finansiering av ett mer samlat 
system för kunskapsstyrning i socialtjänstens verksamheter 
 
Ärendenr: 18/00295 

Förbundsstyrelsens beslut 

Styrelsen för Sveriges Kommuner och Landsting (SKL) har vid sammanträde den 14 
december 2018 beslutat: 
 

1. att rekommendera kommunerna att gemensamt, till SKL, finansiera viktiga 
förutsättningar för att arbeta evidensbaserat inom områdena uppföljning och 
nationell samordning till en kostnad av maximalt 19,5 mkr, vilket innebär ca 1,95 
kr/invånare i kommunen. Finansieringen gäller för fyra år (2020-2024).  

 
2. att kostnaden fördelas per kommun utifrån beräkningsmodellen för SKL:s 

medlemsavgift. Medlemsavgiften baseras på befolkningen i respektive kommun. 
De fyra största kommunerna får en rabatt på 10 procent.  

 
3. att en uttalad avsikt är att finansiering och organisering permanentas, där 

kommunerna så väl som staten bidrar långsiktigt. 
 

4. att i en skrivelse informera kommunerna om rekommendation samt be dem 
meddela SKL sitt ställningstagande till det samlade förslaget senast den 15 juni 
2019. 

 
Medlen till de olika delarna i förslaget kan vid behov och med god framförhållning 
omfördelas utifrån beslut i styrgruppen. Den föreslagna rekommendationen om 
gemensam finansiering med tillhörande lednings- och styrningsmodell kommer att gälla 
från 2020 förutsatt att tillräckligt många kommuner antar rekommendationen.   
 

Behov av ställningstagande från alla kommuner 

För att tjänsterna ovan ska kunna tillhandahållas nationellt med stöd av SKL behöver 
merparten av kommunerna anta rekommendationen. Av ställningstagandet ska det 
framgå om rekommendationen antas eller inte. Om merparten av kommunerna avstår 
från att anta rekommendationen kan SKL inte säkra att tjänsterna och stödet som SKL 
tillhandahåller kommer att kunna erbjudas nationellt framöver.  
 
För att SKL:s kansli ska kunna planera sitt arbete inför 2020 så behöver samtliga 



    

    
    

    

   

 

kommuner meddela SKL sitt ställningstagande avseende rekommendationen senast den 
15 juni 2018.  
 
Skicka din kommuns ställningstagande till registrator@skl.se med hänvisning till 
ärendenummer 18/00295. 
 

Bakgrund 

SKL:s kongress har beslutat att SKL ska stödja medlemmarna i arbetet för en jämlik, 
jämställd och evidensbaserad socialtjänst. Utgångspunkten är att bästa möjliga kunskap 
ska finnas tillgänglig vid varje möte mellan socialtjänstens personal och deras klienter. 
Det ska vara lätt att göra rätt och det ska finnas förutsättningar för lärande. 

De tjänster och stöd som ingår i förslaget har aldrig finansierats inom ramen för SKL:s 
ordinarie medlemsavgift utan SKL stöttat kommunerna i denna utveckling med stöd av 
överenskommelser mellan SKL och regeringen, tillfällig gemensam finansiering från 
kommunerna eller interna tillfälliga utvecklingsmedel. Efter 2016 är de omfattande 
överenskommelserna med staten, för utveckling inom socialtjänstens område, avslutade.  
SKL rekommenderade därför i juni 2016 kommunerna att gemensamt finansiera en 
stödfunktion på SKL för att bidra till en mer evidensbaserad socialtjänst under åren 
2017-2018. Det angavs i rekommendationen att SKL i slutet av 2018 skulle återkomma 
om hur den framtida organisationen och finansieringen för detta stöd skulle kunna 
utformas.  
 
En förändring som påverkat SKL:s arbete, med de områden som förslaget omfattar, är 
att de statsbidrag som förut var riktade till området nu, efter önskemål från 
kommunerna, är generella statsbidrag. Kommunerna kan själva prioritera hur dessa 
medel ska användas – tex. genom att i samverkan finansiera, driva och förvalta 
avgörande delar för kunskapsstyrning inom socialtjänsten.  
 
För områden där kommunerna ser behov av en hållbar och långsiktig samverkan, 
struktur och stöd krävs således nu en mer långsiktig finansiering, drift och förvaltning. 
Kommunerna behöver gemensamt identifiera och långsiktigt säkerställa finansiering för 
de verksamheter och funktioner de vill samverka kring och samordna tillsammans med  
SKL.  
 
Med dessa förutsättningar som utgångspunkt har SKL, i dialog med företrädare för 
medlemmarna, tagit fram ett förslag för att säkra en fortsatt gemensam utveckling för 
kunskapsstyrning inom socialtjänsten och den kommunala hälso- och sjukvården. 
 
Förslaget omfattar en samlad gemensam kommunal finansiering och medverkan i 
ledning och styrning av: 
 

• de kvalitetsregister som kommuner använder för kommunal hälso- och sjukvård 
inom främst äldreomsorg och om juridiska hinder undanröjs, möjlighet att 
utveckla andra register för socialtjänstens verksamheter. 

mailto:registrator@skl.se


    

    
    

    

   

 

• stöd för uppföljning och analys genom t.ex. brukarundersökningar och 
utveckling av gemensamma variabler för uppföljning av kvalitet och resultat. 

• nationell samordning för gemensam utveckling av kommunernas 
kunskapsstyrningssystem. 

 

Rekommendationen redovisas i bilaga 1. 

 

Sveriges Kommuner och Landsting 
 

 
Lena Micko 
Ordförande 
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 KUNSKAPSSTYRNING I SAMVERKAN - SOCIALTJÄNST OCH 

KOMMUNAL HÄLSO OCH SJUKVÅRD 

 
Förslag till SKL:s styrelse att ta beslut om en rekommendation till Sveriges 
kommuner om att gemensamt finansiera viktiga förutsättningar för 
kunskapsstyrning inom ett mer samlat system för kunskapsstyrning inom 
socialtjänsten och den kommunala hälso- och sjukvården.  

 

 

 

 
Förankrings- och beslutsprocess under 2018: 

1. Information till beredningen för socialpolitik och individomsorg 
och primärvård och äldreomsorg 19 april. 

2. Information och avstämning med Socialchefsnätverket 15 april, 
18 maj och 7 september. 

3. Information och avstämning med NSK-S 4 april,12 juni och 30 
augusti. 

4. Information till RSS-nätverket 14 mars och 12 september. 
5. Information till AU 14 juni.  
6. Information till beredningen för primärvård och äldreomsorg och 

överläggning med beredningen för socialpolitik och 
individomsorg 13 september. 

7. Överläggning om förändrad tidsplan för beredningen för 
socialpolitik och individomsorg 15 november. 

8. Information till kommundirektörsnätverket 22 november. 
9. Beslut i SKL:s styrelsen 14 december. 

Vårt dnr: 18/00295 
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Inledning  
Sveriges Kommuner och Landstings (SKL) kongress har beslutat att 
förbundet ska stödja medlemmarna i arbetet för en jämlik, jämställd och 
evidensbaserad socialtjänst. Kommunerna har under senare år, i högre 
grad än tidigare, börjat samverka i frågor kring kunskapsutveckling och 
kunskapsstyrning inom socialtjänstens område. Genom att gemensamt 
utveckla och etablera ett långsiktigt och hållbart stöd för 
kunskapsstyrning på olika nivåer i systemet skapas förutsättningar för att 
kunna tillhandahålla en mer jämlik, jämställd och evidensbaserad 
socialtjänst av hög kvalitet.  
 
Utgångspunkten är att bästa möjliga kunskap ska finnas tillgänglig vid 
varje möte mellan socialtjänstens personal och deras klienter. Det ska 
vara lätt att göra rätt och det ska finnas förutsättningar för lärande. 
 
Kunskapsstyrning omfattar de samverkande delarna; 

• Kunskapsstöd 
• Uppföljning och analys  
• Verksamhetsutveckling, lärande och ledarskap 

 
En effektiv och ändamålsenlig kunskapsstyrning ger förutsättningar för 
att socialtjänstens verksamheter har: 
• tillgång till bästa tillgängliga kunskap som också tillämpas. 
• möjligheter att kunna följa upp kvalitet och resultat samt att analysera 

dessa - genom användning av t.ex. kvalitetsregister, 
brukarundersökningar och gemensamma variabler för uppföljning.  

• brukarinflytande genom t.ex. brukarundersökningar. 
• att socialtjänstens verksamheter arbetar med ständiga förbättringar 

utifrån den kunskap som utvecklas genom uppföljning och analys av 
kvalitet och resultat.  
 

Nationell samverkan mellan kommuner (och även mellan kommuner och 
landsting) med stöd och samordning av SKL bör ske inom områden där 
samverkan är mer ändamålsenligt och effektivt än att varje huvudman 
gör arbetet var för sig. Nationella insatser utgår ifrån områden där det 
finns gemensamma utmaningar och där det bedöms troligt att 
gemensamma insatser effektivare kan bidra till målet om en jämlik och 
evidensbaserad socialtjänst.   
  
Nationellt gemensamma utvecklingsinsatser har skett och sker på flera 
områden. Till stora delar har arbetet utvecklats och bedrivits inom ramen 
för överenskommelser mellan staten och SKL, med stöd av tillfälliga 
centrala utvecklingsmedel inom SKL eller med tillfällig gemensam 
finansiering från kommunerna. Finansieringen har hittills varit av mer 
kortsiktig karaktär. För områden där kommunerna ser behov av en 
hållbar och långsiktig samverkan, struktur och stöd, krävs en mer 
långsiktig finansiering, drift och förvaltning. Kommunerna behöver 
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gemensamt identifiera och långsiktigt säkerställa finansiering för de 
verksamheter och funktioner de vill samverka kring och samordna med 
stöd av SKL.  
 
SKL rekommenderade i juni 2016 kommunerna att gemensamt finansiera 
en stödfunktion på SKL för att bidra till en mer evidensbaserad 
socialtjänst under åren 2017-2018. Det angavs i rekommendationen att 
SKL i slutet av 2018 skulle återkomma om hur den framtida 
organisationen och finansieringen för detta stöd skulle kunna utformas.  

Sedan rekommendationen antogs har behovet av kommunal 
medfinansiering ökat. En pådrivande faktor är fortlevnaden av de 
kvalitetsregister som kommunerna använder. Dessa register har 
finansierats av den sedan tidigare avslutade överenskommelsen om 
Bättre liv för sjuka äldre mellan SKL och staten samt av 
landstingen/regionerna. Idag finansieras samtliga kvalitetsregister av 
staten och landstingen/regionerna. Dock är de nationella anslagen för 
kvalitetsregister minskade från 2018. Detta har lett till att de 
kvalitetsregister som kommunerna använder (och som förvaltas av 
landstingen) är underfinansierade och därmed har svårigheter att bedriva 
sin verksamhet som tidigare.  
 
Med dessa förutsättningar som utgångspunkt har SKL, i dialog med 
företrädare för medlemmarna, tagit fram ett förslag för att säkra en 
fortsatt gemensam utveckling för kunskapsstyrning inom socialtjänsten 
och den kommunala hälso- och sjukvården. 

Förslaget omfattar en samlad gemensam kommunal 
finansiering och medverkan i ledning och styrning av: 

• de kvalitetsregister som kommuner använder för kommunal hälso- 
och sjukvård inom främst äldreomsorg och om juridiska hinder 
undanröjs, möjlighet att utveckla andra register för socialtjänstens 
verksamheter. 

• stöd för uppföljning och analys genom t.ex. brukarundersökningar 
och utveckling av gemensamma variabler för uppföljning av kvalitet 
och resultat. 

• nationell samordning för gemensam utveckling av kommunernas 
kunskapsstyrningssystem. 

Kostnaden beräknas till 19,5 mkr årligen. 

Varför behöver kommunerna finansiera detta? 
Dessa stöd och insatser har aldrig finansierats genom medlemsavgiften 
till SKL. Stöden har tidigare utvecklats med medel genom statliga 
överenskommelser samt genom tillfällig gemensam finansiering från 
kommunerna. Undantaget är brukarundersökningarna inom IFO och 
funktionshinderområdet samt utveckling av gemensamma variabler för 
uppföljning i socialtjänsten. Där har interna utvecklingsmedel från SKL 
avsatts under fem år, bl.a. för att utveckla och etablera dessa.  
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Efter 2016 är de omfattande överenskommelserna med staten, för 
utveckling inom socialtjänstens område, avslutade. Medlen som förut var 
riktade statsbidrag är nu, efter önskemål från kommunerna, generella 
statsbidrag. Kommunerna kan nu själva prioritera hur dessa medel ska 
användas – t.ex. genom att i samverkan finansiera och medverka i 
ledning och styrning av avgörande delar för kunskapsstyrning inom 
socialtjänsten.  
 
Sveriges landsting och regioner finansierar gemensamt 2018 sammanlagt 
116,5 mkr till SKL för motsvarande tjänster och stöd inom området 
kunskapsstyrning inom landsting/regioner: 

• Kvalitetsregister, Registercentrumorganisationerna och 
Kansliet för kvalitetsregister = 100 mkr. 

• Nationell patientenkät = 9,5 mkr.  
• Stödfunktion för att stödja etableringen av 

landstingens/regionernas gemensamma system för 
kunskapsstyrning = 7 mkr. 

 

Utöver ovanstående delar finansierar landstingen/regionerna i samverkan 
även andra tilläggsuppdrag inom kunskapsstyrningsområdet, så 
totalbeloppet är högre än ovan angivet. Det handlar t.ex. om stöd till 
uppföljning och analys (30 mkr/år), landstingens samverkansmodell för 
ordnat införande av läkemedel (16,2 mkr/år), Nationellt kliniskt 
kunskapsstöd (13,8 mkr/år), Nationella biobanksrådet (0,8 mkr/år) etc. 
Landstingen/regionerna finansierar därför ca totalt 177 mkr för att 
utveckla kunskapsstyrning utanför medlemsfinansieringen. 
 
Om samtliga ovan beskrivna kostnader (kunskapsstyrning för både 
kommun- och region/landsting) skulle läggas till på medlemsavgiften 
skulle det innebära att medlemsavgiften till SKL näst intill skulle behöva 
fördubblas. Det är inte heller ett alternativ att dessa tjänster och stöd 
inryms inom den befintliga medlemsavgiften då det skulle innebära en 
fullständig omprioritering av hela SKL:s uppdrag.  
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Förslag till beslut 
Förslaget omfattar en samlad gemensam kommunal finansiering och 
medverkan i ledning och styrning av: 

• de kvalitetsregister som kommuner använder för kommunal hälso- 
och sjukvård inom främst äldreomsorg och om juridiska hinder 
undanröjs, möjlighet att utveckla andra register för socialtjänstens 
verksamheter. 

• stöd för uppföljning och analys genom t.ex. brukarundersökningar 
och utveckling av gemensamma variabler för uppföljning av kvalitet 
och resultat. 

• nationell samordning för gemensam utveckling av kommunernas 
kunskapsstyrningssystem. 

 
Förslag till beslut: 

1. att rekommendera kommunerna att gemensamt, till SKL, 
finansiera viktiga förutsättningar för att arbeta evidensbaserat 
inom områdena uppföljning och nationell samordning till en 
kostnad av maximalt 19,5 mkr, vilket innebär ca 1,95 kr/invånare 
i kommunen. Finansieringen gäller för fyra år (2020-2024).  

 
1.a att kommunerna bidrar till finansieringen av de nationella 
kvalitetsregister som kommunerna använder, för att säkra 
uppföljningen av den kommunala hälso- och sjukvårdens 
kvalitet och resultat med 14,6 mkr årligen. Denna summa 
inkluderar medel för utveckling utöver förvaltning.  
1. b att kommunerna bidrar till finansieringen avseende stöd 
för systematisk uppföljning och analys av socialtjänstens 
kvalitet och resultat, genom t.ex. brukarundersökningar med 
2,4 mkr årligen. Denna summa inkluderar medel för 
utveckling utöver förvaltning. 
1. c att kommunerna genom finansiering bidrar till nationell 
samordning och stöd för att utveckla kunskapsstyrning inom 
socialtjänstens verksamheter med 2,5 mkr årligen. 
1.d att Stora AU som utgörs av arbetsutskotten för SKL:s 
socialchefsnätverk, Nationell samverkansgrupp för 
kunskapsstyrning i socialtjänsten (NSK-S) och nätverket för 
regionala samverkans- och stödstrukturer (RSS) tillsammans 
med SKL inledningsvis utgör en interimistisk styrgrupp för att 
leda arbetet.  

 
2. att kostnaden fördelas per kommun utifrån beräkningsmodellen 

för SKL:s medlemsavgift. Medlemsavgiften baseras på 
befolkningen i respektive kommun. De fyra största kommunerna 
får en rabatt på 10 procent.  
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3. att en uttalad avsikt är att finansiering och organisering 
permanentas, där kommunerna så väl som staten bidrar 
långsiktigt. 

 
4. att i en skrivelse informera kommunerna om rekommendation 

samt be dem meddela SKL sitt ställningstagande till det samlade 
förslaget senast den 15 juni 2019. 

 

Medlen till de olika delarna kan vid behov och med god framförhållning 
omfördelas utifrån beslut i styrgruppen.  

För att tjänsterna ovan ska kunna tillhandahållas nationellt med stöd av 
SKL från 2020 behöver merparten av kommunerna anta 
rekommendationen. Av ställningstagandet ska det framgå om 
rekommendationen antas eller inte.  

Om merparten av kommunerna avstår från att anta rekommendationen 
kan SKL inte säkra att tjänsterna och stödet som SKL tillhandahåller 
kommer att kunna erbjudas nationellt framöver. Den föreslagna 
rekommendationen om gemensam finansiering med tillhörande lednings- 
och styrningsmodell kommer att gälla från 2020 förutsatt att tillräckligt 
många kommuner antar rekommendationen.   
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Uppföljning och analys 
Nationella kvalitetsregister som kommunerna använder  
Kvalitetsregister är en källa för uppföljningen av kvalitet och effektivitet 
inom kommunernas hälso- och sjukvård och en viktig del av 
kunskapsstyrningen. Genom att skapa långsiktighet och stabilitet ges 
möjlighet till utveckling av det nationellt gemensamma arbetet utifrån 
kommunernas och landstingens/regionernas behov. 
 
Kommunerna skulle genom gemensam finansiering få ökat inflytande 
över vilka register de önskar finansiera samt om juridiska hinder 
undanröjs en eventuell utveckling av andra register för socialtjänstens 
verksamheter.  
 
De kvalitetsregister som 2018 finansieras av stat och landsting/regioner 
och som kommunerna använder, och som därmed omfattas av förslaget 
är:  

• Senior alert – kvalitetsregister för trycksår, munhälsa, benbrott, 
viktminskning samt blåsdysfunktion (används av 287 kommuner)  

• Svenska palliativregistret – kvalitetsregister för verksamheter som 
vårdar personer i livets slut (används av 290 kommuner)  

• BPSD-registret – kvalitetsregister för personer med 
beteendemässiga och psykiska symtom vid demenssjukdom 
(används av 289 kommuner)  

• SveDem – kvalitetsregister för en god demensvård (används av 
63 kommuner)  

• Rikssår – kvalitetsregister för svårläkta sår (används av 60 
kommuner) 

 
Beräknad kostnad årligen: 14,6 mkr inkl. utveckling. 
 

Stöd till uppföljning och analys genom t.ex. 
brukarundersökningar och utveckling av gemensamma 
variabler för uppföljning av kvalitet och resultat 
Brukarundersökningar är ett stöd för uppföljning och analys och är ett av 
flera verktyg, i kommunernas systematiska kvalitetsarbete. 

 
De tjänster som omfattas av förslaget är för närvarande förvaltning och 
utveckling av nationella brukarundersökningar inom socialtjänsten:  

1. Brukarundersökningar inom individ- och familjeomsorg:  
• myndighetsutövning inom social barn- och ungdomsvård, 

missbruks- och beroendevård samt ekonomiskt bistånd (143 
kommuner är anmälda till 2018 års undersökning jämfört med 
87 kommuner 2017. 50 av dem använder för första gången ett 
gemensamt webbenkätverktyg för undersökningen).  
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• ensamkommande barns boendesituation, d.v.s. om 
utförarverksamheter, både kommunala och privata aktörer (60 
kommuner och åtta privata aktörer 2018 jämfört med 22 
kommuner i  pilotundersökningen 2017).  

2. Brukarundersökning inom funktionshinderområdet:  
• utförarverksamheter inom LSS och socialpsykiatri, både 

kommunala och privata aktörer (hittills är 120 kommuner och 
sex privata aktörer anmälda för 2018 jämfört med 102 
kommuner och åtta privata aktörer 2017).  

 
Deltagande kommuner och privata utförare betalar idag en avgift för 
användningen av de webbenkätverktyg som används i undersökningarna. 
Ett mer ändamålsenligt och gemensamt webbenkätverktyg skulle 
behövas upphandlas för insamling och hantering av data i nationella 
undersökningar som genomförs från 2020 och framåt. Kostnader för 
upphandling, förvaltning, samordning, stöd och utveckling av 
brukarundersökningarna ingår i förslaget. Utöver det tillkommer en 
kostnad per enkät. 2018 är kostnaden per besvarad enkät inom 
funktionshinderområdet 30 kr. Samma prismodell används också för 
Nationell patientenkät (NPE), där landstingen/regionerna, utöver 
finansiering för förvaltning och utveckling av NPE, också betalar ett pris 
per enkät. Detta beroende på variationerna i antal patienter och 
omfattning av undersökningarna i olika landsting/regioner samt dess 
påverkan av arbetsinsats och kostnad för att administrera 
undersökningen. I dagsläget är priset per enkät i NPE drygt 17 kronor.  

 
Beräknad kostnad årligen: 2,4 mkr inkl. utveckling. 



 
 9 

Nationell samordning för 
gemensam utveckling av 
kunskapsstyrning  
För att kunna tillhandahålla en mer jämlik, jämställd och evidensbaserad 
socialtjänst av hög kvalitet är det en förutsättning att landets kommuner 
arbetar tillsammans. Ett sådant samarbete är effektivt såväl ur ett 
ekonomiskt perspektiv som ur ett tidsperspektiv. Genom en nationell 
samordning och stöd från SKL kan kommunerna tillsammans med SKL 
generera ett mervärde för kommunernas socialtjänst och hälso- och 
sjukvård.  
 
För kommunerna innebär denna samordning inte bara en ökad effektivitet 
utan även att kommunerna får inflytande över den nationella 
samordningen. Den samordning som omfattas av förslaget innebär en 
vidareutveckling av:  

• Samordning mellan kommuner, RSS, SKL och myndigheter  
(i Partnerskapet).  

• Stöd till och utveckling av arbetet i NSK-S.  

• Samordning av Huvudmannagruppen för huvudmännens talan 
med Rådet för styrning med kunskap.  

• Förutsättningarna att arbeta evidensbaserat, så att 
kommunerna tillsammans med stöd av SKL kan utveckla ett 
gemensamt system för kunskapsstyrning inom socialtjänstens 
verksamheter.  

• Samordning med landsting/regioners gemensamma system för 
kunskapsstyrning, i nuläget med fokus på de nationella 
programområden för psykisk hälsa samt barn och unga.  

 
Samordningen och stödet som SKL kan erbjuda innebär att SKL planerar 
och tillsammans med medlemmarna bereder och genomför samordning, 
stöd och gemensam utveckling. Samordningen, stödet och utvecklingen 
av detta innebär behov av både fysiska och digitala möten. Att de olika 
nätverken som ansvarar för socialtjänstens kunskapsutveckling träffas 
och gemensam driver på frågan är en förutsättning för att ta steg framåt 
tillsammans. Kostnaden nedan inkluderar både personal och 
möteskostnader. I dag finansieras nationell samordning på det här 
området både av tillfällig gemensam finansiering från kommunerna och 
genom medlemsavgiften. Till exempel finansieras möten med 
utvecklingsledare inom de olika sakområdena kopplat till socialtjänstens 
kunskapsstyrning samt samordning av dessa genom medlemsavgiften.  
 
Beräknad kostnad årligen: 2,5 mkr. 
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Bättre insatser för brukare 
och bättre förutsättningar för 
huvudmännen 
Nedan redovisas exempel på resultat som har uppnåtts genom 
kvalitetsregister, nationella brukarundersökningar samt nationell 
samordning: 

• Mellan 2009 och 2015 har läkningstiden för svårläkta sår minskat 
med 63 procent från 146 dagar i snitt till 53 dagar (Rikssår). En 
halvering av kostnaderna för behandling per läkt sår har skett.  

• Mellan 2011 och 2015 minskade trycksåren från 14,3 procent till 7,5 
procent (Senior alert). 

• Brukarundersökningar har gett ett 100-tal kommuner förutsättningar 
att bedriva förbättringsarbete utifrån jämförbara mått och ny kunskap 
om hur brukarna upplever kvaliteten i verksamheterna. Ca 20 000 
brukare har fått möjligheten att tala om hur de upplever kvaliteten i 
socialtjänstens verksamheter. 

• NSK-S har inlett ett arbete med att på ett systematiskt sätt kartlägga 
kommunernas behov av kunskapsstöd. 

• Kommunerna har genom NSK-S och Huvudmannagruppen påverkat 
de statliga myndigheternas arbete med kunskapsstyrning t.ex. 
avseende förvaltning och vidareutveckling av Kunskapsguiden.se och 
inledd förstudie avseende den kommunala hälso- och sjukvården. 

• Kommunerna har genom NSK-S samverkat med 
landstingen/regionerna i kunskapsstyrningsfrågor inom områden där 
kommuner och landsting behöver agera gemensamt, t.ex. psykisk 
hälsa. 
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En önskan om medverkan 
från samtliga kommuner 
 
Förslaget innebär att kommunerna långsiktigt (fyra år inledningsvis) 
säkerställer och gemensamt finansierar viktiga förutsättningar för att 
tillsammans kunna utveckla en mer kunskapsbaserad och jämlik 
socialtjänst och kommunal hälso- och sjukvård med stöd av SKL.  

För att tjänsterna ovan ska kunna tillhandahållas nationellt med stöd av 
SKL behöver merparten av kommunerna anta rekommendationen. Om 
merparten av kommunerna avstår från att anta rekommendation kan SKL 
inte säkra att tjänsterna och stödet som SKL tillhandahåller kommer att 
kunna erbjudas nationellt framöver.  
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Ledning och styrning av det 
gemensamt finansierade 
delarna 
Inledningsvis kommer en styrgrupp tillsättas bestående av Stora AU och 
SKL. Stora AU består av arbetsutskotten för nätverket för RSS, SKL:s 
socialchefsnätverk och NSK-S. Denna styrgrupp får mandat att föreslå en 
permanent styrmodell för de gemensamt finansierade delarna.  
 
När det gäller styrning och ledning avseende de nationella 
kvalitetsregister som kommunerna använder bör kommunföreträdare  
inkluderas i den befintliga ledningsfunktionen som idag består av 
landstingen/regionerna och staten. Under förutsättning att kommunerna 
antar rekommendationen och tillser medel till de kvalitetsregister som de 
använder, kommer ledning och styrning för nationella kvalitetsregister 
kompletteras med det kommunala perspektivet och kompetensen.  
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Lönesatsningar för år 2020 

 

Beslut 
Utskottet Botkyrka som organisation beslutar att överlämna ärendet till 
kommunstyrelsens budgetberedning för fortsatt beredning i arbetet med Mål 
och budget 2020 med flerårsplan 2021–2023.  
 
Sammanfattning 
En sammanhållen beredningsprocess för kommunens övergripande 
kompetensförsörjning antogs av kommunstyrelsen 2017-10-09, §202. Syftet 
med att inrätta en sådan sammanhållen beredningsprocess var att effektivisera 
flera parallella processer.  
 
Inför mål- och budget 2020 med flerårsplan 2021–2023 har nämnderna tagit 
fram kompetensförsörjningsplaner som lyfter förvaltningarnas utmaningar och 
behov. Kompetensutveckling och lönebildning är två viktiga delar i 
kompetensförsörjningen där man som nämnd också kan beskriva behov av 
medel utöver ram. 
 
I detta ärende lyfts nämndernas behov av medel utöver ram för lönesatsningar, 
utifrån respektive kompetensförsörjningsplan.  
Behov av kompetensutveckling utöver ram samt nämndernas 
kompetensförsörjningsplaner bereds i separat ärende KS/2019:321. 
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i tjänsteskrivelse 
KS/2019:320.  
 
Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och finner att 
utskottet beslutar i enlighet med ordförandeförslaget. 
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Lönesatsningar för år 2020  

 
Förslag till beslut 

Utskottet Botkyrka som organisation beslutar att överlämna ärendet till 
kommunstyrelsens budgetberedning för fortsatt beredning i arbetet med Mål 
och budget 2020 med flerårsplan 2021–2023.  
 

Sammanfattning 

En sammanhållen beredningsprocess för kommunens övergripande kompe-
tensförsörjning antogs av kommunstyrelsen 2017-10-09, § 202. 
Syftet med att inrätta en sådan sammanhållen beredningsprocess var att ef-
fektivisera flera parallella processer.  
 
Inför mål- och budget 2020 med flerårsplan 2021–2023 har nämnderna tagit 
fram kompetensförsörjningsplaner som lyfter förvaltningarnas utmaningar 
och behov. Kompetensutveckling och lönebildning är två viktiga delar i 
kompetensförsörjningen där man som nämnd också kan beskriva behov av 
medel utöver ram. 
 
I detta ärende lyfts nämndernas behov av medel utöver ram för lönesats-
ningar, utifrån respektive kompetensförsörjningsplan.  
Behov av kompetensutveckling utöver ram samt nämndernas kompetensför-
sörjningsplaner bereds i separat ärende KS/2019:321.   
 
Ärende 

Bakgrund 

I Mål och budget 2020 med flerårsplan 2020–2023 finns i anslaget för 
kommunstyrelsens förfogande 6 miljoner kronor avsatt årligen för särskilda 
lönesatsningar. 
 
I nämndernas kompetensförsörjningsplaner har fyra förvaltningar lämnat fö-
reslagna lönesatsningar utöver ram för år 2020: 
 
För 2020 är behoven: 
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- Utbildningsförvaltningen: 10 552 500 kronor inkl. PO-avgifter. 
- Vård- och omsorgsförvaltningen: 1 561 263 kronor inkl. PO-avgifter. 
- Socialförvaltningen: 3 000 000 kronor inkl. PO-avgifter. 
- Kultur- och fritidsförvaltningen 768 108 kronor inkl. PO-avgifter. 
 
Totalt: 15 881 871 kronor 
 
Sammanställning av nämndernas behov utöver ram för 2020 

 

 Utbildningsförvaltningen 

 Förskolelärare, ca 135 medarbetare i genomsnitt 1500 kronor. Kost-
nad: 3 780 000 kronor inklusive PO-avgifter.  
 

 Grundlärare, ca 60 medarbetare i genomsnitt 1000 kronor. Kostnad: 
1 260 000 kronor inklusive PO-avgifter. 
 

 Lärare, ca 200 medarbetare i genomsnitt 1000 kr. Kostnad: 4 200 000 
kronor inklusive PO-avgifter. 

 
 Lärare, ca 10 medarbetare, förkortad arbetstid. Kostnad ca: 1 260 000 

kronor inklusive PO-avgifter (plus eventuell pensionsavsättning till 
tjänstepension). 

 
 Speciallärare, ca 5 medarbetare, stimulansbidrag (studiestöd) på 1000 

kronor. Kostnad: 52 500 kronor inklusive PO-avgifter. 
   

 

Vård- och omsorgsförvaltningen 

 
 Biståndsbedömare, 37 medarbetare, i genomsnitt 1500 kronor. Kost-

nad: 926 739 kronor inklusive PO-avgifter. 
 

 Sjuksköterskor, 38 medarbetare, i genomsnitt 1000 kronor. Kostnad, 
634 524 kronor inkl. PO-avgifter. 

 
 
Total kostnad för Vård- och omsorgsförvaltningen behov inför 2020: 
3 557 000 kronor inkl. PO-avgifter. 

 
 

Socialförvaltningen 
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 Socialsekreterare, 100 medarbetare, i genomsnitt 634 kronor. Kost-
nad: 1 000 000 kronor inklusive PO-avgifter. 

 
 Chefer, 34 medarbetare, i genomsnitt 3730 kronor. Kostnad: 2 000 000 

kronor inklusive PO-avgifter. 
 

 
Total kostnad för Socialförvaltningen äskanden inför 2020: 3 000 000 kro-
nor inkl. PO-avgifter. 

 
Kultur- och fritidsförvaltningen 
 

 Bibliotekarier, 29 medarbetare i genomsnitt 1 000 kronor. Kostnad: 
484 242 kronor inklusive PO-avgifter. 

 
 Badpersonal, 17 medarbetare i genomsnitt 1 000 kronor. Kostnad: 

283 866 kronor inklusive PO-avgifter. 
 

 
Total kostnad för Kultur- och fritidsförvaltningen äskanden inför 2020: 768 
108 kronor inkl. PO-avgifter. 
 
För samtliga yrkesgrupper finns statistik avseende 2018 i bilaga 2.  
 

Kommunledningsförvaltningens bedömning 

Utifrån förvaltningarnas behov av medel utöver ram för lönesatsningar gör 
kommunledningsförvaltningen med utgångspunkt i jämförelsestatistik för 
medianlön (se bilaga 2) förvaltningarnas kompetensförsörjningsplaner med 
analyser över personalförsörjningsbehov samt bristindex (se bilaga 3), be-
dömningen att fördela kommunstyrelsens medel på 6 000 000 kronor till 
nedanstående yrkesgrupper per förvaltning: 

 
Utbildningsförvaltningen:  
Förskolelärare, summa: 3 438 737 kronor inkl. PO-avgifter.  
Medlen beviljas för Förskolelärare. Behov av medel för Grundlärare, Lä-
rare och Speciallärare beviljas ej då lönestatistik bekräftar ett rimligt 
marknadsläge.  

 
Vård- och omsorgsförvaltningen:  
Biståndsbedömare, summa: 926 739 kronor inklusive PO-avgifter.  
Sjuksköterskor, summa:  634 524 kronor inkl. PO-avgifter. 
Medlen beviljas för alla begärda grupper. Biståndsbedömare och Sjukskö-
terskor.   
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Socialförvaltningen:  
Socialsekreterare, summa 1 000 000 kronor inkl. PO-avgifter.  
Behov av medel för chefer beviljas ej då lönestatistik bekräftar ett rimligt 
marknadsläge. 
 
Kultur- och fritidsförvaltningen: 
Behov av medel för bibliotekarier och badpersonal beviljas ej då lönesta-
tistik bekräftar ett rimligt marknadsläge. 
 
Total fördelning motsvarande: 6 000 000 kronor.  
 

 
 
 
XX Ingrid Wibom 
Kommundirektör HR-direktör 
 
 
Bilagor 
1. Sammanställning över förvaltningarnas behov inför särskilda lönesats-

ningar 2020. 
2. Statistik över berörda yrkesgrupper  
3. Bristindex 
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Bilaga 1. Sammanställning över förvaltningarnas behov inför 
särskilda lönesatsningar 2020. 

 
 

Utbildningsförvaltningen. 
 
Förskollärare i förskolor i socioekonomiskt svaga områden 

För att öka andelen legitimerade förskollärare i förskolor i socioekonomiskt svaga 

områden vill förvaltningen göra en lönesatsning på denna grupp.  En lönesatsning 

förväntas både attrahera fler förskollärare till förskolorna samt ökar incitamenten för 

befintliga förskollärare att arbeta vidare i Botkyrka. Fler förskollärare per förskola 

bidrar både till en ökad kvalitet i undervisningen och ökad attraktionskraft då förskol‐

läraren får kollegor att samverka och dela ansvaret med. I dagsläget har flera försko‐

lor få förskollärare vilket innebär ett ökat ansvar för dessa förskollärare. Detta moti‐

verar ett högre löneläge.  

Lönesatsningen upplägg och omfattning 

1. Lönesatsning förskollärare på förskolor med de tio högsta värdena i socioekono‐

miskt index, dvs de förskolor som bedöms har svårast förutsättningar. En högre till‐

delning i löneöversynen för förskollärare i dessa förskolor (med ca 70 förskollärare) 

om i snitt 1500 kr skulle innebära en årlig ökad lönekostnad om 1 890 000 kr. Fördel‐

ning sker till dessa förskolor i proportion till förskolans storlek och antal förskollä‐

rare. 

Alt:  

2. Lönesatsning förskollärare på förskolor med de 20 högsta värdena i socioekono‐

miskt index, dvs förskolor som bedöms ha svårast förutsättningar: En högre tilldel‐

ning i löneöversynen för förskollärare i dessa förskolor (ca 135 förskollärare) om i 

snitt 1500 kr skulle innebära en årlig ökad lönekostnad om 3 780 000. Fördelning 

sker till dessa förskolor i proportion till förskolans storlek och antal förskollärare. 
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Grundlärare med inriktning mot fritidshem – ok! 

Från 1 juli 2019 höjs legitimationskraven inom fritids. För att få undervisa i fritids 

krävs då lärarlegitimation (grundlärare med inriktning mot fritidshem eller motsva‐

rande). Botkyrka har idag, precis som flertalet kommuner i Stockholms län en låg 

andel legitimerade lärare inom fritids. Andel behöriga fritidspedago‐

ger/¬motsvarande av alla tillsvidareanställda var 2017 enbart 25% vilket är en grad‐

vis minskning som skett de senaste åren.  

Med anledning av en förväntad ökad konkurrens om lärare med inriktning mot fritids 

efter att legitimationslagstiftningen trätt i kraft ser vi ett behov av att satsa på denna 

grupp för att kunna erbjuda konkurrenskraftiga löner. Idag är löneläget för kommu‐

nens Fritidspedagoger (som kommer att ersättas av titeln Lärare med inriktning mot 

fritidshem) förhållandevis lågt och de tio procent med lägst löner ligger betydligt 

lägre än våra kringliggande kommuner. Det nya legitimationskravet som innebär att 

legitimation krävs för att få undervisa bedöms dessutom medföra att ansvarsnivån 

ökar för de medledare som innehar legitimation.  

Årlig ramhöjande kostnad från 2020: 

Förvaltningen bedömer utifrån framtagen statistik i KOLL att ca 60 personer kommer 

att uppfylla kraven för att kunna anställas som grundlärare mot fritidshem från 1 juli 

2019. En lönesatsning på i genomsnitt 1000 kr per person skulle innebära en årlig 

ramhöjande kostnad på 1 260 000 kr. Medlen fördelas i samband med löneöversyn 

2020 vilket medför att det inte blir en helårskostnad för 2020. 

 

 

Speciallärare inom Särskola 

För att vara behörig att bedriva undervisning i särskolans olika verksamheter krävs 

från år 2021 en behörighetsgivande lärar‐ eller förskollärarexamen och en speciallä‐

rarexamen. Speciallärarexamen ska ha inriktning mot utvecklingsstörning. Andel 

lärare med specialpedagogisk utbildning i grundsärskolan är 17 procent och motsva‐

rande siffra för gymnasiesärskolan var 13 procent vilket gör att förvaltningen ser ett 

behov av att fler lärare påbörjar en speciallärarutbildning med inriktning utvecklings‐
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störning. Detta är en påbyggnadsutbildning utöver lärarexamen på 90hp. För att få 

fler av Botkyrkas lärare att genomföra denna utbildning och därefter arbeta i särsko‐

lan vill förvaltningen kunna ge någon form av stimulansbidrag för de lärare som läser 

påbyggnadsutbildningen samt ett lönepåslag efter avslutad utbildning om personen 

anställs inom särskolan. 

Kostnad:  

Kostnad 2020: 52 500 kr 

Kostnad 2021: 157 500 kr 

Kostnad 2022: 367 500 kr 

Kostnad 2023: 367 500 kr 

 

Antagandet i förslaget är att fem lärare startar påbyggnadsutbildningen årligen med 

kursstart på höstterminerna. Ett stimulansbidrag (studiestöd) på 1000 kr i månaden 

under studietiden på tre terminer och därefter lönetillägg på 2000 kr under första 

anställningsåret/efter ett års anställningstid som speciallärare i särskolan.  

 

Lönesatsning lärare med lång anställningstid i Botkyrka  

Lärare har under de senaste åren haft en generellt god löneutveckling. Lärarlönelyf‐

tet och kommunens egen satsning på 1200 kr per lärare är exempel på satsningar 

som bidragit till detta. En ytterligare faktor är att lärarbristen har skapat en konkur‐

renssituation där den som bytt arbete till annan huvudman i högre grad än andra har 

kunnat påverka sin löneutveckling utöver årlig löneöversyn. För att de lärare som har 

arbetat länge i kommunen inte ska halka efter föreslås en extra lönesatsning på 

denna grupp. Kriterierna för att vara aktuell bör vara:  

tillsvidareanställd som leg lärare/förskollärare med en anställningstid som legitime‐

rad lärare/förskollärare i minst 10 år i Botkyrka kommun, över 55 år, samt en låg lön i 

jämförelse med lönenivån för yrkeskategorin i Botkyrka. Personen ska därutöver 

bedömas ha en god prestationsnivå. Lönesatsningen är därmed av lönejusterande 

karaktär. Enligt framtagen statistik i lönesystemet finns ca 200 lärare/förskollärare 

som är över 55 år och har en anställningstid om minst 10 år.  

Kostnad 
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En lönesatsning på i genomsnitt 1000 kr för 200 personer skulle innebära en årlig 

ramhöjning  på 4 200 000 kr. Medlen fördelas i samband med löneöversyn 2020 vil‐

ket medför att det inte blir en helårskostnad för 2020. 

 

Förkortad arbetstid med lönekompensation 

Som komplement till lönesatsningen till lärare/förskollärare med lång anställningstid 

vill förvaltningen se över möjligheten att kunna erbjuda äldre medarbetare att vara 

kvar i arbete på deltid men utan att de ekonomiska konsekvenserna blir för stora.  

Förslag: 

En vedertagen modell kallad 80/90/100 innebär 80% arbete, 90 % lön och 100% 

pensionsavsättning till tjänstepension. Denna eller liknande möjlighet skulle erbjudas 

medarbetare inom våra största bristyrken och beslutats individuellt efter ansökan. 

Det finns ingen garanti för att bli beviljad denna lösning. Förslag är att denna lösning 

kan vara aktuell under högst två‐tre års tid för medarbetare över en viss ålder, t ex 

64 år och med en viss anställningstid. Hänsyn tas här till pensionslagstiftning. Ny lag 

om ändrad pensionsålder förväntas under 2019 vilket kan påverka förslaget. Förvalt‐

ningen behöver en fördjupad utredning för att kunna ta fram ett förslag. Kostnads‐

beräkningen nedan bygger på en övergripande preliminär bedömning av kostnader. 

Kostnad 

Förväntad kostnad för tio personer med förkortad anställningstid innebär det en årlig 

kostnad om 1 260 000 kr (840 000 kr plus eventuell pensionsavsättning till tjänste‐

pension som behöver räknas på specifikt då pensionsavsättningen varierar beroende 

på bl a lön och anställningstid). För 2020 förväntas en halvårseffekt. Kostnadsuträk‐

ningen baseras på en lön på 40 000 kr/månad. 

 

Vård‐ och omsorgsförvaltningen 

För att säkra kompetensförsörjningen av biståndsbedömare över tid ser vi be-
hov av fortsatta lönesatsningar för denna grupp. Den särskilda satsning som 
görs 2019 täcker endast delar av redan konstaterade skillnader. För att stå oss i 
konkurrensen mot andra arbetsgivare för denna svårrekryterade grupp är den 
av största vikt att prioritera.  
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 Biståndsbedömare 
Individer 37 st. 
Ökning 1 500 kr/ind.  
Total kostnad/mån 55 500 kr 
  
PO-avgift (39,15 %) 21 728 kr 
Total kostnad/mån inkl. 
PO 

77 228 kr 

  
Årskostnad inkl. PO 926 739 kr 
 
3.2 Lönesatsning för sjuksköterskor 

För att säkra kompetensförsörjningen av sjuksköterskor över tid och för att 
Botkyrka ska stå sig i konkurrensen med andra arbetsgivare, ser förvaltningen 
behov av fortsatta lönesatsningar för denna grupp 
 
 Sjuksköterskor  
Individer 38 st. 
Ökning 1 000 kr/ind. 
Total kostnad/mån 38 000 kr 
  
PO-avgift (39,15) 14 877 kr 
Total kostnad/mån inkl. PO 52 877 kr 
  
Årskostnad inkl. PO 634 524 kr 
 
3.3 Total kostnad lönesatsning 2020 

Totalt äskande lönesatsning 2020  1 561 263 kr 
 

 

Socialförvaltningen  

Särskilda äskanden för lönesatsning utöver ram 2020 
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Socialförvaltningen ser fortsatt stora utmaningar med att rekrytera kompetenta 
medarbetare och chefer.  
 
Rekryteringsläget för erfarna medarbetare bedöms under kommande period 
som fortsatt svårt. Till detta tillkommer ett antal pensionsavgångar bland för-
valtningens mest erfarna medarbetare inom bristyrkeskategorin socialsekrete-
rare. För att skapa stabila arbetsgrupper där kompetens och erfarenhet säker-
ställer rättssäkerhet och medborgarens fokus behöver förvaltningens mest er-
farna medarbetare prioriteras särskilt kommande år.  
 
För att behålla attraktionskraft och kunna mäta oss med konkurrenterna på den 
allt tuffare marknad som råder behöver även förvaltningens chefslöner höjas. 
Vi ser idag stora utmaningar i att tillsätta kompetenta chefer på samma eller 
lägre lönenivå som chefen som slutat haft. Detta ger en påverkan på total löne-
budget under året och förvaltningen måste räkna med viss löneglidning i sam-
band med nyrekrytering av chefer för att lyckas tillsätta uppkomna vakanser. 
För att inte riskera att tappa befintliga chefer skulle en lönesatsning, utöver 
satsning vid nyrekrytering, behöva göras. Marknaden har under de senaste åren 
drivit upp socialsekreterarlönerna i en betydligt snabbare takt än chefslönerna. 
På grund av detta har gapet mellan dessa grupper minskat. Vi ser idag utma-
ningar i att motivera anställda att utvecklas vidare och ta ett chefsansvar då 
löneskillnaden mellan chef och medarbetare inte motsvarar det ökade ansvaret. 
Detta påverkar vår möjlighet att rekrytera erfarna medarbetare internt till att 
påbörja chefskarriärer likväl som möjligheten att attrahera externa sökanden.    
 
Mot bakgrund av detta äskar socialförvaltningen för år 2020 särskilda medel 
utöver ram: 
 
1 000 000 kronor för att justera löner för erfarna medarbetare med mångårig 
kompetens inom förvaltningens mest svårrekryterade yrken. Ca 100 medarbe-
tare (beräknat på PO 31,42%) skulle med detta påslag erhålla en genomsnittlig 
månatlig ökning på 634 kronor utöver ordinarie fördelning.  
 
2 000 000 kronor för att korrigera Socialförvaltningens 34 befintliga chefslöner 
till en attraktiv och konkurrenskraftig nivå. Detta skulle innebära en genom-
snittlig löneökning på  3730 kronor per chef (PO 31,42%).   
 
Totalt äskas 3 000 000 kronor för att justera löneläge för erfarna medarbetare 
samt chefer inom Socialförvaltningen.  
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Kultur‐ och fritidsförvaltningen  
 

För badpersonal och bibliotekarier behövs det ett tillskott utöver ram för att vi 
som förvaltning ska ha en chans att behålla de dedikerade medledare vi har 
och, om de väljer att lämna oss, kunna rekrytera nya medledare med efterfrå-
gad kompetens. 
För 2020 är det av största vikt att förvaltningen får ta del av ytterligare medel 
för att kunna höja bibliotekariers och badpersonals löner för att bättre spegla 
komplexiteten i yrket samt för att behålla dem inom förvaltningen och kom-
munen. 
 
Bibliotekarier (ca 29 st.). Höjning med 1 000 kronor (kostnad 484 242 kronor 
inklusive PO) utöver de möjligheter vi har inom förvaltningen. 
 
Badpersonal (ca 17 st.). Höjning med 1 000 kronor (kostnad 283 866 kronor 
inklusive PO) utöver de möjligheter vi har inom förvaltningen. 
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Kommunledningsförvaltningen  

 
Referens 

 
Mottagare 

Per Sjödin 
Selin Göker  
 
 
 
 
 
 

Utskottet Botkyrka som Organisation 
Kommunstyrelsen 

Bilaga 2 - Lönestatistik  

 
 
 
 
 
Medianlöner 2018 
Källa: Lönelänken (Sveriges Kommuner och landsting) 

 
YRKESGRUPP   BOTKYRKA  SÖDERTÖRNS 

KOMMUNERNA 

KOMMUNER I 

STOCKHOLMS LÄN 

Sjuksköterska 

‐ Geriatriksjuksköterska  

‐ Skolsjuksköterska  

 

 

39 275 

40 500 

38 000 

39 550 

39 221 

39 500 

Lärare 

‐ Förskolelärare 

‐ Grundskola årskurs F‐3 

‐ Gymnasium 

‐ Speciallärare 

 

35 000 

37 750 

39 700 

41 000 

34 403 

38 000 

39 500 

40 650 

34 816 

38 749 

40 000 

41 821 

Chefer –  

Socialförvaltningen 

B‐ chefer 

C‐ chefer  

 

 

64 100 

50 050 

 

64 100 

50 000 

 

66 000 

52 600 
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Badpersonal/Badmästare  26 350  25 285  24 950 

Bibliotekarie   30 750  30 375  31 000 

Socialsekreterare  35 000  36 000  36 000 

Biståndsbedömare  33 200 33 500 33 300 
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Per Sjödin 
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Kommunstyrelsen 

 

Bilaga 3, Bristyrken, Bristindex (rapport 2018) 

1. Specialistsjuksköterskor (4,89‐bristindex) 

2. Sjuksköterskor (4,81) 

3. Förskolelärare (4,88‐) 

4. Systemanalytiker, IT‐ arkitekter (4,77) 

5. Speciallärare och specialpedagoger (4,75) 

6. Socialsekreterare (4,66) 

7. Anläggningsarbetare (4,55) 

Ovanstående yrkesgrupper är i enlighet med Arbetsförmedlingens bristindex. 

Vad är bristindex? Jo, den är mellan 0‐5 och mäter brist på arbetskraft base‐

rad på arbetsförmedlingskontorens bedömning utifrån olika undersökningar 

med 13 000 arbetsgivare)  
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§ 23 

Revidering av Medledar- och arbetsmiljöpolicy  

 
Beslut 

1. Utskottet Botkyrka som organisation beslutar att anta Medarbetar- och 
arbetsmiljöpolicyn. 

2. Medarbetar- och arbetsmiljöpolicyn ersätter tidigare Medledar- och 
arbetsmiljöpolicy. 

 
Sammanfattning 
Revidering av Medledar- och arbetsmiljöpolicyn görs med följande ändringar: 

 Begreppet medledare är ersatt med medarbetare 
 Policydokumentets titel är ändrad från Medledar- och 

arbetsmiljöpolicy till Medarbetar- och arbetsmiljöpolicy 
 Under Inledning, tredje stycket är meningen ”Genom att tydliggöra att 

vi alla är medledare skapar vi förutsättningar för att vara innovativa 
och tillvara kreativiteten.” bytt till ”Därför behöver vi tydliggöra att vi 
alla är medarbetare med olika ansvar. På så sätt skapar vi 
förutsättningar för att vara innovativa och tillvarata kreativiteten.” 

 Bilden under rubriken Från policy till konkret arbete är utbytt 
 Tillägg Våra arbetsplatser är alkohol- och drogfria under rubriken 

Hälsa och arbetsmiljö – ett hållbart arbetsliv.  
 Tillägg kommunövergripande lönekriterier under rubriken Lön – 

arbetsresultat påverkar lönen.  
 
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i tjänsteskrivelse 
KS/2019:384.  
 
Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och finner att 
utskottet beslutar i enlighet med ordförandeförslaget. 
 
Yrkanden 

Willy Viitala (M), Carl Widercrantz (TUP) och Östen Granberg (SD) yrkar 
bifall till ordförandeförslaget. 
 
Protokollsanteckning 
Vi yrkar bifall då det gläder oss att det obegripliga begreppet ”medledare” 
fasas ut till förmån för ”medarbetare”. Detta då vi var mot införandet från 
början, i såväl KF som i utskottet. 
Willy Viitala (M) 
Kia Hjelte (M) 
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Referens Mottagare 
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Revidering av Medledar- och arbetsmiljöpolicy  

 
Förslag till beslut 

1. Utskottet Botkyrka som organisation beslutar att anta Medarbetar- och 
arbetsmiljöpolicyn. 

2. Medarbetar- och arbetsmiljöpolicyn ersätter tidigare Medledar- och ar-
betsmiljöpolicy. 

 

Sammanfattning 

Revidering av Medledar- och arbetsmiljöpolicyn görs med följande änd-
ringar: 

 Begreppet medledare är ersatt med medarbetare 
 Policydokumentets titel är ändrad från Medledar- och arbetsmiljöpo-

licy till Medarbetar- och arbetsmiljöpolicy 
 Under Inledning, tredje stycket är meningen ”Genom att tydliggöra 

att vi alla är medledare skapar vi förutsättningar för att vara innova-
tiva och tillvara kreativiteten.” bytt till ”Därför behöver vi tydlig-
göra att vi alla är medarbetare med olika ansvar. På så sätt skapar 
vi förutsättningar för att vara innovativa och tillvarata kreativite-
ten.” 

 Bilden under rubriken Från policy till konkret arbete är utbytt 
 Tillägg Våra arbetsplatser är alkohol- och drogfria under rubriken 

Hälsa och arbetsmiljö – ett hållbart arbetsliv.  
 Tillägg kommunövergripande lönekriterier under rubriken Lön – ar-

betsresultat påverkar lönen.  
 

 
Bakgrund 

Den 27 januari 2018 antog kommunfullmäktige Medledar- och arbetsmiljö-
policyn.  
 
Begreppet medledare har varit svårt att förankra varför kommundirektören 
önskar att byta begreppet till medarbetare. I samband med revideringen görs 
ett par tillägg. 
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Medarbetar- och arbetsmiljöpolicyn har tagits fram för att tydliggöra med-
arbetarskapet och stärka kompetensförsörjningen och arbetsgivarvarumärket 
Botkyrka kommun. Medarbetar- och arbetsmiljöpolicyn är ett normerande 
styrdokument med syfte att styra och vägleda arbetet i kompetensförsörj-
ningsprocessen och sätta ramarna för arbetet med att nå de poliska målen 
inom kompetensförsörjning. Hur vi ska arbeta med kompetensförsörjning-
ens olika delar beskrivs i respektive delprocess i form av riktlinjer, anvis-
ningar, regler och verktyg. 
  
 
 
Leif Eriksson  Ingrid Wibom 
Kommundirektör  HR- direktör 
 
Bilaga 
1. Medarbetar- och arbetsmiljöpolicy 



 

  

  

Medarbetar- och arbetsmiljöpolicy  

Strategi
Program

Plan
Policy

Riktlinjer
Regler

Diarienummer: KS/2019:384 
Dokumentet är beslutat av: Utskottet Botkyrka som organisation 
Dokumentet beslutades den: 17 juni 2019 

Dokumentet gäller för: alla nämnder och förvaltningar 
Dokumentet gäller till den: 17 juni 2024 (följs upp enligt beslut inom respektive delprocess) 
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Relaterade dokument: Policy Värdegrund, Riktlinjer för en jämlik arbetsplats, Förnyelse-Arbetsmiljö-
Samverkan, Anvisning för lönesättning, Riktlinjer för omställning  

 



 

 

Inledning  

I Botkyrka har vi medborgarens fokus. Allt vi gör ska bidra till platsen  
Botkyrka och de som lever och verkar här. Botkyrkaborna är självklara med-
skapare i all utveckling. 
 
I Botkyrka arbetar vi processorienterat för att tillgodose medborgarnas behov 
på ett effektivt sätt. Vi behöver se helheten för Botkyrkaborna och samordna 
verksamheten i väl fungerande värdekedjor.  
 
Ökad komplexitet, behovet av innovation och utveckling ställer nya och andra 
krav. Då fungerar inte den klassiska uppdelningen mellan rollerna chef och 
medarbetare. Därför behöver vi tydliggöra att vi alla är medarbetare med olika 
ansvar. På så sätt skapar vi förutsättningar för att vara innovativa och tillvarata 
kreativiteten. Tillsammans tar vi ansvar för den komplexa helhet som det 
kommunala uppdraget innebär.  
 
Hur väl vi lyckas med att attrahera, rekrytera, utveckla och behålla rätt kompe-
tens nu och i framtiden är därför en grundförutsättning för att vi som kommun 
ska kunna ta vår roll som möjliggörare för Botkyrkaborna. Denna Medarbetar- 
och arbetsmiljöpolicy styr och vägleder arbetet i kompetensförsörjningsproces-
sen. 
 
 

  



 

 

Syfte och mål  

Medarbetar- och arbetsmiljöpolicyn sätter ramar för arbetet med att nå de poli-
tiska målen inom kompetensförsörjning. I Botkyrka kommun är målet att at-
trahera, rekrytera, utveckla och behålla medarbetare med rätt kompetens. Alla 
medarbetare tar utifrån sin roll ansvar för kompetensförsörjningsprocessen i  
Botkyrka kommun.  
 
Om policyn 

Policyn vänder sig till alla oss som arbetar i Botkyrka kommun. Vi är alla 
medarbetare, några av oss har ytterligare ansvar i rollen som chef. Vår värde-
grund vägleder oss i hur vi agerar i vardagen.  
 
Övergripande definition av medarbetarskap och rollerna medarbetare 
och chef 

Medarbetarskap bygger på att vi är engagerade och delaktiga, tar ansvar, sam-
spelar och har ett förtroende- och tillitsskapande klimat i alla relationer.  
 
Utveckling av medarbetarskapet sker genom ömsesidig kontinuerlig dialog 
mellan medarbetare och chef. 
 
Som medarbetare  
 har jag medborgarens fokus och är öppen, ansvarstagande, modig och 

energisk 
 vet jag vad som förväntas av mig och har handlingsfrihet att driva utveckl-

ing och fatta verksamhetsnära beslut som skapar värde för medborgaren 
inom ramen för min roll 

 förverkligar jag politiskt fattade beslut utifrån min roll och vet hur jag sam-
spelar i den helhet jag ingår i. 

 
Som chef  
 har jag arbetsgivaransvar 
 har jag det samlade ansvaret för verksamhet, ekonomi och personal 
 har jag de befogenheter och förutsättningar som krävs i min roll för att 

kunna driva och utveckla verksamheten.  
 
 
Från policy till konkret arbete   

Kompetensförsörjningsprocessen beskriver hur vi förverkligar denna policy. 
För att skapa en tydlig koppling mellan kommunfullmäktiges mål, medarbetar-
och arbetsmiljöpolicyn och kompetensförsörjningsprocessen är detta dokument 
strukturerat utifrån delprocesserna: attrahera, rekrytera, utveckla, behålla och 
avsluta kompetens.  



 

 

 
 

 
 
         
        
 

Attrahera – medarbetarna är våra viktigaste ambassadörer  

Att vara en arbetsgivare som attraherar framtidens medarbetare är ett centralt 
och prioriterat område.  
 
Vi attraherar medarbetare som vill bidra till välfärden och samhällsutveckling-
en och som vill utvecklas och ha de bästa förutsättningar för att göra ett ut-
märkt jobb.  
 
Våra medarbetare är ambassadörer för kommunen och den viktigaste kommu-
nikationskanalen för berättelser om vår verksamhet och hur vi är som arbetsgi-
vare. 
 
Som medarbetare  
 är jag ambassadör för Botkyrka kommun i olika sammanhang 
 är jag med och utvecklar och förbättrar Botkyrka som arbetsgivare. 
 
Som chef 

 Arbetar jag aktivt med att attrahera våra framtida medarbetare. 



 

 

Rekrytera – kompetensbehoven styr  

Vi rekryterar den kompetens kommunen behöver för att tillgodose medborgar-
nas behov. Vi rekryterar kompetensbaserat och låter kompetensbehovet styra 
hela rekryteringsprocessen, vilket ökar möjligheten för en representativ arbets-
plats där medarbetare och chefer speglar befolkningssammansättningen i  
Botkyrka. Forskningsresultat visar att kompetensbaserad rekrytering minime-
rar risken för att vi diskriminerar sökanden oavsett diskrimineringsgrund.  
 
Som chef 

 rekryterar jag kompetensbaserat 
 skapar jag genom rekrytering god representation i personalsamman-

sättningen och bidrar därmed till en jämlik arbetsplats. 
 
 
Introducera  

Alla nya medarbetare och chefer får en individuellt anpassad introduktion. 
 
Som chef  
 har jag ansvar för att ge nya medarbetare verksamhets- och kompe-

tensmässiga förutsättningar att ta sin roll. 
 
 
Utvecklas och göra karriär – utvecklas från dag 1  

Medborgarens och verksamhetens behov styr all kompetensutveckling i orga-
nisationen. Våra verksamheter är kunskapsbaserade och arbetar med utgångs-
punkt från forskning och vetenskap. Det påverkar möjligheten för medarbetare 
att utvecklas och göra karriär på höjden, bredden eller djupet. Hos oss utveck-
las du från första arbetsdagen.  
 
Som medarbetare 
 tar jag ansvar för att utveckla min kompetens så att den matchar medbor-

garnas och verksamhetens behov 
 delar jag med mig av mina kunskaper och erfarenheter.  
 
Som chef   
 arbetar jag systematiskt med att identifiera och planera för att uppfylla 

kompetensbehov på kort och lång sikt 
 skapar jag förutsättningar för medarbetare att utvecklas och göra karriär. 

 
 
  



 

 

Behålla – en förutsättning för att attrahera  

Vi är en attraktiv och konkurrenskraftig arbetsgivare som tar ansvar och erbju-
der bra villkor. 
 
Delaktighet och inflytande 

Vi skapar delaktighet och ger våra medarbetare möjlighet till inflytande över 
hur verksamheten utvecklas. Beslut bereds och förankras gemensamt och det 
finns en uttalad vilja hos alla att bidra till god samverkan. Vårt samverkanssy-
stem bygger på dialog mellan medarbetare och chef, arbetsplatsträffar samt 
systematisk samverkan mellan arbetsgivare, fackliga parter och skyddsombud. 

 

Som medarbetare 
 utvecklar jag verksamheten och tar vara på möjligheterna till inflytande. 
 
Som chef  
 arbetar jag för delaktighet, inflytande och öppenhet på arbetsplatsen 
 samarbetar och samverkar jag med de fackliga företrädarna och skydds-

ombuden. 
 
 
 
Hälsa och arbetsmiljö – ett hållbart arbetsliv  

Vi har en god arbetsmiljö med hög frisknärvaro som främjar hälsa och 
säkerhet. Våra arbetsplatser är alkohol- och drogfria. Vi arbetar ständigt med 
att stärka friskfaktorerna i den organisatoriska och sociala arbetsmiljön. Våra 
jämlika arbetsplatser är en förutsättning för en god arbetsmiljö med utrymme 
för trivsel, utveckling och kreativitet. Alla medarbetare har lika rättigheter och 
möjligheter och våra arbetsplatser är fria från diskriminering och trakasserier. 
 
Som medarbetare 
 tar jag ansvar för min egen och vår gemensamma arbetsmiljö  
 tar jag ansvar för min egen hälsa och för min rehabilitering om jag blir 

sjuk 
 uppmärksammar jag hälsorisker för min chef 
 bidrar jag till en jämlik arbetsplats. 
 
Som chef  
 bedriver jag ett aktivt hälso- och arbetsmiljöarbete tillsammans med med-

arbetare och skyddsombud och ser till att göra tidiga insatser vid ohälsa 
eller sjukskrivning.  

 
 
  



 

 

Lön – arbetsresultat påverkar lönen 

Lönerna är ett viktigt styrinstrument för verksamhetsutveckling och vi be-
stämmer dem utifrån arbetets svårighetsgrad, medarbetarnas prestation, kom-
munövergripande lönekriterier och marknadens påverkan. 
 
Vi har individuell och differentierad lönesättning med en verklig koppling mel-
lan lön och arbetsresultat. Vi har jämställda och konkurrenskraftiga löner för 
att behålla och rekrytera medarbetare med rätt kompetens.  
 
Som medarbetare 
 känner jag till bedömningsgrunderna för lönesättningen i verksamheten  
 kan jag påverka min löneutveckling genom mitt arbetsresultat.  
 
Som chef  
 fattar jag beslut om lön och skapar förutsättningar för saklig och individu-

ell löneutveckling genom ändamålsenlig lönespridning 
 tydliggör jag förväntningar på medarbetarna och följer regelbundet upp 

medarbetarnas arbetsresultat så att kopplingen till lönekriterier och löneut-
vecklingen blir tydlig 

 ansvarar jag för att arbetsvärdera nya och ändrade befattningar. 
 

 

Avsluta anställning – Välkommen tillbaka! 

Oavsett av vilken orsak ett avslut sker så genomför vi strukturerade avsluts-
samtal och avslutsenkäter för att få ökad kunskap om avgångsorsaker och om-
råden att förbättra.  
    
Som medarbetare 
 berättar jag om erfarenheter från och lämnar synpunkter på min anställ-

ningstid. 
 
Som chef  
 ansvarar jag för att avslutssamtal genomförs och för att använda resultatet 

från samtalen till förbättringar. 
 
 

Följ upp 

Policyn gäller till och med 17 juni 2024 och följs upp enligt beslut inom re-
spektive delprocess.  
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Protokoll styrelsemöte Södertörns Energi 2019-05-14 Pr19tulnym0006 
 

 
PROTOKOLL   
  
 
Sammanträde med styrelsen för Södertörns Energi AB 

DATUM 2019-05-14 

NÄRVARANDE 

 

Ledamöterna Daniel Dronjak 

Ebba Östlin 

 Hans Richardsson 

 Tomas Hansson 

Sara Heelge Vikmång 

 

Suppleanterna Love Bergström 

                                   Rasmus Lenefors (del av mötet) 

   

samt Ulrika Snellman, VD  

 Tullia Nyman von Sydow, VD-assistent 

 

 

§ 987 Mötet öppnades av ordförande Daniel Dronjak. 

 

§ 988 Till sekreterare utsågs Tullia Nyman von Sydow. 

 

§ 989 Att jämte ordförande justera dagens protokoll utsågs Hans Richardsson.  

 

§ 990 Dagordningen fastställdes. 

 

§ 991 Utskickat protokoll från styrelsemötet 2019-03-27 godkändes. 

 
 
Rapporter från verksamheten 
 
§ 992 Södertörns Energi 
 VD redovisade resultatet för bolaget och koncernen samt den finansiella 

ställningen och redogjorde för den senaste tidens arbete i bolaget enligt 

utsänd VD-rapport. Resultatet per den sista april blev 26,9 Mkr och följer 

i stort budget. 

  

 VD redogjorde för viktigare aktiviteter som ägt rum sedan senaste 

styrelsemötet såsom den gemensamma ledningskonferensen med SFAB 

och Söderenergi den 3 april, genomförda ägardialoger och andra 

ägarforum samt arbete med Söderenergis ägardirektiv enligt utsänd VD-

rapport.  
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§ 993 Södertörns Fjärrvärme 

 VD redogjorde för resultatet per den sista mars samt händelser från SFABs 

senaste styrelsemöte, årsstämma och konstituerande styrelsemöte enligt 

utsända rapporter. Ekonomiskt resultat per den sista april är ännu inte klart.  

 

 VD redogjorde för ägarmötet som ägde rum den 2 april enligt utsända 

rapporter. Vidare informerade VD om personalförändringar samt pågående 

arbete med införande av nytt verksamhetssystem enligt utsända rapporter. 

 

  

§ 994 Söderenergi 
 VD redogjorde för resultatet per den sista mars samt händelser/beslut från 

Söderenergis senaste styrelsemöte enligt utsända rapporter. En fråga lyftes 

om vad som gäller kring eventuella garantier på pannan i IKV vid 

proveldning med utsorterat avfall. VD återkommer i ärendet. 

 

 VD informerade om problem som varit och åtgärder som vidtagits gällande 

sabotage och stölder. Gällande exploateringen av Slagsta strand tillstyrker 

Söderenergi inte detaljplanen. Vidare informerade VD om SVT-inslag med 

anledning av inrapportering av koldioxidutsläpp till Länsstyrelsen. Läget 

på bränslemarknaden är fortsatt mycket ansträngt.  

 

 VD informerar om Söderenergis pågående arbete med att utveckla ett 

verifikat, ”2Mend-IX” gentemot bränsle leverantörer för kvalitetssäkring, 

spårbarhet och transparens av bränslet/avfallet.  

 

 VD informerar om pågående samarbete med Telge om möjliga åtgärder 

kopplade till ändrade regler för ränteavdrag. Analyser och diskussioner 

med Internbanken pågår samt av Skeppsbron Skatt på Telges uppdrag. 

Tomas Hansson föreslog att om behov finns kan bolaget ta in egen extern 

expertis som stöd i arbetet. 

  

§ 995 Ägardirektiv Söderenergi 
 Söderenergis ägardirektiv har reviderats i samarbete med Telge och i 

dialog med VD för Söderenergi. Förslag till reviderat ägardirektiv var 

utsänt i förväg till styrelsen. 

 

 Styrelsen beslöt 
 att  godkänna utsänt förslag till ägardirektiv för Söderenergi AB. 

 

Övriga ärenden 
 

§ 996 Omvärldsbevakning / pressklipp 

Pressklipp var utsända. 

 

 

§ 997 Övriga ärenden 
Ordförande tackade alla avgående ledamöter för deras stora engagemang i 

Södertörns Energis styrelse och för fjärrvärmeverksamheten under åren. 
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Vid protokollet 

 

 

 

 

Tullia Nyman von Sydow 

 

 

 

Justeras 

 

 

 

 

 

 Daniel Dronjak Hans Richardsson 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1[12] 

Utskottet Botkyrka som organisation 
2019-06-17 

Plats och tid Kommunalhuset, plan 2, Alytus, kl  10:00-11:20 

Beslutande Se bilaga 

Ersättare Se bilaga 

Övriga deltagande Helena Karlsson (bitr.kommundirektör), Ingrid Wibom (HR-
direktör), Per Sjödin (förhandlingschef), Anna Pegel (HR-
utvecklare), Ann-Christine Blomberg (HR-utvecklare), Kerstin 
Jungstedt (HR-chef), Fredrik Andersson-Tay (pol.sek. (V)) 

Utses att justera Carl Widercrantz (TUP) 
Plats och tid för justering Folkets Hus, 2019-06-18 
Ordning för ärendenas 

avgörande 

§20, §22, §21, §25, §23, §24, §26, §27, §28

Sekreterare Paragrafer §§ 20-28 
Corinne Johnson 

Ordförande

Dag Ahlse (C) 

Justerare

Carl Widercrantz (TUP) 

ANSLAG/BEVIS 
Protokollet är justerat. Justeringen har tillkännagivits genom anslag.

Sammanträdesdatum 

2019-06-17 
Nedtas den 

2019-07-12 

Nämnd 

Utskottet Botkyrka som organisation 
Anslaget den 

2019-06-20
Förvaringsplats för protokollet 

Kommunledningsförvaltningen 

Underskrift

              _________________________ 
Corinne Johnson 
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§ 20 

Riktlinjer för kompetensförsörjningsplanering  

Beslut 

 
Utskottet Botkyrka som organisations förslag till kommunstyrelsen: 
 
1. Kommunstyrelsen fastställer Riktlinjer för kompetens-

försörjningsplanering. 
 
2. Kommunstyrelsen anmodar övriga nämnder att beakta 

riktlinjerna i arbetet med den egna kompetensförsörjningsplanen. 
 
 
Sammanfattning 

Kommunstyrelsen beslutade 2017-10-09, § 202, att en årlig 
kompetensför-sörjningsplanplanering blir en del av mål- och 
budgetprocessen. Utifrån fattat beslut har 
kommunledningsförvaltningen arbetat fram föreliggande riktlinjer. 
 
Riktlinjernas primära syfte är att klargöra hur, när och till vilket 
organ som kompetensförsörjningsplanerna ska redovisas till. Av 
riktlinjerna framgår även hur särskilda medel för 
kompetensförsörjningsinsatser beslutas.  
 
Tillägg till ordförandeförslaget 

Utskottet Botkyrka som organisation vill ha en återrapportering 
samt en analys av hur tidigare satsningar fallit ut.  

Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och 
finner att utskottet beslutar i enlighet med det reviderade 
ordförandeförslaget. 
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§ 21 

Lönesatsningar för år 2020 

 

Beslut 
Utskottet Botkyrka som organisation beslutar att överlämna ärendet 
till kommunstyrelsens budgetberedning för fortsatt beredning i 
arbetet med Mål och budget 2020 med flerårsplan 2021–2023.  
 

Sammanfattning 
En sammanhållen beredningsprocess för kommunens övergripande 
kompetensförsörjning antogs av kommunstyrelsen 2017-10-09, 
§202. Syftet med att inrätta en sådan sammanhållen 
beredningsprocess var att effektivisera flera parallella processer.  
 
Inför mål- och budget 2020 med flerårsplan 2021–2023 har 
nämnderna tagit fram kompetensförsörjningsplaner som lyfter 
förvaltningarnas utmaningar och behov. Kompetensutveckling och 
lönebildning är två viktiga delar i kompetensförsörjningen där man 
som nämnd också kan beskriva behov av medel utöver ram. 
 
I detta ärende lyfts nämndernas behov av medel utöver ram för 
lönesatsningar, utifrån respektive kompetensförsörjningsplan.  
Behov av kompetensutveckling utöver ram samt nämndernas 
kompetensförsörjningsplaner bereds i separat ärende KS/2019:321. 
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i tjänsteskrivelse 
KS/2019:320.  
 
Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och 
finner att utskottet beslutar i enlighet med ordförandeförslaget. 
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§ 22 

Kompetensfonden, förslag till fördelning 2020  

 
Beslut 

Utskottet Botkyrka som organisations förslag till kommunstyrelsen; 
 
1. Ärendet överlämnas till kommunstyrelsens budgetberedning för 
fortsatt beredning i arbetet med Mål och budget 2020 med 
flerårsplan 2021–2023.  
 
2. Kommunstyrelsens budgetberedning föreslås beakta möjligheten 
att avsätta 10 miljoner kronor årligen för 2020–2023 för 
kompetensutvecklingsinsatser.  
 
3. Övriga nämnder anmodas att ta hänsyn till att kommunens 
budgetbeslut är ettåriga, nämnderna bör därför planera sitt 
kompetensförsörjningsarbete därefter. 
 
4. Kommunstyrelsen godkänner att nämnderna ges möjlighet att vid 
behov prioritera andra nödvändiga insatser än de föreslagna förutsatt 
att dessa ligger i linje med dessa insatser. 
 
Sammanfattning 

En sammanhållen beredningsprocess för kommunens övergripande 
kompetensförsörjning antogs av kommunstyrelsen 2017-10-09, § 
202. Syftet med att inrätta en sådan sammanhållen 
beredningsprocess var att effektivisera flera parallella processer och 
möjliggöra att prioriteringar och beslut sker i ett större sammanhang.  
  
I mål- och budgetprocessen kan särskilda medel avsättas för senare 
fördelning eller som inteckningar för en längre period, tex 
finansiering av kompetensutveckling som sträcker sig över en längre 
tid än ett år. Beslutet om uppräkning av ram för 
kompetensutvecklingsinsatser är indikativt och kan vid behov 
omprioriteras. 
 
Nämnderna har i mål- och budgetarbetet 2019–2022 tagit fram 
kompetensförsörjningsplaner som lyfter nämndernas utmaningar och 
behov för kommande fyraårsperiod, se nedan.  
 
Ärendet 

I nämndernas prioriteringar av kompetensutvecklingsmedel har tre 
förvaltningar redovisat behov utöver ram för en fyraårsperiod, 2019–
2022: 
 
Vård- och omsorgsförvaltningen: 13 926 000 kronor. 
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Utbildningsförvaltningen: 21 415 000 kronor. 
Socialförvaltningen: 17 750 000 kronor. 
 
Totalt: 53 091 000 kronor.  

 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i tjänsteskrivelse 
KS/2019:321.  
 
Tillägg till ordförandeförslaget 

Utskottet Botkyrka som organisation vill ha en slutrapport om 
Socialförvaltningens HBTQ certifiering, som en del av 
uppföljningen.  

Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och 
finner att utskottet beslutar i enlighet med det reviderade 
ordförandeförslaget. 
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§ 23 

Revidering av Medledar- och arbetsmiljöpolicy  

 
Beslut 

1. Utskottet Botkyrka som organisation beslutar att anta 
Medarbetar- och arbetsmiljöpolicyn. 

2. Medarbetar- och arbetsmiljöpolicyn ersätter tidigare Medledar- 
och arbetsmiljöpolicy. 

 
Sammanfattning 
Revidering av Medledar- och arbetsmiljöpolicyn görs med följande 
ändringar: 

• Begreppet medledare är ersatt med medarbetare 
• Policydokumentets titel är ändrad från Medledar- och 

arbetsmiljöpolicy till Medarbetar- och arbetsmiljöpolicy 
• Under Inledning, tredje stycket är meningen ”Genom att 

tydliggöra att vi alla är medledare skapar vi förutsättningar 
för att vara innovativa och tillvara kreativiteten.” bytt till 
”Därför behöver vi tydliggöra att vi alla är medarbetare 
med olika ansvar. På så sätt skapar vi förutsättningar för att 
vara innovativa och tillvarata kreativiteten.” 

• Bilden under rubriken Från policy till konkret arbete är 
utbytt 

• Tillägg Våra arbetsplatser är alkohol- och drogfria under 
rubriken Hälsa och arbetsmiljö – ett hållbart arbetsliv.  

• Tillägg kommunövergripande lönekriterier under rubriken 
Lön – arbetsresultat påverkar lönen.  

 
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i tjänsteskrivelse 
KS/2019:384.  
 
Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och 
finner att utskottet beslutar i enlighet med ordförandeförslaget. 
 
Yrkanden 

Willy Viitala (M), Carl Widercrantz (TUP) och Östen Granberg 
(SD) yrkar bifall till ordförandeförslaget. 
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Protokollsanteckning 
Vi yrkar bifall då det gläder oss att det obegripliga begreppet 
”medledare” fasas ut till förmån för ”medarbetare”. Detta då vi var 
mot införandet från början, i såväl KF som i utskottet. 
Willy Viitala (M) 
Kia Hjelte (M) 
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§ 24 

Status för piloten arbetsmiljö- och hälsa i fokus 

 

Beslut 

Utskottet Botkyrka som organisation har tagit del av informationen. 
 
Sammanfattning 

Ann-Christine Blomberg, HR-utvecklare, berättar om nuläget för 
piloten kring investeringar i tidiga insatser för friska arbetsplatser 
och minskad sjukfrånvaro. 

 
Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och 
finner att utskottet beslutar i enlighet med ordförandeförslaget. 
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§ 25  

Avveckling av kommunalt bidrag till Botkyrka 
kommunalanställdas personalförening avseende 
Bokaboden  
 
Beslut 
Utskottet Botkyrka som organisations förslag till kommunstyrelsen: 
   

1. Kommunstyrelsen beslutar att från den 1 januari 2020 avveckla 
bidraget om 500 000 kronor till Botkyrka kommunalanställdas 
personalförening som finansierar Bokaboden. 

 
Sammanfattning   
Bokaboden är en verksamhet i kommunhusets entré som drivs av 
BOKA (Botkyrka kommunalanställdas förening) personalförening. 
Utifrån den verksamhet som Bokaboden bedriver kan den i 
förhållande till bestämmelser i kommunallagen likställas med 
näringsverksamhet. Bidraget som utbetalas till Bokaboden bedöms 
därför strida mot kommunallagens regler om vad som ryms inom 
den kommunala kompetensen. 
 
Därför bör kommunen från den 1 januari 2020 avveckla den del av 
bidraget till Botkyrka kommunalanställdas personalförening som går 
till att finansiera Bokaboden. 
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i tjänsteskrivelse 
KS/2019:269.  

 
Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och 
finner att utskottet beslutar i enlighet med ordförandeförslaget. 
 
Yrkande 

Willy Viitala (M) yrkar bifall till ordförandeförslaget.  

 

Protokollsanteckning 

Vi yrkar bifall då avvecklingen av bidraget till Bokaboden är i 
enlighet med argumenten och synen i våra ettårsplaner sedan åratal 
tillbaka, samt andra ageranden som interpellationer m.m. 
Willy Viitala (M) 
Kia Hjelte (M) 

  



BOTKYRKA KOMMUN SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 10[12] 
Utskottet Botkyrka som organisation 

 2019-06-17   
 

 
 
§ 26 

Förvaltningen informerar 

 

Beslut 

Utskottet Botkyrka som organisation har tagit del av informationen. 
 
Sammanfattning 

Helena Karlsson berättar att rekrytering av ny HR-direktör är i full 
gång. 
 
Willy Viitala (M) frågar efter information om det nya 
personalsystemet, och varför detta inte är i bruk? Ingrid Wibom, 
HR-direktör svarar på frågan och ytterligare information kring 
systemet Pollux kommer delges utskottet i höst. 

 
Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och 
finner att utskottet beslutar i enlighet med ordförandeförslaget. 
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§ 27 

Mötesanteckningar från råd/beredningar/kommission 

 

Beslut 

Utskottet Botkyrka som organisation har tagit del av informationen. 
 
Sammanfattning 

Till sammanträdet bifogas mötesanteckningar från 
Investeringsberedningen 2019-05-23. 

 
Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och 
finner att utskottet beslutar i enlighet med ordförandeförslaget. 
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§ 28 

Anmälningsärenden 

 

Beslut 

Utskottet Botkyrka som organisation har tagit del av informationen. 
 
Sammanfattning 

Till sammanträdet bifogas ordförandebeslut om förändrat 
sammaträdesdatum, taget 2019-05-29. 
 
Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och 
finner att utskottet beslutar i enlighet med ordförandeförslaget. 
 



UPPROPS- OCH VOTERINGSLISTA Utskott Botkyrka som organisation Datum: 2019-06-17 -bilaga  

 TJÄNSTGÖRANDE ERSÄTTARE ÄRENDE ÄRENDE 
 NR NR 
 NÄRVARANDE 
 JA NEJ JA NEJ JA NEJ 

Ahlse Dag, ordf C X 
Ingren Lena, v. ordf S X 
Ksiazkiewicz Emanuel, led S  X Niklas Gladh (MP) 
Viitala Willy, led M X 
Widercrantz Carl, led TUP X 
Granberg, Östen, led SD X 
Blom Caroline, led KD X 
Lund Tuva, ers Ersättare S  X 
Ekman Marcus, ers Ersättare S  X 
Hjelte Kia, ers Ersättare M X 
Nakamura Lindholm Karin, ers Ersättare TUP X 
Lars Holmberg, ers Ersättare SD  X 
Gladh Niklas, ers Ersättare MP X 
Johansson Lars, ers Ersättare L X 



SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 1[7] 

Utskottet Botkyrka som plats 
2019-06-18 

Plats och tid Kommunalhuset, plan 2, Alytus, kl  09:00-10:40 

Beslutande Se bilaga 

Ersättare Se bilaga 

Övriga deltagande Elif Koman-André (Hållbarhetsdirektör), Lumnije Mehmeti 
(Utvecklingsledare) 

Utses att justera Stina Lundgren (M) 
Plats och tid för justering Folkets Hus 2019-06-18 

Sekreterare Paragrafer §§23-28 
Corinne Johnson 

Ordförande

Ebba Östlin (S) 

Justerare

Stina Lundgren (M) 

ANSLAG/BEVIS 
Protokollet är justerat. Justeringen har tillkännagivits genom anslag.

Sammanträdesdatum 

2019-06-18 
Nedtas den 

2019-07-12

Nämnd 

Utskottet Botkyrka som plats 
Anslaget den 

2019-06-20
Förvaringsplats för protokollet 

Kommunledningsförvaltningen 

Underskrift

              _________________________ 
Corinne Johnson 
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§ 23 

Informationspunkt – Unesco LUCS-pilot, ett 
interkulturellt flyktingmottagande   

 
Beslut 

Utskottet Botkyrka som plats har tagit del av informationen. 
 
Sammanfattning 

Lumnije Mehmeti, utvecklingsledare på hållbar 
samhällsutveckling, återrapporterar muntligt kring Unesco LUCS-
piloten om ett interkulturellt flyktingmottagande. Slutrapportering 
kommer utskottet tillhanda inför sammanträdet i september. 
 
Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och 
finner att utskottet beslutar enlighet med ordförandeförslaget. 
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§ 24 

Informationspunkt – Polisens prioriterade områden   

 
Beslut 

Utskottet Botkyrka som plats har tagit del av informationen. 
 
Sammanfattning 

Ebba Östlin (S), ger en kort muntlig dragning över hur samarbetet 
med polisen ser ut i Botkyrka kommun, där EST (effektiv 
samordning för trygghet) är det främsta verktyget. 
 
Problematiskt med polisens beteckning ’särskilt utsatt’, då de 
kriminella får stort utrymme. Det blir vidare stigmatiserande och 
bekymmersamt vilken bild en stadsdel får med benämningen ’särskilt 
utsatt område’. Information kan vara offentligt, utan att man behöver 
ha en stor presskonferens kring det.  
 
Listan är i grunden ett sätt för polisen att prioritera sina resurser, och 
ett mått på kriminellas försök till påverkan i samhället men 
befolkningen och orten är inte utsatta per se, vilket listan kommit att 
betyda.  
 
Det öppnas upp för diskussion i utskottet och plats ges för frågor. 
 
Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och finner 
att utskottet beslutar enlighet med ordförandeförslaget. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

 



BOTKYRKA KOMMUN SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 4[7] 
Utskottet Botkyrka som plats 

 2019-06-18   

 

§ 25 

Informationspunkt – Södra porten  

 
Beslut 

Utskottet Botkyrka som plats har tagit del av informationen. 
 
Sammanfattning 

Elif Koman André, hållbarhetsdirektör, ger en muntlig 
statusuppdatering kring Södra Porten. Program för området antaget, 
detaljplan pågår, en vision för området arbetas nu fram. Utskottet 
kommer få en djupare dragning till hösten när projektet avancerat för 
att få förståelse för utvecklingen och inför beslut. 
 
Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och finner 
att utskottet beslutar enlighet med ordförandeförslaget. 
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§ 26 

Informationspunkt – Samverkan med Södertörns 
Högskola 

 

Beslut 

Utskottet Botkyrka som plats har tagit del av informationen. 
 

Sammanfattning 

Elif Koman André, hållbarhetsdirektör, berättar muntligt om 
samverkan med Södertörns Högskola. Samarbete finns i dagsläget 
med olika förvaltningar med olika fokus, men vi har en dålig översyn 
över vad, när och hur. Södertörns Högskola vill gärna utveckla 
samarbetet och en kartläggning pågår. Samarbeten handlar om både 
verksamhetsutveckling och kompetensförsörjning.  
Arbetet kommer pågå under hösten, till våren en plan med vad man 
vill satsa på och hur.  
 
Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och finner 
att utskottet beslutar enlighet med ordförandeförslaget. 
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§ 27 

Informationspunkt – Glokala Sverige och Agenda 
2030 

 

Beslut 

Utskottet Botkyrka som plats har tagit del av informationen. 
 
Sammanfattning 

Elif Koman André, hållbarhetsdirektör, berättar kort om att Botkyrka 
kommun är med i projektet Glokala Sverige, lett av SKL. En heldag 
planeras den 8 november som innehåller en utbildningsdel om 
Agenda 2030 och en kickoff för det nya ’Ett Hållbart Botkyrka’.  
Förmiddagen är ägnad åt förtroendevalda och eftermiddagen åt 
tjänstepersoner. 

 
 
Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och finner 
att utskottet beslutar enlighet med ordförandeförslaget. 
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§ 28 

Mötesanteckningar från råd/beredningar/kommission 

 

Beslut 

Utskottet Botkyrka som plats har tagit del av informationen. 
 
Sammanfattning 

Till sammanträdet bifogas  
 
Mötesanteckningar Dialogkommissionen 20190402 
Mötesanteckningar Dialogkommissionen 20190423 
Mötesanteckningar Funktionsrättsrådet 20190520 
 
Propositionsordning 

Ordföranden ställer ordförandeförslaget under proposition och finner 
att utskottet beslutar enlighet med ordförandeförslaget. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 

 
 



UPPROPS- OCH VOTERINGSLISTA Utskott Botkyrka som plats Datum: 2019-06-18 - bilaga 

 TJÄNSTGÖRANDE ERSÄTTARE ÄRENDE ÄRENDE 
 NR NR 
 NÄRVARANDE 
 JA NEJ JA NEJ JA NEJ 

Östlin Ebba, ordf S X 
Persson Myrna, v. ordf MP X 
Melki Gabriel, led S  X Caroline Rhawi 
Lundgren Stina, led M X 
Thorén Anders, led TUP  X Camilla Jägemalm 
Granberg Östen, led SD X 
Dayne Stefan, led KD X 
Ros Inger, ers Ersättare S  X 
Aslan Robert, ers Ersättare S  X 
Jönsson Yngve R K, ers Ersättare M X 
Jägemalm Camilla, ers Ersättare TUP X 
Holmberg Lars, ers Ersättare SD  X 
Rhawi Caroline, ers Ersättare L X 
Ahlse Dag, ers Ersättare C X 
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Kommunledningsförvaltningen   
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Referens Mottagare 

Jens Gustafsson  
Helena Karlsson 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

Statusrapport av effektiviseringsuppdrag 1 och 2 
(KS/2019:505) 

 
Sammanfattning 

I mål och budget 2019 med flerårsplan 2020–2022 tilldelades Kommunsty-
relsen två uppdrag gällande effektiviseringar. Nedan återrapporteras upp-
drag 1 och 2. 

 
Återrapportering av uppdrag 1. effektiviseringar för kommunstyrelsen 
2019 

Inför 2019 tog kommunledningsförvaltningen fram ett förslag till effektivi-
seringar för kommunstyrelsen 2019. Förslaget innehöll 36 punkter och upp-
gick till totalt 6 500 tkr. 
 

Utgiftsområde     Summa (tkr) 

Politisk verksamhet    563 

Kommunledningsförvaltningen    3 472 

Avgifter, bidrag och ersättningar    2 268 

Kommunövergripande    198 

Totalsumma KS    6 500 

 
Kommunstyrelsens slutliga effektiviseringskrav i ”Mål och budget 2019 
med flerårsplan 2020–2023” blev 7 294 tkr och finns med i fördelningen av 
internbudgeten för kommunstyrelsen. Flera av punkterna handlar om att ge-
nerellt minska verksamhetskostnaderna och varje chef har tagit hänsyn till 
effektiviseringskravet när de gjort sina respektive budgetar. Vilken effekt 
varje enskild punkt har fått eller kommer att få har vi svårt att följa upp. 
Däremot ser kommunstyrelsen inga problem att hålla sin budgetram vilket 
innebär att vi övergripande kan se att effektiviseringar har genomförts.  
 
Vissa av effektiviseringarna är operativa i sin karaktär medan andra är mer 
strategiska. Effektiviseringar består av generellt lägre verksamhetskostnader 
genom till exempel minskade kostnader för konsulter, viss översyn av per-
sonalkostnader och bemanning samt ökad kostnadsmedvetenhet i förvalt-
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ningen. Några av punkterna i uppdraget har inte kunnat genomföras på 
grund av bland annat icke-påverkningsbara avtal.  

 
Andra punkter från förslaget planeras få effekt först år 2020. Till exempel 
avveckling av flera system vilket kan ske när ett nytt ärende- och doku-
menthanteringssystem samt e-arkiv är på plats. 

 
Återrapportering av uppdrag 2. kommungemensamma effektivise-
ringsförslag 2019 

Det uppdrag som gavs till kommunstyrelsen tillsammans med nämnderna att 
med start under 2019 genomföra de kommungemensamma effektiviserings-
förslagen som beslutades i strategisk grupp för organisation (SGO) 2018 har 
i vissa delar påbörjats och vissa även slutförts under 2019. Uppdraget gavs 
till processorganisationen med fokus på ”effektiv organisation” och kom-
munens styr-, lednings- och stödprocesser. Man konstaterade från start att 
uppdraget skulle bli en utmaning utifrån bland annat svårigheten att bedöma 
processernas effektivitet och därmed deras effektiviseringspotential samt 
avsaknaden av en gemensam metodik för nyttorealisering. Mot denna bak-
grund identifierade den strategiska gruppen för organisationsutveckling 
(SGO) ett antal konkreta effektiviseringar som realistiska att genomföra 
inom utsatt tidsram. Dessa är i merparten av fallen operativa till sin karaktär. 
 
Vidare innebar ett flertal av förslagen om effektiviseringar tidsvinster som 
uppstår brett inom kommunorganisationen. Dessa kan vara svåra att ”hämta 
hem” som enskilda kostnadseffektiviseringar utan bör i första hand ses som 
möjliga bidrag till nämndernas effektiviseringar.  

 
Exempel på effektiviseringsförslag som påbörjats under 2019:  
 
Nytt dokument- och ärendehanteringssystem 
Implementering är planerat till våren 2020 och förväntas ge effektivare 
ärendeberedning och handläggning samt att flera mindre system kan av-
vecklas. 
 
 
 
Införa kommungemensam inköpsorganisation samt inköpssystem 
Arbetet med att införa kommungemensam inköpsorganisation samt inköps-
system pågår och implementering av inköpssystem är planerad till våren 
2020.  
 
Minskad sjukfrånvaro genom ”SKL-pilot” 
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Projektet syftar till att minska sjukfrånvaron och främja hälsa på arbetsplat-
serna. Projektet startade hösten 2018 och håller på fram till och med sep-
tember 2021. Projektet har så här långt gett positiva resultat.  

 
 
Helena Karlsson Jens Gustafsson 
Bitr. kommundirektör Controller 
 
 
_________ 
Expedieras till 

Monica Blommark, controller, kommunledningsförvaltningen 
Annette Ödalen, controller, kommunledningsförvaltningen 
Helena Karlsson, bitr. kommundirektör, kommunledningsförvaltningen 
Leif Eriksson, kommundirektör, kommunledningsförvaltningen 
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Kommunledningsförvaltningen  
Samordnings- och utvecklingsenheten 

 
Referens 

 
Mottagare

Helena Karlsson 
Jens Gustafsson 
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 

Bilaga 1 effektiviseringar för kommunstyrelsen 2019 

 
Genomfört              Påbörjat                Ej påbörjat /möjligt att genomföra 

 
Avdelning  Effektivisering (beskriv effektiviseringen)  Status  

Kommundirektör  Projekt och utredningar 

Samordning‐ och stödavdelningen  Jämlikt Botkyrka 

Samordning‐ och stödavdelningen  Kommunövergripande processarbete 

Samordning‐ och stödavdelningen  Upphandling ‐ minskad konsultkostnad 

Samordning‐ och stödavdelningen  IT ‐ minskad utbildningskostnad 

Samordning‐ och stödavdelningen  Minskad ram för oförutsedda händelser KLF 

Samhällsutvecklingsavdelningen 
Avveckling av systemstödet KIR (dubbla system 
idag) 

Demokrati‐ och kansliavdelningen  Avveckling av styrelsemote.se 

Demokrati‐ och kansliavdelningen  Ta bort SMARTmiljö för visual arkiv 

Demokrati‐ och kansliavdelningen  Minskad verksamhetskostnad 

Politisk verksamhet 
Dagens samhälle ‐ minskat antal prenumeration‐
er  

Politisk verksamhet  Minskad licenskostnad för läsplattor 
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Politisk verksamhet  Slopade åhörarkopior 

Politisk verksamhet  Minskade kostnader för annonsering (KF‐möten) 

Politisk verksamhet 
Minskad arvodeskostnad till följd avövergång från 
dialogforum till dialogkommission 

Planering och uppföljning  Minskad verksamhetskostnad 

HR‐avdelningen 
Minskad facklig tid till 5,4 timmar per medlem 
och år 

HR‐avdelningen  BOKA‐förening ‐ minskat bidrag 

 

HR‐avdelningen  Minskad personalkostnad 

HR‐avdelningen  Medarbetarundersökning ‐ minskad kostnad 

HR‐avdelningen 
Medel för strategisk kompetensförsörjning ‐ 
minskad kostnad 

Kommunikationsavdelningen  Kommunannonsen ‐ minskad kostnad 

Kommunikationsavdelningen  Varumärkesarbetet ‐ minskad kostnad 

Kommunikationsavdelningen  Digitala utskick 

Kommunikationsavdelningen 
Medborgarcenter ‐ minskade kostnader vikarie‐
pool   

Samhällsutvecklingsavdelningen  Minskad verksamhetskostnad 

Demokrati‐ och kansliavdelningen  Antidiskrimineringsbyrån ‐ minskat bidrag 

Planering och uppföljning  Hågelbyparken ‐ minskat bidrag 

Demokrati‐ och kansliavdelningen  Karolinska institutet ‐ avslutat avtal 

Planering och uppföljning  Mångkulturellt C ‐ minskat bidrag 
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Planering och uppföljning  Upplev Botkyrka ‐ minskat köp av tjänst 

Planering och uppföljning  Överförmyndarverksamhet ‐ minskad kostnad 

Demokrati‐ och kansliavdelningen  Övriga bidrag ‐ minskad kostnad 

Demokrati‐ och kansliavdelningen  Övriga bidrag kultur ‐ minskad kostnad 

   Avdrag volymuppräkning 

   Avdrag volymuppräkning 
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Referens 
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Helena Karlsson 
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Kommunstyrelsen 
 

Bilaga 2 kommungemensamma effektiviseringsförslag 2019 

 
Genomfört              Påbörjat                Ej påbörjat/möjligt att genomföra  

 
Effektiviseringar där planering och/eller genomförande inletts inför 2019 

Process  Beskrivning av effektiviseringen   Status 

Bereda ärenden och hantera in‐
formation 

Effektivare ärendeberedning och handläggning 
med eBot 

 

Anskaffa varor och tjänster  Införa kommungemensam inköpsorganisation 
samt 

 

  inköpssystem 

Möjliggöra digitalisering  Mobila bredband: möjlighet att dela surf med 

  mobilabonnemang till lägre kostnad  

Möjliggöra kompetensförsörjning  Minskade annonskostnader för att attrahera och 
rekrytera (Bygger på att förslaget om central rekry‐
teringsgrupp) 

Tillhandahålla lokalförsörjning  Minskade mediakostnader                                        

Tillhandahålla juridiskt stöd  Skapa blankettarkiv på botwebb 

Tillhandahålla juridiskt stöd  Effektivare användning av rättsdatabaser och 
licenser  

 

Tillhandahålla juridiskt stöd  Skapa juridisk FAQ på botwebb 

Möjliga effektiviseringar som bedöms kunna få effekt under 2019 

Hantera information  Kommungemensam samordning och stöd till 
etablering av GDPR  

 

Möjliggöra kompetensförsörjning  Minskad sjukfrånvaro genom ”SKL‐piloten”  

Möjliggöra kompetensförsörjning  Ersätta bemanningskonsulter med egna medar‐
betare                                 
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Stödja kvalitets‐ och verksamhetsut‐
veckling samt möjliggöra digitali‐
sering 

Tillsättande av processkartläggningsresurs/‐er 
och/eller verksamhetsutvecklare för digitali‐
sering och automatisering/robotisering 

 

Tillhandahålla lokalförsörjning  Samordnad internservice 

Tänkbara effektiviseringar fr o m 2020 

Möjliggöra digitalisering  Digital utskickshantering 

Tillhandahålla IT‐stöd och möjlig‐
göra kompetensförsörjning 

Automatisering av IT‐beställningsflödet inkl. 
automatiserad ”on‐/ off boarding”  

 

Tillhandahålla IT‐stöd och möjlig‐
göra kompetensförsörjning 

Ökad effektivitet genom kompetensutveckling i 
befintliga digitala verktyg 

 

Möjliggöra kompetensförsörjning  Automatiserad rekryteringsprocess  

Möjliggöra kompetensförsörjning  Effektivare lönehanteringsprocess  

Tillhandahålla lokalförsörjning  Översyn externa hyresavtal 
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KOMMUNLEDNINGSFÖRVALTNINGEN 

Post Botkyrka kommun, 147 85 Tumba · Besök Munkhättevägen 45 · Kontaktcenter 08-530 610 00 

Direkt  · Sms 0727032450 · E-post hannes.flemming@botkyrka.se 

Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax  · Webb www.botkyrka.se 

 

Kommunledningsförvaltningen  
Avdelning hållbar samhällsutveckling 

 
Referens 

 
Mottagare 

Hannes Flemming 
 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 

Statusrapport av särskilt uppdrag – Flytta-hemifrån-garanti 

 
Sammanfattning 

Kommunstyrelsen har fått i uppdrag att tillsammans med AB Botkyrkabyggen 
ta fram en flytta-hemifrån-garanti. Garantin ska underlätta för Botkyrka-
ungdomar att kunna flytta hemifrån och påbörja sitt vuxna liv. Botkyrka-
ungdomar mellan 18–25 år som är folkbokförda i Botkyrka och som står i Bot-
kyrkabyggens bostadskö när de fyller 18 ska ha möjlighet att söka öronmärkta 
bostäder i Botkyrkabyggens bestånd. 
 
I förslaget till nya ägardirektiv för AB Botkyrkabyggen för åren 2020–2023 
har en skrivelse införts att bolaget ska stödja den ”flytta-hemifrån-garanti” som 
kommunen erbjuder Botkyrkaungdomar. Utformningen av garantin pågår och 
drivs av Botkyrkabyggen i samspel kommunledningsförvaltningen. Garantin är 
planerad att börja gälla från den 1 januari 2020. 
 
Bakgrund 

Uppdraget 

I samband med antagandet av Mål och budget 2020 med flerårsplan 2021–
2023 fick kommunstyrelsen i uppdrag att i samråd med AB Botkyrkabyggen ta 
fram en flytta-hemifrån-garanti.  
 
Flytta-hemifrån-garantin ska underlätta för Botkyrkaungdomar att flytta hemi-
från och påbörja sitt vuxna liv. Idén är att ungdomar mellan 18–25 år som är 
folkbokförda i Botkyrka och som står i Botkyrkabyggens bostadskö när de 
fyller 18 år ska ha möjlighet att söka öronmärkta bostäder i Botkyrkabyggens 
bestånd. 
 
Status i uppdraget 

Nya ägardirektiv Botkyrkabyggen 

I förslaget till nya ägardirektiv för AB Botkyrkabyggen för åren 2020–2023 
har en skrivelse införts att bolaget ska stödja den ”flytta-hemifrån-garanti” som 
kommunen erbjuder Botkyrkaungdomar. 
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Framtagandet av flytta-hemifrån-garantin 

Framtagandet och utformningen av garantin pågår. Arbetet drivs av AB Bot-
kyrkabyggen i samspel med kommunledningsförvaltningen. Garantin är plane-
rad att börja gälla från den 1 januari 2020. 
 
 
 
Jakob Etaat    Elif Koman André 
Kanslichef    Hållbarhetsdirektör 
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KOMMUNLEDNINGSFÖRVALTNINGEN 

Post Botkyrka kommun, 14785 Tumba · Besök Munkhättevägen 45 · Kontaktcenter  

Direkt  · Sms 070-2345705 · E-post peter.noren@botkyrka.se 
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Kommunledningsförvaltningen  
Upphandlingsenheten 

 
Referens 

 
Mottagare 

Peter Norén 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

Statusrapport av särskilt uppdrag – Närodlat och närprodu-
cerat (KS/2019:535) 

 
Ärendet 

Botkyrka kommun har en ambitiös ansats för att beakta hållbarhet i sina upp-
handlingar och inom livsmedelsområdet har kommunen arbetat aktivt för att 
både prioritera inköp av ekologiska livsmedel samt att säkerställa också exem-
pelvis etisk djurhållning. Idag är ungefär 55 procent av kommunens inköp av 
kött av svenskt ursprung. 
 
Den politiska ledningen i kommunen anser inte att detta är nog. Kommunfull-
mäktige tog därför i december 2018 beslut om följande uppdrag i samband 
med mål och budget 2019: 
 
"Kommunstyrelsen får i uppdrag att ta fram en strategi för att Botkyrka 
kommun i största mån ska kunna köpa närodlat och närproducerade livsmedel 
till sina verksamheter. Botkyrka är en kommun som både har mycket närodlat 
samt närproducerat livsmedel. Det ska kommunen utnyttja". 
 

Nuläge 

Arbetet inleddes under våren 2019 tillsammans med representanter från både 
utbildningsförvaltningen och vård- och omsorgsförvaltningen. Arbetsgruppen 
har gjort omvärldsanalys, diskuterat såväl kommunens situation idag sett till 
måltider och inköp av livsmedel samt tagit fram förslag till åtgärder för att nå 
målet om en ökad användning av närodlade och närproducerade livsmedel. 
 
Under arbetet har avstämning gjorts vid två tillfällen med kommundirektör och 
kommunstyrelsens ordförande. I juni presenterades arbetets inriktning och ett 
första utkast till avrapportering för kommunledningsförvaltningens förvalt-
ningsberedning. 
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Plan för slutförandet 

Arbetet ligger i dagsläget lite efter den ursprungliga planen. Vi kommer därför 
inte till den 6 september kunna presentera en fastställd strategi till budgetbe-
redningens möte. 
 
Efter avstämning med kommunkansliet har vi tagit fram en reviderad tidsplan 
som innebär att strategin ska kunna presenteras för beslut av kommunstyrelsen 
den 7 oktober. Det ej fastställda förslaget till strategi kommer enligt denna 
tidplan att presenteras vid budgetberedningen den 24 september. Detta innebär 
att då behöver underlaget vara färdigt till kommunledningsförvaltningens in-
terna beredning den 16 september. Vår bedömning är att denna tidplan ska 
hålla och vid behov får ambitionsnivån för strategins detaljeringsgrad anpas-
sas. 
 
Tumba, den 2019-08-16 
 
 
Peter Norén 
Upphandlingschef 
Kommunledningsförvaltningen 
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Delegationsärenden (KS/2019:13) 

 
Beslut 

1. Kommunstyrelsen har tagit del av informationen.  
  
Sammanfattning 

Kommunstyrelsen har överlåtit sin beslutanderätt till ordförande och  
tjänstemän enligt kommunstyrelsens delegationsordning. Beslut som  
fattats med stöd av delegering ska anmälas till kommunstyrelsen. 
 
Finansansvarig Internbanken 
Redogörelse för delegationsbeslut avseende lån och räntederivat för  
perioden 2019-06-01—2019-07-31, dnr KS/2019:11. 

Kommunstyrelsens ordförande 
Val av ombud – Ägarråd för Inera AB 2019 
(beslut 2019-06-05, dnr KS/2019:127). 

Skrivelse till Internationella Olympiska Kommittén 
(beslut 2019-06-11, dnr KS/2019:392). 

Beslutsattestant för tjänsteförrättande kommundirektör sommaren 2019 
(beslut 2019-06-17, dnr KS/2019:9). 

Kommundirektören 
Förordnande av tjänsteförrättande kommundirektör sommaren 2019 
(beslut 2019-06-04, dnr KS/2019:6). 

Beslutsattestant för 13114400 från 2019-06-01 
(beslut 2019-06-05, dnr KS/2019:9). 

Beslutsattestant för 16000000-16999999 från 2019-06-19 
(beslut 2019-06-13, dnr KS/2019:9). 
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Beslutsattestant för tjänsteförrättande biträdande kommundirektör  
sommaren 2019 
(beslut 2019-06-17, dnr KS/2019:9). 

Beslutsattestant för tjänsteförrättande ekonomidirektör sommaren 2019 
(beslut 2019-06-17, dnr KS/2019:9). 

Beslutsattestant för tjänsteförrättande kommunikations- och digitaliserings-
direktör sommaren 2019 
(beslut 2019-06-17, dnr KS/2019:9). 

Beslutsattestant för tjänsteförrättande säkerhetschef sommaren 2019 
(beslut 2019-06-17, dnr KS/2019:9). 

Beslutsattestant för tjänsteförrättande enhetschef kommunikation sommaren 
2019 
(beslut 2019-06-17, dnr KS/2019:9). 

Beslutsattestant för tjänsteförrättande enhetschef medborgarcenter  
sommaren 2019 
(beslut 2019-06-17, dnr KS/2019:9). 

Beslutsattestant för tjänsteförrättande upphandlingschef sommaren 2019 
(beslut 2019-06-17, dnr KS/2019:9). 

Kanslidirektören 
Anställning av enhetschef för arkiv & registratur på demokrati- och kansli-
avdelningen från 2019-08-01 
(beslut 2019-06-19, dnr KS/2019:351). 

Tjänsteförrättande kanslidirektören 
Beslut till vård- och omsorgsnämnden om överlåtelse att svara på remiss 
(beslut 2019-07-09, dnr KS/2019:465). 

Beslut till miljöenheten, samhällsbyggnadsförvaltningen om överlåtelse att 
svara på remiss 
(beslut 2019-08-05, dnr KS/2019:492). 

HR-direktören 
Inrätta två nya tjänster vid central rekryteringsgrupp vid HR-avdelningen 
(beslut 2019-06-01, dnr KS/2019:356). 

Anställning av enhetschef för verksamhetsnära HR vid HR-avdelningen 
(beslut 2019-06-01, dnr KS/2019:360). 
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Kommunikations- och digitaliseringsdirektören 
Beslut om förlängning av tillförordnad enhetschef digitaliseringsenheten 
(beslut 2019-06-19, dnr KS/2019:6). 

Enhetschefen för medborgarcenter 
Statligt bidrag för kommunala hyresgarantier 2018 
(beslut 2018-03-05, dnr KS/2018:156). 
 
Tjänsteförrättande enhetschef för medborgarcenter sommaren 2019 
(beslut 2019-06-17, dnr KS/2019:6). 
 
Anställning av systemansvarig till medborgarcenter 
(beslut 2019-06-17, dnr KS/2019:410). 
 
Anställning av fyra samhällsvägledare till medborgarcenter 
(beslut 2019-07-30, dnr KS/2019:490). 
 
Kommunikationschefen 
Visstidsanställning av webbredaktör  under tiden 2019-08-19—2020-02-29 
(beslut 2019-06-20, dnr KS/2019:419). 
 
Enhetschefen för hållbar samhällsutveckling 
Anställning av utvecklingsledare social hållbarhet på avdelningen hållbar 
samhällsutveckling 
(beslut 2019-05-27, dnr KS/2019:468). 
 
Anställning av områdesstrateg på avdelningen hållbar samhällsutveckling 
(beslut 2019-07-03, dnr KS/2019:466). 
 
Enhetschefen för arkiv & registratur 
Anställning av utvecklingsledare från 2019-05-01 
(beslut 2019-03-27, dnr KS/2019:166). 
 
Ekonomidirektören 
Beslut om leasing 
(beslut 2019-06-17, dnr KS/2019:437). 
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Kommunledningsförvaltningen 
 2019-08-08  
 

Kommunledningsförvaltningen 
Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba · Kontaktcenter 08-530 610 00 
Telefon·0722-19 56 00 E-post mattias.rensfeldt@botkyrka.se 
Org.nr 212000-2882 · Bankgiro 624-1061 · Fax 08-530 616 66 · Webb www.botkyrka.se 
 

Referens 

Mottagare 
Mattias Rensfeldt 
 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
Redogörelse för delegationsbeslut avseende lån och räntederivat 
för perioden 2019-06-01 – 2019-07-31 
 
 
 
Lån 
 
70 mkr, Kommuninvest, 2019-07-12 – 2025-05-12, rörl ränta S3M+11 bp, fn 
0,058 % 
 
 
 
Derivat 
 
Inga nya derivat. 
 
 
 
S3M = Stibor 3 månader, fixing kvartalsvis 
 
 
 
 
 
 
Mattias Rensfeldt 
Finansansvarig 
Internbanken 
Botkyrka Kommun 





































     Skickas till 
 Kommunsekreterare 
 
 
 

Anmälan av delegationsbeslut 

Rubrik/ärendemening:  
Ärendetyp Diarienummer Handläggare 
D1b KS 2019:360 Ingrid Wibom 
Beskrivning av ärendet 
 
Tillsättning av chef för enheten för verksamhetsnära HR vid HR-avdelningen(  
Leverantör (vid upphandling) Kontraktssumma (vid upphandling) 
  
Beslutsdatum Delegat (namn och befattning) Signatur (delegaten): 
 
2019-06-01 

Ingrid Wibom, HR-direktör  
 

 
Kommunstyrelsens delegationsordning 
Kommunstyrelsens beslutanderätt framgår av kommunallagen och kommunstyrelsens reglemente (som beslutats av kommunfullmäktige). 
Föreskrifter om delegering av ärenden inom en nämnds/kommunstyrelsens verksamhetsområde finns i 6 kap. 33-38 §§ kommunallagen (1991:900). En 
nämnd/kommunstyrelsen kan uppdra åt ett utskott, en ledamot eller ersättare samt en anställd i kommunen att besluta på nämndens/kommunstyrelsens 
vägnar i ett visst ärende eller i en viss grupp av ärenden (se 6 kap. 33 § kommunallagen). 
Med de förbehåll som anges i 6 kap. 34 § kommunallagen har kommunstyrelsen delegerat beslutanderätten i de ärenden som angivits i den till 
delegationsordningen tillhörande delegationsförteckningen. 
Endast kommundirektören (förvaltningschef) har rätt att vidaredelegera beslutanderätt (se 6 kap. 37 § kommunallagen). 
Beslut som fattas på delegation ska anmälas till kommunstyrelsen senast en (1) månad efter det att beslutet fattades. Beslutet är formellt fattat av 
kommunstyrelsen och kan inte återkallas eller omprövas. Beslut som har fattats med stöd av delegation överklagas på samma sätt som kommunstyrelsens 
övriga beslut. 
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Återrapportering av särskilt uppdrag - Förnyelse av Tull-
inge station (KS/2019:528) 

 
Beslut 

Kommunstyrelsen godkänner återrapporteringen och överlämnar ärendet till 
kommunstyrelsens budgetberedning för fortsatt beredning i arbetet med Mål 
och budget 2020 med flerårsplan 2021–2023. 
 
Sammanfattning 

Kommunstyrelsen har fått i uppdrag att ta fram en strategi för hur Botkyrka 
kommun ska påskynda Region Stockholms arbete med att förnya Tullinge 
station. 
 
Tullinge station är en del av planeringen inom detaljplaneprogrammet för 
centrala Tullinge som Trafikverket och trafikförvaltningen har yttrat sig 
över. Remissinstanserna ser ett behov av en kommunledd utredning. Dessa 
förutsättningar har dock förändrats efter ett nytt nämndbeslut hos Region 
Stockholm. Beslutet lyfter fram behovet av att utreda en nordlig entré för 
Tullinge station. För att påverka processen behöver kommunen ”se till” att 
följande sker i närtid:   

 Trafiknämndens beslut resulterar i en utredning som Region Stock-
holm leder i samverkan med kommunen och Trafikverket. Ambit-
ionen med utredningen är att en stationslösning lyfts fram och accep-
teras av Region Stockholm och Trafikverket.  
 

 En avsiktsförklaring kopplad till Åtgärdsvalsstudie för väg 226 blir 
beslutad, där utgångspunkterna för att fortsätta stärka kollektivtrafik-
resandet blir fastlagda. 

 
För genomslag på längre sikt behöver kommunen:  

 Driva på för att Trafikverket och Region Stockholm definierar ett 
tydligt investeringsprojekt för Tullinge station som ska prövas i ar-
betet med nya investeringsplaner. 
 

 Genomföra nybyggande av bostäder så att resandeströmmarna moti-
verar stationsåtgärder. 
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 Deltagande i en kommande Åtgärdsvalsstudie om kapacitetsbrist i 
järnvägssystemet. Vi ska bland annat argumentera för att godståg 
inte bör passera genom stadsmiljö (Tullinge station). 
 

 Kontinuerligt agera så att Trafikverket och trafikförvaltningen får in-
spel, och samma inspel, om Tullinge stations behov av förnyelse 
från olika håll.  

 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i tjänsteskrivelse 2019-
08-27.   
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Kommunledningsförvaltningen   

Post Botkyrka kommun, 147 85 TUMBA · Besök Munkhättevägen 45, Tumba · Kontaktcenter 08-530 610 00 

Direkt 08 - 530 612 43 Sms·0733 - 80 78 32· E-post mohammed.al.kamil@botkyrka.se  
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Referens Mottagare 

Mohammed Al Kamil 
 
 
 
 
 

Kommunstyrelsen 

Återrapportering av särskilt uppdrag - Förnyelse av Tull-
inge station  

 

Förslag till beslut 

Kommunledningsförvaltningens förslag till kommunstyrelsen: 
 
Kommunstyrelsen godkänner återrapporteringen och överlämnar ärendet till 
kommunstyrelsens budgetberedning för fortsatt beredning i arbetet med Mål 
och budget 2020 med flerårsplan 2021–2023. 
 
Sammanfattning 

Kommunstyrelsen har fått i uppdrag att ta fram en strategi för hur Botkyrka 
kommun ska påskynda Region Stockholms arbete med att förnya Tullinge 
station. 
 
Tullinge station är en del av planeringen inom detaljplaneprogrammet för 
centrala Tullinge som Trafikverket och Trafikförvaltningen har yttrat sig 
över. Remissinstanserna ser ett behov av en kommunledd utredning. Dessa 
förutsättningar har dock förändrats efter ett nytt nämndbeslut hos Region 
Stockholm. Beslutet lyfter fram behovet av att utreda en nordlig entré för 
Tullinge station. För att påverka processen behöver kommunen ”se till” att 
följande sker i närtid:   

 Trafiknämndens beslut resulterar i en utredning som Region Stock-
holm leder i samverkan med kommunen och Trafikverket. Ambit-
ionen med utredningen är att en stationslösning lyfts fram och accep-
teras av Region Stockholm och Trafikverket.  

 En avsiktsförklaring kopplad till Åtgärdsvalsstudie för väg 226 blir 
beslutad, där utgångspunkterna för att fortsätta stärka kollektivtrafik-
resandet blir fastlagda. 

 
För genomslag på längre sikt behöver kommunen:  

 Driva på för att Trafikverket och Region Stockholm definierar ett 
tydligt investeringsprojekt för Tullinge station som ska prövas i ar-
betet med nya investeringsplaner. 

 Genomföra nybyggande av bostäder så att resandeströmmarna moti-
verar stationsåtgärder. 
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 Deltagande i en kommande Åtgärdsvalsstudie om kapacitetsbrist i 
järnvägssystemet. Vi ska bland annat argumentera för att godståg 
inte bör passera genom stadsmiljö (Tullinge station). 

 Kontinuerligt agera så att Trafikverket och Trafikförvaltningen får 
inspel, och samma inspel, om Tullinge stations behov av förnyelse 
från olika håll.    

 

Bakgrund 

Uppdraget 

Kommunfullmäktige har gett Kommunstyrelsen i uppdrag att ta fram en 
tydlig plan och strategi för hur Botkyrka kommun ska kunna påskynda Reg-
ion Stockholms arbete med att förnya Tullinge station. Stationen är viktig 
för den utveckling som kommunen förbereder för hela centrala Tullinge.   
 
Detaljplaneprogram för centrala Tullinge  
Botkyrka kommun vill utveckla centrala Tullinge med bland annat nya bo-
städer, förnyad centrumkärna, grönområden, ny service och en ny pendel-
tågsstation. Utformningen av en ny pendeltågsstation har studerats i pro-
grammet. Förslaget till den nya stationen hänger ihop med planerna för om-
vandlingen av Huddingevägen från en sekundärled för farligt gods till en 
stadsgata.  
 
Trafikverkets och Trafikförvaltningens yttranden på programmet 

Trafikverket och Trafikförvaltningen trycker på behovet av att göra en ge-
mensam trafikutredning för pendeltågsstationen och busstationen. Utred-
ningen bör dessutom beskriva vilka konsekvenser som skapas av en eventu-
ell omvandling av väg 226 från statlig länsväg till kommunal gata. Båda ak-
törerna vill att en sådan utredning, som förslagsvis är en åtgärdsvalsstudie, 
initieras och leds av Botkyrka kommun.  
 
Nytt beslut i Trafiknämnden, Region Stockholm 

Vid sitt sammanträde 2019-05-14 beslutade Region Stockholms Trafik-
nämnd att: 
Tullinge stations situation med dagens antal på- och avstigande, valideringar 
samt den troliga utvecklingen av det närliggande upptagningsområdet moti-
verar att utreda en nordlig entré. 
 
Detta innebär förutsättningarna som uppkommit i remissyttrandena föränd-
ras. Att det skulle vara kommunens ansvar att leda en utredningsprocess är 
inte längre aktuellt med tanke på att Region Stockholm lyfter behovet av att 
utreda och eventuellt utveckla stationen.  
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Strategi för att påskynda processen  

Förnyelsen av Tullinge station behöver sättas i ett sammanhang med redan 
pågående processer och kommunen behöver ”se till” att följande sker i när-
tid:  
 

 Trafiknämndens beslut om Tullinge station resulterar i en utredning 
som Region Stockholm leder och genomför, i samverkan med kom-
munen och Trafikverket. 

 
 Arbetet med detaljplaneprogrammet för centrala Tullinge slutförs 

med en stationslösning som Region Stockholm och Trafikverket ac-
cepterar. 

 
 En avsiktsförklaring kopplad till Åtgärdsvalsstudie för väg 226 blir 

beslutad, där utgångspunkterna för att fortsätta stärka kollektivtrafik-
resandet blir fastlagda. 

 
För genomslag på längre sikt behöver kommunen:  
 

 Driva på för att Trafikverket och Region Stockholm definierar ett så 
tydligt investeringsprojekt för Tullinge station att det kan prövas i 
arbetet med nya investeringsplaner för transportinfrastrukturen.  

 
 Genomföra nybyggande av bostäder och andra åtgärder för ökat 

pendeltågsresande, så att resandeströmmarna motiverar stationsåt-
gärder. 

 
 Delta aktivt i arbetet i en kommande åtgärdsvalsstudie om kapaci-

tetsbrist i järnvägssystemet. Där ingår även Västra stambanan som 
passerar genom Tullinge. Vi ska bland annat argumentera för att 
godståg inte bör passera genom stadsmiljö (Tullinge station). 

 
 Utnyttja varje tillfälle att kontinuerligt agera så att Trafikverket och 

Trafikförvaltningen får inspel, och samma inspel, om Tullinge stat-
ions behov av förnyelse från olika håll (processer). Några exempel 
på dessa processer är Region Stockholms arbete med Trafikförsörj-
ningsprogrammet och Kollektivtrafikplan 2050  

 
 
Tidplan 

Tidplanen för strategin att påverka Region Stockholm presenteras nedan. 
Många av processerna bygger på tidplaner som Trafikverket och Region 



BOTKYRKA KOMMUN TJÄNSTESKRIVELSE  4[4] 
Kommunledningsförvaltningen  

 2019-08-27 Dnr  KS/2019:528  
 

Stockholm har utarbetat. Vi deltar aktivt inom dessa för att lyfta fram kom-
munens behov och utvecklingsplaner.  
Detaljplaneprogram för centrala Tullinge – Programmet tas upp i sam-
hällsbyggnadsnämnden 22 oktober 2019.  
 
Åtgärdsvalsstudie för kapacitetsbrist i järnvägssystemet – pågår (dialogar-
bete med aktörer), preliminärt färdig under 2020 
 
Åtgärdsvalsstudie för väg 226 – Status oklar, avsiktsförklaring ska skrivas 
på men är beroende av att Stockholm Stad även skriver på.   
 
Trafikförsörjningsprogram – Revidering av programmet ska påbörjas under 
2020 
 
Kollektivtrafikplan 2050 – Pågår (dialogarbete med aktörer) och remiss ska 
skickas ut under 2020.  

 
 
Jakob Etaat Elif Koman André 
Kanslidirektör Hållbarhetsdirektör 



 ORDFÖRANDEFÖRSLAG 1[2] 

/Eget_namnd2/  
 2019-09-02 Dnr KS/2019:529  
 

  

  

 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 

Återrapportering av särskilt uppdrag - Utbyggd kollektivtra-
fik för miljöns skull (KS/2019:529) 

 

Beslut 

Kommunstyrelsen godkänner återrapporteringen och överlämnar ärendet till 
kommunstyrelsens budgetberedning för fortsatt beredning i arbetet med Mål 
och budget 2020 med flerårsplan 2021–2023. 
 
Sammanfattning 

Kommunstyrelsen har fått i uppdrag att ta fram en strategi på hur Botkyrka 
kommun ska påverka Region Stockholm i utformningen av kollektivtrafi-
ken. Botkyrka kommun ska ha en tydlig bild över var kollektivtrafiken ska 
förbättras och dessutom utreda hur kollektivtrafiken på Grödingelandet kan 
utvecklas.  
 
Strategin för att påverka region Stockholm sker på både kort och lång sikt. I 
närtid lämnas svar på remisser om förändringar i kollektivtrafiken. Dessu-
tom förs dialog med Trafikförvaltningen inom kommunens detaljplanearbe-
ten. På längre sikt arbetar kommunen strategiskt med bostadsplanering som 
motiverar ökat kollektivtrafikutbud samt att påverka planerna som sker i 
regionen. Det regionala Trafikförsörjningsprogrammet och Kollektivtrafik-
plan 2050 för Stockholmsregionen är exempelvis två viktiga strategiska do-
kument där kommunen har möjlighet att påverka utvecklingen av kollektiv-
trafiken.  
 
Botkyrka kommuns miljöenhet har tagit fram en nulägesanalys som beskri-
ver trafiksituationen i kommunen. Denna analys lyfter fram var kollektivtra-
fiken behöver kompletteras i kommunen. Störst behov finns i kommunens 
norra delar och kopplingarna till södra kommundelarna samt på Grödinge-
landet. Denna analys ska ligga till grund för kommunens kommande Trafik-
strategi vars syfte är att ge en fördjupad bild över var kollektivtrafiken be-
höver utvecklas.   
 
Det begränsade kollektivtrafikutbudet och låga användningen av kollektiv-
trafik på Grödingelandet beror på flera faktorer. Bland annat bristfällig tra-
fiksäkerhet, låga resandeströmmar, låg turtäthet med mera. Om kollektivtra-
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fiken ska utvecklas måste den vara ett bättre alternativ än bilen. Detta kräver 
åtgärder på både kort och lång sikt.  
 
Kommunledningsförvaltningen redogör för ärendet i tjänsteskrivelse 2019-
08-27. 
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Kommunstyrelsen 

Återrapportering av särskilt uppdrag - Utbyggd kollektivtra-
fik för miljöns skull  

 
Förslag till beslut 

Kommunledningsförvaltningens förslag till kommunstyrelsen: 
 
Kommunstyrelsen godkänner återrapporteringen och överlämnar ärendet till 
kommunstyrelsens budgetberedning för fortsatt beredning i arbetet med Mål 
och budget 2020 med flerårsplan 2021–2023. 
 
Sammanfattning 

Kommunstyrelsen har fått i uppdrag att ta fram en strategi på hur Botkyrka 
kommun ska påverka Region Stockholm i utformningen av kollektivtrafi-
ken. Botkyrka kommun ska ha en tydlig bild över var kollektivtrafiken ska 
förbättras och dessutom utreda hur kollektivtrafiken på Grödingelandet kan 
utvecklas.  
 
Strategin för att påverka region Stockholm sker på både kort och lång sikt. I 
närtid lämnas svar på remisser om förändringar i kollektivtrafiken. Dessu-
tom förs dialog med Trafikförvaltningen inom kommunens detaljplanearbe-
ten. På längre sikt arbetar kommunen strategiskt med bostadsplanering som 
motiverar ökat kollektivtrafikutbud samt att påverka planerna som sker i 
regionen. Det regionala Trafikförsörjningsprogrammet och Kollektivtrafik-
plan 2050 för Stockholmsregionen är exempelvis två viktiga strategiska do-
kument där kommunen har möjlighet att påverka utvecklingen av kollektiv-
trafiken.  
 
Botkyrka kommuns Miljöenhet har tagit fram en nulägesanalys som beskri-
ver trafiksituationen i kommunen. Denna analys lyfter fram var kollektivtra-
fiken behöver kompletteras i kommunen. Störst behov finns i kommunens 
norra delar och kopplingarna till södra kommundelarna samt på Grödinge-
landet. Denna analys ska ligga till grund för kommunens kommande Trafik-
strategi vars syfte är att ge en fördjupad bild över var kollektivtrafiken be-
höver utvecklas.   
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Det begränsade kollektivtrafikutbudet och låga användningen av kollektiv-
trafik på Grödingelandet beror på flera faktorer. Bland annat bristfällig tra-
fiksäkerhet, låga resandeströmmar, låg turtäthet med mera. Om kollektivtra-
fiken ska utvecklas måste den vara ett bättre alternativ än bilen. Detta kräver 
åtgärder på både kort och lång sikt.  
 
Bakgrund 

Uppdraget 

Kommunfullmäktige har gett Kommunstyrelsen i uppdrag att ta fram en 
tydlig plan och strategi på hur Botkyrka kommun ska påverka Region 
Stockholm i utformningen av kollektivtrafiken i kommunen. Botkyrka 
kommun ska ha en tydlig bild över var kollektivtrafiken behöver komplette-
ras och förstärkas. Kommunstyrelsen får dessutom i uppdrag att utreda hur 
kollektivtrafiken kan utvecklas på Grödingelandet.  
 
Strategi för att påverka Region Stockholm 

Kommunens arbete med att påverka Region Stockholm, Trafikförvaltningen 
gällande utvecklingen av kollektivtrafik sker på två nivåer. I närtid pågår 
följande processer:  
 
 Region Stockholm skickar årligen ut förslag till förändringar i kollek-

tivtrafiken inför nästkommande år. Samhällsbyggnadsförvaltningen 
lämnar kommunens remissvar om förslagen som presenteras vilket be-
rör linjesträckningar, turtätheter, trafikeringstider och trafikslag.   

 Dialog med Trafikförvaltningen förs inom detaljplanearbeten. Frågorna 
som hanteras berör framtida kollektivtrafikförsörjning inom bostads-
projekten som kommunen planerar för.  

 
För genomslag på längre sikt behöver kommunen arbeta med följande pro-
cesser inom Kommunstyrelsens ansvarsområde:  
 
 Region Stockholm har ansvaret att lägga fast det regionala Trafikför-

sörjningsprogram och Kollektivtrafikplan 2050 för Stockholmsregion-
en. Detta är en viktig del där kommunen har möjlighet att påverka ut-
vecklingen av kollektivtrafiken. Dessa strategiska dokument rymmer 
långsiktiga mål för kollektivtrafiken fram till 2050. Revidering av pro-
grammen har precis inletts.  

 Genomföra nybyggande av bostäder och andra åtgärder för ökat kol-
lektivtrafikresande, så att resandeströmmarna motiverar en utveckling 
av kollektivtrafikutbud. Ett exempel är Södra Porten som kommer att 
ligga i ett upptagningsområde med god tillgänglighet och köpkraft. 
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Anslutning till större trafikleder och kollektivtrafik gör att handelsplat-
sen kan attrahera olika verksamheter och målgrupper. Södra Porten 
bland många av Botkyrkas bebyggelseprojekt ska lyftas upp i regionala 
planeringssammanhang.  

 Med utgångspunkt från befolkningsökningen i Botkyrka kommun kan 
Botkyrkaborna fungera som en rekryteringsbas för framtida arbets-
marknad i regionen. Med bättre kollektivtrafikförbindelser kan männi-
skor bo i Botkyrka och arbeta runt om i regionen. Här är det viktigt att 
vi arbetar aktivt med att påverka planerna som sker i regionen, särskilt 
de regionala stadskärnorna.  

 Framtagande av en trafikstrategi för Botkyrka kommun pågår hos 
Samhällsbyggnadsförvaltningen. Strategin blir ett steg i riktningen mot 
att utveckla ett mer hållbart transportsystem. I strategin ingår bland an-
nat att lyfta fram kollektivtrafikinriktningen inom kommunen.  

 Vi ska vara innovativa och sträva, tillsammans med Region Stockholm, 
att pröva olika trafik- och mobilitetslösningar i olika delar i kommu-
nen. Ett exempel kan vara att Riksten blir ett pilotprojekt för trafike-
ring av självkörande.  
 

Var kollektivtrafiken behöver kompletteras 

En nulägesanalys som beskriver kommunens trafiksituation har tagits fram 
av Botkyrka kommuns Miljöenhet. Analysen lyfter fram resandemönster, 
trafikslag, linjeutbud, turtäthet med mera. Kortfattat visar analysen bland 
annat att det finns brister i kopplingar till de norra kommundelarna. Även 
Grödinge har ett begränsat kollektivtrafikutbud. Analysen ska ligga till 
grund för kommunens kommande trafikstrategi. Denna strategi ska ge en 
fördjupad bild över var kollektivtrafiken behöver kompletteras och förstär-
kas.  
 
Utveckling av kollektivtrafik på Grödingelandet 

Nulägesanalysen visar att utbudet av kollektivtrafik är begränsat samtidigt 
som bilinnehavet är som störst i denna kommundel. Detta ger i sin tur ett 
lägre resandeunderlag och begränsat kollektivtrafikutbud. Utveckling av 
kollektivtrafik påverkas dessutom av nya bostäder. Kommunens översikts-
plan pekar på att en viss förtätning ska ske i kommundelen men det är inte 
tillräckligt för att motivera ett ökat utbud av kollektivtrafik.  
 
En åtgärdsvalsstudie för väg 225 har tagits fram. Studien visar att de pro-
blem som noterats för kollektivtrafiken gäller busshållplatsutformning, låg 
turtäthet för bussar, bristfälliga gång- och cykelkopplingar, vägarnas geome-
tri och vägbredder. Sammantaget innebär detta att kollektivtrafiken inte upp-
levs som ett attraktivt trafikslag.  
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Om kollektivtrafiken ska utvecklas måste den vara ett bättre alternativ än bi-
len. Följande behöver förverkligas:  
 Bygga säkrare hållplatser (väderskyddade) med säkra gång- och cykel-

kopplingar vilket framgår i översiktsplanen.  
 Genomföra nybyggande av bostäder och andra åtgärder för ökat kol-

lektivtrafikresande, så att resandeströmmarna motiverar en utveckling 
av kollektivtrafikutbud.  

 Grödingebornas beteenden behöver påverkas (mobility management). 
Fler behöver välja att resa med kollektivtrafiken före bil. Här spelar 
kommunens kommande trafikstrategi en viktig roll.    

 Kriterierna för upphandling av busstrafiken spelar en viktig roll. Det 
kan exempelvis röra fordonens storlek bland annat.  

 Se över möjligheterna till anropsstyrdtrafik. Dialog om behov och ef-
terfrågan ska tas med Trafikförvaltningen i de olika planeringssam-
manhangen.  

 
 

Jakob Etaat Elif Koman André 
Kanslidirektör Hållbarhetsdirektör 
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